
زیر ساختی که حقوق ندارد
سجاد عابدی هرگونه تغییر و تحول در دنیای کنونی، خواه ناخواه آثار 
و پیامدهایی به همراه خواهد داشــت. به گونه ای که با اختراع وسیله ای 

جدید همواره امکان سوء استفاده از آن ها وجود دارد.
در این راســتا علم حقوق هر آن چه را که کوچک ترین خدشــه ای به این 
توازن وارد نماید، تحت پوشش قرار داده و سعی در رفع یا پیشگیری از آثار 
نامطلوب می نماید. فضای سایبر نیز از این قاعده مستثنی نبوده و آثاری 
بصورت مثبت و منفی در زندگی بشــر وارد نموده که ضــرورت مطالعه 
آن را انکارناپذیر مــی نمایاند.متعاقب این کار با این امر سیاســتگذاران 
جنایی، حقوقدانان و جرم شناســان به این فضا ورود پیدا کرده و با تعریف 
جرایم ســایبری،پیش بینی مجازات های متناســب با آن و ارائه و انجام 
تدابیرامنیتی و پیشگیرانه نســبت به مخاطرات این فضا و آموزش وآگاه 
سازی افراد از پیامدهای مخرب فضای ســایبر، وظایف اساسی خود را در 
این زمینه انجام می دهند که بررســی کیفیت و ابعــاد این کارکرد امری 

ضروری است.
عدم شــفافیت درتعاریف حقوقی و قانونی،افزون بر این که زمینه را برای 
قانون گریزی و اعِمال برخوردهای سلیقه ای فراهم می کند،دامن دولت را 
نیز حتی درصورتی که کاملًا بی طرفانه اقــدام کند، می آلاید و آن را متهم 

به جانب داری از گروه های موافق و برخورد با مخالفان خود می کند.
محیط ســایبر یا محیــط مجــازی مفهومی اســت که اخیراً از ســوی 
جرم شناســان و حقوق دانان موردتوجه قرارگرفته  و همزمان با خلق این 
محیط جرایمی نیز در آن و با اســتفاده از آن به وقــوع می پیوندد. مبارزه 
حقوقی بااین جرایم مســتلزم برداشــتن چندگام اساســی بود:نخست 
جرم انــگاری رفتارهای مجرمانــه بود،البته جرم انگاری بــدون ایجاد و 
احرازمســئولیت کیفری عملی تقریباً بی ســرانجام تلقی می شود، شاید 
بر همین اســاس بوده که قانون گــذار ایران در قانون جرایــم رایانه ای بر 
مســئولیت کیفری اشــخاص حقوقی تأکید زیادی نموده و مسئولیت 
کیفری این اشــخاص را برای نخســتین بــار در حقوق ایــران صراحتاً 
موردتوجه قرارداده اســت، به هرحال موضوع مسئولیت کیفری و تبیین 
گســتره آن در حقوق جرایم رایانه ای از اهمیت بســیار زیادی برخوردار 
است، ممکن است ســؤالات زیادی در رابطه با گســتره مسئولیت افراد 
درمحیط مجازی مطرح شود،قانون گذار ایران فصل ششم از قانون جرایم 
رایانه ای را به موضوع مسئولیت کیفری اختصاص داده است وتغییری که 
قانون فوق الذکر ایجاد نموده شناســایی و ایجاد مسئولیت کیفری برای 

اشخاص حقوقی در محیط مجازی است.
قانون جرائم رایانه ای جمهوری اسلامی ایران اگرچه درزمینه صلاحیت 
دادگاه رســیدگی کننده برخی از ابهامات را برطرف کــرده اما یک قانون 
کشوری اســت و محدود به اتباع ایرانی یا جرائمی است که در رابطه با این 
کشور انجام شــده باشــد. این قانون یک نمونه از قوانینی است که »برای 
جهان مجازی« وضع شــده و ادعا ندارد که می تواند »در جهان مجازی« 

نیز به کار رود.
لایحه جرائــم رایانه ای بر اســاس پیشــنهاد قــوه قضاییه در جلســه 
هیئت وزیران به تصویب رسید و ســپس تقدیم مجلس شورای اسلامی 
شد، هرچند قرار بود این لایحه در کمیســیون های تخصصی مربوط قرار 
گیرد اما به خاطر برخی ایرادهای وارده به آن، هنوز به طور نهایی تصویب 

نشده است.
در مقدمه توجیهی لایحه، نبود قانون جامع لازم درزمینه برخورد قانونی 
با مجرمان حوزه رایانه و گســترش وســیع فعالیت هــای رایانه ای و نیز 
سیاست های دوره توسعه قضایی و در راســتای حبس زدایی، بازاندیشی 
و بازنگری در سیاســت های جنایی مبنی بر توســل بی رویه و افراطی به 
مجازات حبس، به عنوان دلایــل اصلی تدوین چنیــن لایحه ای در نظر 
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دیدگاه رئیس سازمان برنامه بودجه، پیش بینی متفاوتی از بودجه سال آینده دارد!

اشتباه استراتژیک تیم اقتصادی دولت کجاست؟
خریــدار   بعــد از آنکــه بســیاری از 
کارشناســان اقتصادی در بررســی بودجه 
سال ۱۴۰۲ تاکید داشتند که لایحه مذبور 
»تورم زا« اســت و نه تنها منجر به افزایش 
پایه پولی و نقدینگی می شــود، بلکه دولت 
را اسیر کســری بودجه اساسی خواهد کرد، 
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و 
بودجه درباره کاهش میزان تورم در ســال 
۱۴۰۲ و پیش بینی های صــورت گرفته در 
لایحه بودجه ســال آتی، گفت: »تلاش ما 
بر این اساس اســت آن چیزی که به عنوان 
ریشــه های تورم قلمداد می شود در بودجه 

۱۴۰۲ مدیریت و کنترل شود«.
به گــزارش فرارو، او بــا بیان ایــن نکته که 
بخشــی از تورم مانند نوســان قیمت مواد 
غذایــی و یا افزایــش قیمت انــرژی که در 
ســطح جهان رخ داد، وارداتی است، عنوان 
کرد: »اگر شرایط بیرونی را در نظر نگیریم، 
ما ریشــه های نقدینگی را بررسی کرده ایم 
و موضوعات را در بودجــه به گونه ای تنظیم 
کرده ایم که باعث افزایش پایه پولی نشــود 
و در منابع و مصارف کشــور کسری نداشته 
باشــد و به تبع آن نیاز به اســتقراض شکل 
نگیرد که امســال هــم همین گونــه رفتار 
کردیم«. میرکاظمی تاکید کرد درخواست 
دولت این بوده که بانک ها به گونه ای تکالیف 
تســهیلاتی خود را انجام دهند که منجر به 
اضافه برداشــت و ناترازی بانک ها نشــود و 

افزایش نقدینگی و تورم شکل نگیرد. 
بعد از اظهارات رئیس سازمان برنامه بودجه، 
محســن پیرهادی نماینده مردم تهران در 
مجلس درخصوص کلیــات لایحه بودجه 
ســال آینده، خبــر از یک کســری بودجه 
بزرگ داد. نماینــده مردم تهــران عنوان 
کرد: »متاســفانه بر اساس لایحه دولت تراز 
عملیاتی یا همان شــکاف درآمــد - هزینه 
بودجه در ســال آینده ۴۷۶ همت کسری 
خواهد داشــت، رقمی که ماحصل اختلاف 
۱۴۵۴ همتی بخش هزینه ها از ۹۷۸ همتی 

درآمدهاست.«
امــا ایــراد کار کجاســت؟ چرا بــر خلاف 
اقتصاددانان و برخــی نمایندگان مجلس، 
رئیس ســازمان برنامه بودجه، پیش بینی 

متفاوتی از بودجه سال آینده دارد؟
در همین خصوص مهدی پازوکی تحلیلگر 
مســائل اقتصادی در گفتگو با فرارو عنوان 
کرد: »بودجه ســال آینده هیــچ تفاوتی با 
بودجه های ســال ۱۴۰۱ و ۱۴۰۰ ندارد و 
تنها تفاوت میان این ها افزایش هزینه های 

دولت در ســال ۱۴۰۲ است. یعنی در حالی 
که حقوق کارمندان دولــت تنها ۲۰ درصد 
افزایش پیدا کــرده اســت، بودجه برخی 
نهاد ها افزایش قابل توجهی داشــته است. 
یک اتفاق عجیب دیگری هــم که رخ داده، 
این اســت که برخی ردیف هــای بودجه را 
زیــر مجموعه بخش هــای نامرتبــط قرار 
دادند. به عنوان نمونه، بودجه آســتان امام 
خمینی را زیــر مجموعه ســازمان برنامه 
بودجه گذاشــتند و از طــرف دیگر بودجه 
»الگــوی اســلامی-ایرانی پیشــرفت« را 
زیرنظر ســازمان تبلیغات قــرار دادند. در 
حالــی که جای ایــن دو باید تغییــر کند و 
بودجه »الگوی اسلامی-ایرانی پیشرفت« 

زیرمجموعه سازمان برنامه بودجه باشد.«
وی افزود: »این ها نشــان دهنده بی برنامگی 
دولت در حوزه اقتصاد اســت. بــه نظر من 
دولت استراتژی اقتصادی ندارد. زیرا حداقل 
کاری که می توانستند انجام دهند این بود که 
در شرایط فعلی کشــور که هم دچار تحریم 
هستیم و هم یک تورم شدید در کشور وجود 
دارد، باید بودجــه نهاد های مختلف را همان 
اندازه که حقــوق کارمنــدان افزایش پیدا 
کرده، بالا می بردند. چرا باید دبیرخانه ستاد 
انقلاب فرهنگی که باید نهایتا با بیســت نفر 
هدایت کرد، به اندازه یک وزارتخانه باشــد؟! 
من فکر نمی کنــم از نظر هیــچ اقتصاددان 
مستقلی، این میزان از افزایش بودجه جاری، 
منطقی باشــد و قطعا همین باعث کســری 

شدید بودجه سال آینده خواهد شد.«

او با اشاره به اظهارات رئیس سازمان برنامه و 
بودجه در خصوص تحقق کامل درآمد سال 
آینده گفت: »کاش آقای میرکاظمی به این 
سوال پاســخ می دادند که وقتی ما برجام را 
نتوانستیم احیا کنیم، چطور می توانید روی 
درآمد قطعی نفتی حساب باز کنید؟ آقایان 
در بودجه ســال آینده پیــش بینی کردند 
که درآمد نفتی ۶۰۳ هــزار میلیارد تومان 
خواهد بود. شک نکنید که این عدد محقق 
نخواهد شد. چطور می توانند بدون برجام، 
 ،FATF با وجود تحریم ها و عــدم پذیرش
ششصد و ســه هزار میلیارد تومان از فروش 

نفت بدست بیاورند؟«
این تحلیلگر مســائل اقتصادی تاکید کرد: 
»در بهترین حالت تنها درآمد های مالیاتی 
ممکن اســت کامل محقق شــود. آن هم 
به شــرطی که این حجم از فرار مالیاتی در 
کشــور وجود نداشته باشــد و از این پدیده 
جلوگیری شــود. اما از ســوی دیگر باید به 
این نکته هم اشــاره کنم کــه اصلا افزایش 
نرخ مالیات ایده درستی نیست و زمینه ساز 
افزایش رکود اقتصادی در کشــور می شود. 
درست ترین تصمیم این است که پایه های 
مالیاتی را افزایش دهیــم. یعنی مانع از فرار 
مالیاتی شویم. دیگر همه می دانند که ایران 
بهشــت دلالان واسطه گران اســت. ما باید 
سیســتم مالیاتی کشــور را اصلاح کنیم تا 
بتوانیم این درآمد پیش بینی شده را محقق 
کنیم. اما آقایان برنامه شــان این اســت که 
مثلا از دارندگان خــودروی بالای یک و نیم 

میلیارد مالیات بگیرنــد. این با کدام منطق 
همخوانی دارد؟ چــرا باید فردی که پیش از 
تورم خودروی خــود را ۵۰۰ میلیون تومان 
خریده و الان قیمت آن بــه بالای یک و نیم 

میلیارد رسیده، مالیات پرداخت کند؟!«
وی ادامــه داد: »در مجموع مــن معتقدم 
که هیچ تحقیق و بررســی علمــی در پس 
تهیه این بودجه نیســت. ما فکر می کردیم 
که دلیل تاخیــر دولت بــرای ارائه بودجه، 
مسئله بررسی و تحقیق اســت و قصد دارد 
یک بودجــه واقع بینانه ارائه کنــد. اما واقعا 
خروجی تیم اقتصادی دولــت این بودجه 
اســت؟ به باور من نهایت زمانــی که برای 
نوشــتن چنین لایحه ای نیاز داشتند، تنها 
۴۸ ساعت بود. مشــکل این روزها این است 
که مدیرانی بر سر کار آمده اند که نه توانایی 
لازم را دارند و نه درک مناسبی از مشکلات و 
اوضاع اقتصادی دارند. واقعیت این است که 
وقتی شایسته سالاری را مدنظر قرار ندهند، 
شــرایط بهتر از این نخواهد بــود و هر دوره 
اوضاع بدتر می شود. البته از یک سو حق هم 
دارند. زیرا نمی توانند اقتصاددانان بزرگ را 
به کار بگیرند، زیرا آن ها مســتقل هستند و 
دستورپذیر نیســتند؛ لذا فضا برای حضور 

افراد ضععیف فراهم می شود.«
این تحلیلگر مســائل اقتصادی در واکنش 
به صحبت های مســعود میرکاظمی مبنی 
بر عدم کسری بودجه در سال آینده، عنوان 
کرد: »ایشان سال گذشــته هم گفته بودند 
که رشد اقتصادی ســال ۱۴۰۱ به ۸ درصد 

خواهد رســید. این اتفــاق رخ داد؟ مگر با 
ادعا و حرف می توان اوضاع اقتصادی را سر 
و ســامان داد؟ اگر قرار است مانع از افزایش 
تورم شــوید، نیــاز دارید کــه مجموعه از 
سیاســت های خردمندانه و کاربردی را در 
دستور کار قرار دهید. گفتاردرمانی که گره 
از مشــکلات مردم باز نمی کند. دولت باید 
بتواند مانع از رشد نقدینگی در کشور شود. 
زیرا این یک مســئله اســت که »مهمترین 
عامل افزایش تورم، نقدینگی« است. یعنی 
اگر تیم اقتصادی دولــت، الفبای اقتصادی 
را بدانند، این موضــوع را تائید می کنند. اما 
متاســفانه تیم اقتصادی دولت یا نمی داند 
یا نمی خواهد بداند که تورم کشــور از کجا 
نشــات می گیرد و چه کار هایــی باید انجام 

دهد و چه کار هایی نباید انجام شود.«
او افــزود: »کاش آقای میرکاظمــی به این 
ســوال پاســخ می دادنــد که چــرا حقوق 
کارمندان دولت را ۲۰ درصد افزایش دادند، 
اما خواهــان افزایش ۴۰ درصــدی حقوق 
کارمندان بخش خصوصی هســتند. چرا در 
مدت بیش از یک سال که در سازمان برنامه 
و بودجه حضور دارند، هنوز نتوانستند برنامه 
هفتم توســعه را تدوین کنند؟ موضوع این 
است که اصلا استراتژی در دولت وجود ندارد 
که بتوانند بر اســاس آن برنامه هفتم توسعه 
را تدوین کنند. حالا اگر کســی از بیرون تیم 
اقتصادی دولت را ببیند فکــر می کند ما در 
ایران افراد نخبه نداریم. اما به وفور افرادی را 
داریم که نه تنها صلاحیت علمی که توانایی 
اجرایی هم دارند و می توانند شــرایط کشور 
بهبود بخشند، اما این اراده وجود ندارد که از 

آن ها استفاده شود.«
این اقتصاددان در ادامه گفت: »متاســفانه 
اقتصاد ایران به شــدت از بی انضباطی رنج 
می برد. این بی انضباطی شــامل سه بخش 
اســت. یکی بی انضباطی پولی در سیستم 
بانکــی، دوم بــی انضباطی مالی در ســند 
بودجه و ســوم بی انضباطــی اداری که از 
نیرو های کارآمد کمتر اســتفاده می شود. 
الان موضــوع بحــث ما بخش دوم اســت. 
یعنی بی انضباطی که کاملا در سند بودجه 
۱۴۰۲ مشهود اســت. به عنوان مثال یکی 
از درآمد های دولت، مولدســازی دارایی ها 
اســت. درآمدی که در بودجه ســال آینده 
۱۰۷ همت پیش بینی شده اســت. اما اگر 
عملکرد دولت در شــش ماه گذشته در این 
زمینه را بررســی کنید می بینید که نتیجه 

تقریبا »صفر« است.«

رئیس سازمان برنامه بودجه، پیش بینی متفاوتی از بودجه سال آینده دارد!

اشتباه استراتژیک تیم اقتصادی دولت کجاست؟
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رئیس جمهوردر نشست با مقامات عالی رتبه شرکت کننده در کنگره 
بین المللی بانوان تاثیرگذار:
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 مالیات بر سوداگری 
راهبرد شفافیت،توسعه تولید و ارتقاء ارزش پول ملی

علی شماعی  طرح مالیات بر سوداگری و سفته بازی سال هاست که مطرح 
می شود تا این که پنجم خردادماه ســال ۱۴۰۰ کلیات آن به تصویب مجلس 
شورای اسلامی رســید. اوایل دی ماه ۱۴۰۱ به صحن علنی مجلس آمد و چند 
بند از آن به تصویب رسید.مالیات بر عایدی سرمایه )CGT( مالیاتی است که 
بر عایدی به میــزان مابه التفاوت قیمت خرید و فروش یــک دارایی در هنگام 

فروش آن به دست می آید.

یادداشت

پشت پرده بازی رسانه ای پیرامون نرخ حقیقی دلار

 قیمت واقعی دلار
 چند است؟



ایروانی در نشست شورای امنیت در مورد فلسطین:

شورای امنیت کی از خواب زمستانی بیدار می شود؟

رئیس جمهوردر نشست با مقامات عالی رتبه شرکت کننده در کنگره بین المللی بانوان تاثیرگذار:

نگاه متحجرانه و ابزاری به زن محکوم به شکست است
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وزیر کشور:
 توجه به مسائل اقتصادی ومعضلات اجتماعی 

از تاکیدات مراجع و علما بود
 وزیر کشور توجه به مسائل معیشــتی و اقتصادی و همچنین معضلات 
اجتماعی را از جمله تاکیدات مراجع تقلیــد در دیدارهای  خود با آنان 
برشمرد. احمد وحیدی در حاشیه دیدار با علما و مراجع تقلید در پاسخ 
به سوال خبرنگار مهر در خصوص مهمترین موارد مطرح شده از سوی 
مراجع و علما در این دیدارها اظهار داشت: مراجع و علما در این دیدارها 
بر آمادگی و مقابله در برابر توطئه های دشــمنان خارجی تاکید کردند، 

چرا که دشمنان برای مقابله با نظام اسلامی کمر بستند.
وزیر کشــور افزود: کشــور تاکنون اســتوار در برابر توطئه های های 

دشمنان ایستاده است و این مسیر با قوت ادامه می یابد.
وحیدی ادامــه داد: مراجع و علما نگرانی هایی در خصوص معیشــت و 
مسائل اقتصادی داشتند و توجه به موضوع معیشت مردم را مورد تاکید 
قرار دادند که توضیحات لازم و اقدامات دولت در این راســتا ارائه شــد 
و دولت و شــخص رئیس جمهور تلاش شــبانه روزی دارند تا معیشت 

بهتری برای مردم ایجاد شود تا مردم با مشکلات کمتری مواجه باشند.
وزیر کشور بیان داشت: در حوزه برخی از آسیب های اجتماعی از جمله 
مسائل اخلاقی و عفاف و حجاب نیز علما تذکراتی داشتند که این موارد 

باید با قوت دنبال شود.

وزیر کشور در خصوص زمان حضور تماشاگران در ورزشگاه ها نیز گفت: 
از نظر ما مشکلی برای حضور تماشاگران در ورزشگاه ها نیست و منعی 

برای برگزاری مسابقات با حضور مردم وجود ندارد.
وی در ادامه در خصوص مدیریت گازرسانی در روزهای اخیر نیز اظهار 
داشت: با همت مردم و مدیریت خوبی که در سطح ملی و استانی اتفاق 
افتاد حادثه ناگواری نداشــتیم.وزیر کشــور افزود: این سرما در برخی 
از کشــورهای غربی و در آمریکا کــه ادعای اول بــودن در دنیا را دارد، 
۵۶ جان باخته داشــته که البته آمارهای غیر رسمی بیشتر از آن است.

وحیدی ادامه داد: برخی از کشورهای اروپایی نیز آمارهای تلفات خود 
را اعلام نمی کنند که در آنجا نیز تلفاتی داشتند.

وزیر کشور گفت: در کشور با مدیریت خوبی که صورت گرفته اتفاقاتی 
از این دست نداشتیم و کسی دچار مســئله جدی نشد.وحیدی ادامه 
داد: بخش صنعت و مردم در امر صرفه جویی گاز، کمک شایانی کردند 
که این امر نقش تعیین کننده ای در مدیریت بهینه گازرســانی داشته 
است.وی بیان داشــت: در روزهای آینده نیز پیش بینی می شود موج 
جدید ســرما را داشــته باشــیم که امیدواریم با مدیریتی که صورت 
می گیرد و با همراهی مردم، مشــکلات خاصی نداشــته باشــیم و در 

روزهای اول ماه بهمن این مشکل را نیز پشت تر بگذرانیم.

در واکنش به تصویب قطعنامه ضدایرانی پارلمان اروپا
ویر وپا بیانگر تز  کدخدایی: بدعت پارلمان ار

 و رفتار متناقض غرب است
 رئیس کمیته پیگیری حقوقی ترور سردار ســلیمانی، بدعت پارلمان 
اروپا و انگلیس در نامیدن ســپاه به عنوان یک ســازمان تروریستی را 
بیانگر تزویر و رفتار متناقض غرب دانســت. عباســعلی کدخدایی در 
توییتی به زبان انگلیســی در واکنش به تصویــب قطعنامه ضدایرانی 
پارلمان اروپا، نوشت: سپاه پاسداران انقلاب اســلامی علاوه بر مبارزه 

با تروریسم، نقشی کلیدی در تحقق صلح و امنیت منطقه داشته است.
عضو حقوقدان شورای نگهبان ادامه داد: بدعت پارلمان اروپا و انگلیس 
در نامیدن سپاه به عنوان یک سازمان تروریســتی بیانگر تزویر و رفتار 

متناقض غرب است.

رئیس کمیسیون امور داخلی کشور:
وریست ها کشورهای استعمارگر  نخستین تر

وپایی بودند ار

رئیس کمیســیون امــور داخلی کشــور در مجلس گفت: نخســتین 
تروریست ها آلمان، فرانسه و انگلیس هستند که سالها خون ملت های 
دیگر را ریختند و آنها را استعمار و اســتثمار کرده و منابع آنها را غارت 
کردند. محمد صالح جوکار در واکنش به اقدام پارلمان اروپا علیه سپاه 
پاسداران جمهوری اســلامی ایران اظهار داشت: اقدام پارلمان اروپا در 
وهله اول بیانگر آن اســت که اتحادیه اروپا دارای عقلانیت کافی نسبت 

به پروتکل های جاری و قواعد و حقوق بین الملل نیست.
وی عنوان کرد: اگر این باب شود که هر کشوری ارتش یا نیروهای مسلح 
کشور دیگری را تروریســت قلمداد کند؛ نخستین تروریست هایی که 
می توان نام برد کشورهای آلمان، فرانسه و انگلیس هستند که سالیان 
سال خون ملت های دیگر را ریختند و آنها را استعمار و استثمار کرده و 

منابع آنها را غارت کردند.
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: گذشته این کشورها بسیار ســیاه است. جنایت 
هیتلر و جنگ های که اتحادیه اروپا راه انداختند بیش از ۸۰ میلیون نفر 

کشته داد. با این تفاسیر تروریست چه کسی است؟
جوکار خاطرنشــان کرد: آیا اینها شناســنامه خود را گم کرده اند و به 
دنبال این هســتند که بحث های حقوق بشری به شــکل ایده آل آنها و 
بر اساس اهداف و نیات دنبال شــود؟ آنها به دنبال بهره برداری سیاسی 

مسائل و رویدادهای مختلف به نفع خودشان هستند.
وی افزود: ایــن عمل، نابخردانه بوده اســت و قطعاً پس از بازگشــایی 

مجلس شورای اسلامی به این موضوع پرداخته خواهد شد.
رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها در مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه جمهوری اســلامی باید اقدامات متقابلی را 
در راستای اقدام زشت و شــنیع پارلمان اروپا که خلاف تمام معاهدات 
بین المللی اســت، انجام دهد گفت: در حوزه سیاست خارجی نیز یقیناً 
مواضع باید کاملًا شفاف و روشن باشد.جوکار در پایان اضافه کرد: مردم 
نیز باید به صورت خودجوش نسبت به این موضوع واکنش نشان دهند و 
آن را محکوم کنند و نهادهای مسئول در مجامع بین المللی توضیحات 
لازم را ارائه کنند. جدیت لازم در این اقدامات متقابل باید وجود داشته 

باشد و متقابلًا ارتش جنایت کار این کشورها مورد تحریم قرار گیرند.

تریبون

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس گفت: در قانون 
اساسی ما، مسئولیت ســپاه به صورت دقیق مشخص 
شده اســت و به عنوان یک ســازمان قانونی ثبت شده 
و از آن پس نیــز تمام چارچوب هــای قانونی را رعایت 
کرده است.محمد اســماعیل کوثری عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس شــورای اســلامی، در واکنش به 

اقدام اخیر پارلمان اروپا علیه جمهوری اسلامی ایران 
اظهار داشت: اروپایی ها خودشــان را در دنیا همه کاره 
می دانند در حالی کــه خلاف های قانونــی نیز انجام 
می دهند.وی عنوان کرد: چهل و ســه ســال پیش در 
قانون اساسی ما، مســئولیت ســپاه به صورت دقیق 
مشخص شده اســت و به عنوان یک ســازمان قانونی 

ثبت شده و از آن پس نیز تمام چارچوب های قانونی را 
رعایت کرده است.

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس خاطرنشان کرد: 
با توجه به این موارد، پارلمان اروپا ســپاه را تروریست 
معرفی می کند و با این اقدام، بایــد درب پارلمان اروپا 
را گل گرفــت که ایــن چنین یک تشــکیلات نظامی 

بسیار قوی و با چارچوب مشــخص که در مسیر قانون 
حرکت می کند را تروریســت می نامند.کوثری خطاب 
به اروپایی ها تصریح کرد: تروریســت شــما، آمریکا و 
عربستان هســتید که داعش و القاعده و سایر گروه ها 
را ایجاد کردید یا ســپاه که در مقابل ایــن گروه های 

تروریستی ایستاد و جان مردم و ملت ها را نجات داد؟

مجلس

خریدار  ســفیر و نماینده دائــم ایران در 
ســازمان ملل گفت: سال گذشــته سالی 
مرگبار در اراضی اشــغالی فلســطین بود، 
زیــرا اقدامــات ظالمانه، توســعه طلبانه و 
نژادپرستی رژیم اسرائیل علیه فلسطینیان 
بی وقفــه ادامه یافــت. در نتیجــه، مردم 
فلســطین، به ویژه زنان و کــودکان، دچار 
محرومیت شــدید و نقض حقوق اساســی 
خود شــده اند. غزه به دلیــل محاصره های 
غیرانســانی به بزرگترین زندان روباز جهان 

تبدیل شده است.
 سعید ایروانی در نشست شورای امنیت در 

مورد فلسطین ادامه داد: تهاجم اخیر رژیم 
اسرائیل به مسجد الاقصی در ۳ ژانویه، نقض 
حرمت و مراسم عبادی مســجد الاقصی و 
تحریک وقیحانه احساسات مسلمانان بود. 
این اقدام غیرقانونی و بــی تدبیری عواقب 
جــدی دارد که نباید دســت کــم گرفت. 
بنابراین، اگر به درستی با آن برخورد نشود، 
صلح و امنیت منطقــه ای و بین المللی را به 

خطر بیندازد.
 وی تصریــح کــرد: رژیم اســراییل بیش 
از ۷۰ ســال اســت که این جنایات را بدون 
پاســخگویی یا مواجهه بــا عواقبی مرتکب 

شــده اســت. آپارتاید هنوز پابرجاســت 
و اشــغال پایــان نیافته اســت. بــه دلیل 
فعالیت های مســتمر شهرک ســازی رژیم 
اســرائیل که توســط قوانین بین المللی و 
قطعنامه های مربوطه سازمان ملل ممنوع 
است، امکان ایجاد یک کشــور فلسطینی 

دشوار و حتی بی معنی است.
وی تاکید کرد: ما بر ایــن باوریم که منازعه 
در اراضی اشغالی فلسطین تنها در صورتی 
قابل حل اســت که به اشــغال پایــان داده 
شود و حقوق مســلم مردم فلســطین در 
تعیین سرنوشــت به طور کامل به رسمیت 
شــناخته، حمایت و محافظت شود. این امر 
منجر به بازیابی کامل حاکمیت فلســطین 
بر کل سرزمین فلســطین خواهد شد. اما تا 
زمانی که شورای امنیت سکوت اختیار کند، 
انجام این کار غیرممکن است. موضع کنونی 
شــورا هیچ کاری جز تقویت و ترغیب رژیم 
اسرائیل برای تداوم اشــغالگری و جنایات 
وحشیانه خود علیه مردم فلسطین نداشته 

است.
 نماینده ایران در ســازمان ملل ادامه داد: 
همانطــور که نماینــده دائم فلســطین به 
درستی اشــاره کرد، رژیم اســرائیل باید از 
چه آستانه ای عبور کند تا شورای امنیت از 
خواب زمستانی خارج شــود و وظایف خود 

را طبق منشــور ســازمان ملل انجام دهد؟ 
همانطور که بارها اعلام کرده ایم، اگر جامعه 
بین المللی، به ویژه شــورای امنیت در قبال 
تجاوزات مداوم رژیم اسرائیل سکوت کند، 
رژیم اسرائیل به ارتکاب جنایات و تجاوزات 

بیشتر تشویق خواهد شد.
وی افزود: شــورای امنیت ســازمان ملل 
باید فــورا و قاطعانه بــرای حمایت از مردم 
فلســطین اقدام کند. همدردی به تنهایی 
کافــی نیســت. بنابراین، شــورای امنیت 
موظف است به دستور منشــور برای حفظ 
صلح و امنیــت بین المللی پایبند باشــد و 
رژیم اسرائیل را با استفاده از تمام ابزارهای 
قانونــی در اختیارش بــرای جنایات خود 

مسئول بداند.
 ایروانی گفــت: جمهوری اســلامی ایران 
از درخواســت مجمــع عمومــی از دیوان 
در   )ICJ( دادگســتری  بین المللــی 
A/( ۲۰۲۲ قطعنامه مصوب ۳۰ دســامبر
RES/۲۴۷/۷۷( برای نظر مشورتی درباره 
عواقب حقوقی نقض مداوم رژیم اســرائیل 
علیــه حقوق مــردم فلســطین در تعیین 
سرنوشــت خود و همچنین اشغال طولانی 
مدت، شــهرک ســازی و الحاق سرزمین 
فلســطین بــه آن اســتقبال می کنــد. ما 
معتقدیم که این اقدام مــی تواند به آزادی 

کل سرزمین های فلسطین کمک کند.
 وی افزود: جمهوری اسلامی ایران وظیفه 
خود می دانــد که از حقوق مشــروع مردم 
فلســطین برای مقاومت در برابــر ظلم و 
خشونت رژیم نژادپرســت اسرائیل مطابق 
با حق تعیین سرنوشت خود حمایت کند. 
این موضع ثابت ما تا پایان اشــغال خواهد 

بود.
 وی در پایان گفــت: طبق عــادت و رفتار 
همیشــگی رژیم اســرائیل، نماینــده این 
رژیم مجدداً از تریبون شــورای امنیت سوء 
استفاده و با انحراف از دســتورکار شورا، با 
توســل به جعلیات و دروغگویــی، ادعا ها و 
فعالیت های پلید و ناپســندی که این رژیم 
اســرائیل در منطقه و جاهای دیگر در حال 
ارتکاب اســت و باید در قبال آن پاســخگو 

باشد، علیه ایران مطرح کرد.
 ایروانی اظهار کرد: ایــران قاطعانه تمامی 
این ادعاهای بــی پایه را رد مــی کند. این 
ادعاهای بی اساس یک هدف روشن دارند: 
منحــرف کردن توجــه از موضــوع اصلی، 
یعنی جنایــات رژیم آپارتایــد علیه مردم 
فلســطین و همچنین نقض سیستماتیک 
و عمدی حقوق بشــر و قوانین بین المللی 
بشردوســتانه در ســرزمین های اشغالی 

فلسطین.

وریست غربی ها هستند که داعش و القاعده را ایجاد کردند تر

خریدار   رئیس جمهور بــا بیان اینکه زن 
نباید در جوامع در حاشیه باشــد یا در انزوا 
قرار گیــرد، گفت: نــگاه متحجرانه به زن و 
نگاه ابزاری قدرت ها و سیاستمداران غربی 
به زن هــر دو محکوم به شکســت و مردود 

هستند.
 آیت الله ســید ابراهیم رئیســی در نشست 
بــا مقامــات عالی رتبه شــرکت کننده در 
کنگــره بین المللی بانــوان تاثیرگــذار با 
ابــراز خرســندی از میزبانــی جمهوری 
اســلامی ایــران از چهره هایــی اثرگذار از 
زنان کشــورهای مختلف گفــت: امیدوارم 
بانــوان حاضر در ایــن نشســت بتوانند با 
همفکری، همگرایی و هم اندیشــی بتوانند 
گامی را در جهت احقــاق حقوق حقه زنان 
در عالم بردارند. رئیــس جمهور همچنین 
اظهار امیــدواری کرد که بانــوان حاضر در 
این نشســت بتوانند از تجربیات ارزنده ای 
که جمهوری اســلامی ایران بعد از انقلاب 
اسلامی در زمینه احقاق حقوق زنان و توجه 
به زن در جامعه کســب کرده استفاده کنند 
و همراهی و همکاری ثمربخشــی را در این 

اجلاس رقم بزنند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه این نشست و 
گفتگوها می تواند راه هایی را برای همکاری 
بین کشــورها و ملت هــا بگشــاید، افزود: 
ما تردیــدی نداریم که زن و مرد بر اســاس 
خلقت تفاوت دارند، اما بر اســاس انسانیت 
هیچ تفاوتی بیــن زن و مرد وجود ندارد. زن 
و مرد در رســیدن به قله های انســانی هیچ 
تفاوتی با یکدیگر ندارنــد و هر کس در این 
مسیر بیشــتر تلاش کند به قله های اخلاق، 

معنویت، انسانیت خواهد رسید.
رئیس جمهور با اشاره به نقش آفرینی زنان 
دوشــادوش مردان در طــول تاریخ اظهار 
داشــت: وقتی تاریخ را مرور می کنیم شاهد 
حضور موثــر هاجر در کنــار ابراهیم خلیل 
)ع(، آســیه در کنار موسای کلیم )ع(، مریم 
مقدس در کنار عیسی مسیح )ع(، خدیجه 
)س( در کنار محمد مصطفی )ص(، فاطمه 
اطهر به عنوان الگوی زنان عالم در کنار پدر، 
همسر و فرزندانش و بانوی بزرگی که امروز 
شــما مزار او را در قم زیارت کردید در کنار 
برادرش هســتیم. آیت الله رئیســی با بیان 
اینکه هیچ رویداد مهم تاریخی را نمی بینیم 
که زنــان نقش مهمــی در آن ایفــا نکرده 
باشــند، تصریح کرد: زن نبایــد در جوامع 
در حاشیه باشــد یا در انزوا قرار گیرد. نگاه 
متحجرانــه به زن و نگاه ابــزاری قدرت ها و 
سیاستمداران غربی به زن هر دو محکوم به 
شکست و مردود هستند. تعریف صحیح از 
زن این اســت که زن و مرد هر دو یک انسان 
هستند و حتی زنانی هستند که روی مردان 

نیز تاثیرگذار هستند.
رئیــس جمهــور در ادامه به نقــش مهم و 

اثرگذار هنرمندان، مورخین، دانشــمندان 
و سیاســتمداران زن در تاریخ اروپا، آفریقا 
و آســیا اشــاره کرد و گفــت: در جمهوری 
اسلامی ایران نیز حضرت امام خمینی )ره( 
به عنــوان بنیانگذار نظام اســلامی از ابتدا 
نقش اثرگذار بانوان را یادآوری کرده و زنان 
ما همواره در رویدادهــای علمی، فرهنگی، 

اجتماعی و سیاسی نقش آفرین بوده اند.
آیت الله رئیســی در ادامه گفــت: در طول 
جنگ هشت ساله تحمیلی که کشور مورد 
هجوم قرار گرفت نیز نقش زنان ما در دفاع از 
شهرها و همچنین ایجاد انگیزه در مقاومت 

مردان بسیار مهم و اثرگذار بوده است.
رئیــس جمهــور در ادامــه مقاومت ملت 
فلســطین در برابــر اشــغالگری رژیــم 
صهیونیســتی را نیز مرهون نقش اثرگذار 
زنان فلســطینی دانســت و گفــت: زنانی 
که در مســیر مقاومت ملت خود، یا شهید 
و مجروح شدند و یا با ســخن و بیان شان به 
روشــنگری علیه ظلم و جنایت پرداخته اند 
نیز نقشــی محوری و اثرگذار در تاریخ این 
ملت ایفا کرده اند.آیت الله رئیســی در ادامه 
حضرت زینب کبری )س( را در صدر بانوان 
اثرگذار در طول تاریــخ و تبیین کننده ظلم 
و پرچمــداری از حق طلبــی معرفی کرد و 
افزود: امیدواریم این نشست نقش بانوان در 
حق طلبی و عدالت خواهی و دفاع از عدالت 
را پررنگ تر کند. رئیس جمهــور در ادامه 
حفظ حقوق و کرامت زنــان را از مهم ترین 
و برجســته ترین محورهای قانون اساسی 
جمهوری اســلامی دانســت و گفت: البته 
این حقی نیست که سیاسیون و دولت ها به 
زنان داده باشــند بلکه این از جمله حقوقی 
اســت که خدای متعال به زنان اعطا کرده و 
دولت ها فقط بایــد از آن صیانت کنند. آیت 

الله رئیســی گفت: ما در جمهوری اسلامی 
ایران از ابتدا بســیار تــلاش کرده ایم که در 
مجامع بین المللی از ایــن حق دفاع کنیم و 
در داخل نیز بر مشارکت و اثرگذاری زنان در 
عرصه های مختلف بیافزاییم. خوشبختانه 
امروز در کشور ما بیش از ۳۰ درصد اساتید 
دانشــگاهی، بیــش از ۳۴ درصــد فعالان 
در حوزه پزشــکی و درمانــی و قریب به ۶۰ 
درصد از ظرفیت مراکز علمی و دانشــگاهی 
مربوط به زنان و دختران ایرانی و همچنین 
۳۰ درصد از مناصب و پست های مدیریتی 
و کارشناســان ارشــد ما در اختیار بانوان 
اثرگذار ایرانی اســت. رئیس جمهور ادامه 
داد: همچنیــن امروز تعــداد بانوانی که در 
کشور ما در میادین مختلف ورزشی داخلی 
و بین المللــی روی ســکوی قهرمانی قرار 

می گیرند، از همیشه بیشتر است.
رئیس جمهور همچنین بــه نقش اثرگذار 
زنان ایرانی در اقتصاد و کارآفرینی اشــاره 
کرد و گفت: ما معتقدیم زنان در کنار مردان 
می تواننــد در عرصه هــای مختلف علمی، 
اقتصادی، سیاســی، فرهنگی، اجتماعی و 

ورزشی اثرگذار باشند.
آیت الله رئیســی با بیــان اینکه امــروز در 
کشــورهای غربی به رغم ادعاهــا، حقوق 
زنان در مــوارد متعددی مــورد تعدی قرار 
می گیرد، افزود: بر اســاس آمارهای منتشر 
شده در رســانه های آمریکایی و انگلیسی 
سالانه بســیاری از زنان به دست پلیس این 
کشــورها تنها به جرم مطالبه حقوق شــان 

کشته می شوند.
رئیس جمهور افــزود: دلیل اینکــه امروز 
جمهوری اســلامی ایران از ســوی همین 
کشــورها مورد خشــم و غضب واقع شده، 
ارائه ســبکی نو از زندگی بــا حفظ اصول و 

ارزش های زنان جامعه است که توانسته اند 
بــه قله هــای رفیــع فرهنگی، سیاســی، 

اجتماعی و ورزشی برسند.
آیت الله رئیســی گفت: جمهوری اسلامی 
در این ســبک زندگــی نه معتقد بــه نگاه 
متحجرانه نسبت به زن است و نه نگاه ابزاری 
غربی بــه زن را تایید می کنــد، بلکه معتقد 
است زن به تنهایی دارای شخصیت است و 

از این جایگاه زنان همواره دفاع کرده است.
رئیس جمهــور گفــت: مــا در جمهوری 
اسلامی ایران همچنین در قوانین و مقررات 
مربوط به زنان همواره تاکید داشــته ایم که 
باید حمایت از حقوق زنان و موضوع تشکیل 

خانواده مورد توجه ویژه قرار گیرد.
آیت الله رئیســی ضمن ابراز تأسف از رواج 
پدیده زشــت همجنس گرایی تحت عنوان 
شــاخصه  تمدنــی تصریــح کــرد: چنین 
نگاه هایی باعــث نابودی و زوال بشــریت 
است و جمهوری اسلامی ضمن تقبیح این 
پدیده های منحــط، معتقد به نقش آفرینی 
زنــان در جوامــع اســت و در ایــن زمینه 

حرف های زیادی برای گفتن دارد.
رئیس جمهور عنوان این نشســت را بسیار 
بجا و با مسما توصیف کرد و گفت: امیدواریم 
جلوه های این نشســت تحت عنوان بانوان 
اثرگذار برای زنان کشــورهای همســایه، 
منطقه و جهان بتوانــد نتایج مفید و مثبتی 
داشته باشد. آیت الله رئیسی در ادامه گفت: 
امروز پیــام جمهوری اســلامی ایران برای 
همه کشــورها پیام صلح، دوستی، آرامش، 
زندگی مســالمت آمیز و توام با امنیت برای 
عموم شــهروندان اســت. ما به هیچ عنوان 
جنگ را برای هیچ ملتی نمی پســندیم چرا 
که خود قربانی جنگی تحمیلی و ناخواسته 
شــدیم. ما بــه یک وجــب از خــاک هیچ 

کشوری چشــم نداریم بلکه حامی تمامیت 
ارضــی همه کشــورها و دوســت روزهای 

سخت همسایگان مان بوده ایم.
رئیس جمهور در ادامه فداکاری و جانفشانی 
سردار شهید حاج قاســم سلیمانی در دفاع 
از مردم عراق و ســوریه و بلکه کل منطقه را 
نشــأت گرفته از همین سیاســت اصولی و 
انســانی جمهوری اســلامی ایران دانست 
و گفت: معتقدیم نباید به هیچ کســی ظلم 
کرد و نباید به هیچ وجه زیر بار ظلم رفت؛ ما 
عدالت را برای همه می پسندیم و برای همه 

ملت ها صلح و امنیت می خواهیم.
آیت الله رئیســی با بیــان اینکه امــروز با 
شــعارهای زیبا در آزادی و دفــاع از حقوق 
زنان بیشــترین ظلم ها به این قشر صورت 
می گیرد، افزود: جمهوری اســلامی ایران 
آزادی را برای همه ملت هــا، همه مردان و 

همه زنان می پسندد و به آن پایبند است.
رئیس جمهور ادامه داد: مــا معتقدیم ظلم 
به مردم فلســطین ظلم به بشــریت است و 
پایمال کردن حقوق انسان ها در هر کجای 

عالم که باشد از نگاه ما محکوم است.
آیت الله رئیسی با اشــاره به نقش جمهوری 
اسلامی در دفاع از حق، عدالت و حقوق زنان 
و مردان گفت: توجه به حقوق شــهروندان 
از ابتدا مورد تاکید امــام خمینی)ره(، رهبر 
معظم انقــلاب و قانون اساســی جمهوری 
اســلامی ایران بوده و ما نیز خود را موظف 

به حمایت و صیانت از این حقوق می دانیم.
رئیس جمهور در پایان تاکید کرد: امیدوارم 
در این نشســت فرهیختگان، دانشمندان 
و صاحب نظــران در موضــوع زن و خانواده 
با تبــادل نظــر و دیدگاه های خــود منجر 
به ارتقــای اثرگذاری زنــان در عرصه های 
مختلــف و در جوامــع مختلف باشــند و 
جمهوری اســلامی ایران نیز آمادگی دارد 
تجربیات خود را در این زمینه به اشــتراک 
بگذارد. آیت الله رئیســی افــزود: امیدوارم 
سفر به ایران برای شــما خاطره انگیز باشد و 
تجربیات ارزشمندی را از این نشست برای 

کشورهای خود به ارمغان ببرید.
پیــش از ســخنان رئیس جمهور همســر 
نخســت وزیر بورکینافاســو، همسر رئیس 
جمهور صربســتان، نایــب رئیس مجلس 
اکوادور، همســر نخســت وزیر ارمنستان 
و نماینــده پارلمــان عــراق در ســخنان 
کوتاهی بــا تقدیــر از پیشــگامی و ابتکار 
جمهوری اســلامی ایران بــرای برگزاری 
این نشســت و همچنین تجلیل از تجربیات 
و پیشرفت های ایران در حوزه زنان به بیان 
نظرات خــود در خصوص مســائل مختلف 
بانوان از جمله راهکارهای توانمندســازی 
زنان و تقویت اثرگــذاری آنها در عرصه های 
مختلف سیاســی، اقتصــادی، اجتماعی، 

فرهنگی و بهداشت و درمان پرداختند.
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مالیات بر سوداگری راهبرد شفافیت،توسعه 
تولید و ارتقاء ارزش پول ملی

علی شماعی طرح مالیات بر سوداگری و ســفته بازی سال هاست 
که مطرح می شــود تا این که پنجم خردادماه سال ۱۴۰۰ کلیات آن به 
تصویب مجلس شورای اسلامی رســید. اوایل دی ماه ۱۴۰۱ به صحن 
علنی مجلس آمد و چند بند از آن به تصویب رســید.مالیات بر عایدی 
ســرمایه )CGT( مالیاتی اســت که بر عایدی به میــزان مابه التفاوت 

قیمت خرید و فروش یک دارایی در هنگام فروش آن به دست می آید.
به نظر من دو تا از عملکردهای خوب دولت رئیســی را بخواهم نام ببرم: 
یکی تســهیل در گرفتن مجوزهای کســب و کار و دیگری شــفافیت 

سرمایه ها و مالیات بر عایدی سرمایه است.
نباید فقط درآمــد کارمند و کارگر و تولید کننــده ای که با صداقت کار 
می کند شفاف و مالیات بدهند، دلالان هم باید مالیات پرداخت کنند. 
این مالیات یک اســتاندار بین المللی است، که تمام کشورها از آن برای 

جلوگیری از سودا گری استفاده می کنند.
با اجرای این قانون دیگر شــاهد رونــق بازارهای مــوازی غیر مولد و 

جذابیت سوداگری در کشور کنترل و کاهش می یابد.
اگر جلوی این گســترش فساد دلالی و ســوداگری گرفته نشود تولید 
رشــد نخواهد کرد. اگر مالیات صحیــح و دقیق بر عایدی ســرمایه و 
توزیع و عرضه کنندگانی که به اســم تولید از سودهای باد آورده دلالی 
برخوردارند وضع نشــود دیگر حتی نــه تنها تولید کنندگان ســعی 
نمی کنند کیفیــت کالا و بهره وری را بــالا ببرند و هزینه هــا را پایین 
بیاورند، بلکه همه بــه دنبال راحت طلبی دلالی و احتــکار و بایکوت و 
افزایش قیمت کاذب می روند و حتی واحد تولید خودشان را هم تعطیل 
می کنند.زمانی که دولتها به اقتصاد نگاه ســودجویی لیبرالی داشــته 
باشــند واحدهای خدماتی و تولیدی به دنبال بــی کیفیتی و تقلب در 
تولید و خدمات می روند. صنایع در بخــش خصوصی عموماً به دلایلی 
همچون ســود کم و اینکه بازگشت ســرمایه طولانی است و یا بخش 

خصوصی توان مالی لازم را ندارد وارد چرخه تولید نمی شوند.
شــاغل نیستند و  مالیات بر عایدی ســرمایه، مالیات افرادی که ظاهراً ّ
برای عدم پرداخت بهانه می آورند شــفاف می کنــد. مالیات بر عایدی 
ســرمایه موجب بهیود محیط کسب کار کشــور و کاهش تورم خواهد 
شد.مالیات بر عایدی سرمایه از سفته بازی، نوســان قیمتها در بازار را 

کاهش و به ثبات اقتصاد کشور کمک می رساند.
افرادی که ثروت خود را مفت و از طریق رانت به دســت می آورند و هیچ 
مالیاتی هم بابت آن پرداخت نمی کنند در صورتی که ثروت و سود آنان 
از یک حد نصاب مشخص بالاتر رود سودهای بادآورده احتکار و دلالی 

مسکن و خودرو رواج و بازار مسکن و خودرو غیر شفاف تر می شود.
بســیاری از افراد و حتی برخی سازمان ها و دســتگاه های دولتی با سو 
اســتفاده از خلاءهای قانونی، اقدام به خرید و فــروش کاذب و احتکار 
مسکن و خودرو می کنند و سرمایه ها از بخش های تولیدی خارج شده 
است. اگر دولت با وضع مالیات بر عایدی سرمایه، احتکار زمین و مسکن 
و خودرو را هزینه بر کند گامی مهم در افزایــش تولید کاهش نرخ تورم 
بر خواهد داشت.طرح مالیات بر عایدی سرمایه می تواند اقتصاد دلالی 
بی حســاب و کتاب رانتی مســکن و خودرو را کنترل و زمینه تولید را 
گسترش دهد. توســعه اقتصاد رقابتی و آزاد برای همه مردم از وظایف 
اصلی دولت است. مبارزه با بی عدالتی و رانت خواری و انحصار طلبی از 
یک طرف و از طرف دیگر گسترش بســتر تولید و توزیع کالا و خدمات 
بطورعادلانه با نظــارت دقیق می تواند موجب ارتقــا ارزش پول ملی و 

کاهش تورم گردد.
این بازار آزاد دلالی رانتی حتی ســرمایه های دولت به ویژه سپرده های 
بانکی را جمــع آوری و در خرید و فــروش کاذب و دلالــی انحصاری، 
ناعادلانه و غیرشفاف به کار می گیرد بنابراین مالیات بر عایدی سرمایه 
برای جلوگیری از ســودهای باد آورده و سوءاســتفاده از ســرمایه ها 
ضروری است.برخی از بانک ها سپرده های سپرده گذاران را جمع آوری 
می کنند و در دلالی و خرید و فروش های کاذب ســود جویی می کنند، 
یعنی در واقع ســرمایه خود را علیه تولید کشــور به کار می بندند. فرد 
عادی جامعه زمانی که در بانک ســپرده گذاری می کنــد تحت تأثیر 
شرایط و تورمی که وجود دارد قدرت خریدش را از دست می دهد یعنی 
در واقع نه تنها چیزی به سپرده گذاران اضافه نمی شود بلکه با این نرخ 
تورم ما هر سال مقادیری از ســپرده های سپرده گذاران کاهش می یابد 
و قدرت خرید مردم کاهش می یابد. این غارت و برداشــت از حســاب 

سپرده گذاران از اصول اخلاقی دور است
اقتصاد دلالی و رانتی مســکن و خودرو، یکی از عوامــل افزایش تورم 
و فساد زا اســت. مســکنی که متری ۵ تا ۱۰ میلیون ساخته می شود 
متری ۵۰ تا ۱۰۰ و بیشــتر به فروش می رسانند. و همینطور خودرویی 
که کمتر از ۱۰۰ میلیون ارزش دارد را ۲۰۰ تــا ۲۵۰ میلیون به فروش 
می رسانند.اولاً دولت با تسهیل گری و بستر سازی توسعه تولید مسکن 
و خودرو بازار این کالاها را اشباع کند همانطور که در دهه های گذشته 
افراد و گروههای زیادی از زمین و بســتر تولید برای عرضه مســکن و 
خودرو و سایر مایحتاج زندگی بهره مند می شــدند نسل جدید حاضر 
هم از زمین و املاک و مسکن و خودرو باید عادلانه بهره مند شوند. این 
کالاها هزاران شــغل وابســته به خود دارند و تأثیرات زیادی در اوضاع 
زندگی مردم دارند. از وظایف اصلی دولت است که با نظارت و مدیریت 
بیشتر در این حوزه شــرایط آرامش در بازار را فراهم سازد. امور حمل و 
نقل و تولید و توزیع کالا و خدمات بدون نظارت و حمایت دولت اقتصاد 
را با چالش روبرو می سازد.سیاســت های لیبرالی بازار آزاد رانتی و رها 
حتی دولت بویژه بانک ها را آلوده به سوءاستفاده از سپرده های سپرده 
گذاران می کننــد و در دلالی و خرید و فروش هــای کاذب، انحصاری، 

ناعادلانه و غیر شفاف به کار می گیرند.
باید اقتصاد آزاد مردمی بــرای همه بصورت برابر و عادلانه و شــفاف با 

نظارت و حمایت دولت برای همه مردم شکل بگیرد.
اصولاً نقش دولت چیســت؟ دولت باید به فکر رفاه و تأمین آســایش 
و آرامش عادلانه همه مردم باشــد؟ همه افــراد و گروها از فعالیت های 
گوناگون کوچک و بزرگ از مشــاغل خانگی خدماتــی تا صنایع بزرگ 
را حمایت و توسعه دهد باید شــرایط را به گونه ای تأمین و ساماندهی 
و مدیریــت کند که از ســرمایه های انســانی و اجتماعــی و فرهنگی 
و اقتصادی کوچک و بزرگ در سراســر کشــور چه در تولید و توزیع و 

خدمات را مدیریت وتلاش کند همه تحول و پیشرفت کنند.
ما بعد از جنگ تحمیلــی اقتصاد لیبرالی بی حســاب کتاب را انتخاب 
کردیم و دلالی جایگزین تولید شــد و روز به روز ارزش پول ملی کاهش 
یافت. در این وضع دولت باید با تأسیس و گسترش شرکت های نظارتی 
تولیدی و خدماتی و تعاونی ها به توســعه بخش هــای گوناگون کمک 
نمایند. توســعه تکنولوژی ها و فعالیت های رقابتی شکل بگیرد و ارتقا 

یابد دنبال سود جویی یک عده خاصی نروند.
صنایع و فعالیت هــای تحول آفرین و آرامش بخــش، صنایعی که الگو 
دهنده به فعالیت های دیگر صنعت باشند شــکل بگیرد، اما متأسفانه 
دولتهــا تحت تأثیر سیاســت های برخــی نفوذی خرابــکار به خوبی 

نتوانسته اند به این وظیفه تحولی خود عمل کنند.
واردات و صــادرات متوازن بــا تکنولوژی برتر جهــان موجب کاهش 

هزینه ها و کاهش آلودگی و ضرر و زیان ها می شود.
باید اوضاع بانک ها تغییر کند. شرایط به گونه ای باشد که شایسته ملت 
گردد و با اقتصاد مقاومتی و در چارچوب قانون اساسی سازگاری داشته 
باشد نه با اقتصاد لیبرالی بی حساب و کتاب که بعد از جنگ اکثراً دنبال 

دلالی لیبرالی که آثار زیان باری داشته رفته اند.
نظر من این است که بایستی هر کاری می کنند فعلأ نباید دولت دنبال 
این باشد که از ســوداگری درآمد کسب کند. کشــور ما به اندازه کافی 
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یادداشت

موافقتنامه تجــارت آزاد ایــران و اوراســیا با حضور 
رییس سازمان توسعه تجارت و هیات رسمی اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا امضا شد.
 به نقل از سازمان توســعه تجارت ایران، علیرضا پیمان 
پاک در مراســم امضای موافقتنامه تجارت آزاد ایران و 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا با بیان اینکه عزم دولت برای 
همکاری جدی است، اظهار داشت: طی چند ماه گذشته 
که ارتباطات ایران و روسیه نزدیک تر شده است هیأت های 

تجاری بسیاری به دو کشور سفر کرده اند.
وی با اشــاره بــه برگــزاری نمایشــگاه های متعدد، 
خاطرنشان کرد: مســئله مهم و شاخص، علاقه مندی 

به ارتباط و همکاری با شرکت ها و بنگاه های 
اقتصادی میان دو کشــور بود که ناشــی از 
شــناخت و معرفی توانمندی های کشورها 
اســت.پیمان پاک با تاکید بر اینکه امضای 
موافقتنامــه تجــارت آزاد ایران با اوراســیا 
می تواند توســعه روابط اقتصادی و تجاری را 
تسهیل و تســریع کند، تصریح کرد: آمادگی 

کامل داریم تا در کنار موافقتنامه، کارگروه مشــترک 
تشــکیل دهیم، تاکنون نیز فعالیت هــای مالی خوبی 
انجام شــده و اقدامات لجستیکی در دســتور کار قرار 
دارد.وی افزود: همچنیــن آمادگی داریم تا با همکاری 

بیشتر در بخش کشاورزی، در زمینه امنیت 
غذایی اقــدام کنیم زیرا رئیــس جمهوری 
ایران نیز بر توســعه روابط با کشورهای عضو 
اتحادیه اقتصادی اوراسیا در دستور کار قرار 

دهد.
همچنین آندری اسلپنو وزیر تجارت اوراسیا 
با اشاره به افزایش تحرک در همکاری ایران با 
اتحادیه، تاکید کرد: موافقتنامه تجارت در گام نخست 
به صورت موقت به امضا رســید که بسیار مسیر را برای 
امروز هموار کرد.وی افزود: برخلاف اعمال تحریم های 
خارجی بر ایران و روســیه با عزم دو کشــور ســطح 

همکاری ها افزایش چشمگیری داشته است.
اسلپنو با تاکید بر اینکه موافقتنامه تجارت آزاد ایران و 
اوراسیا به گسترش همکاری های آینده کمک بسیاری 
خواهد کرد، گفت: برنامه های بزرگی در زمینه حمل و 
نقل، مالی و کشاورزی و زمینه های دیگر وجود دارد که 
با حمایت های سیاسی کشورها به نتیجه خواهد رسید.
وی با تقدیر از تیم مذاکره کننــده ایرانی، تصریح کرد: 
بدون تلاش و مدیریت رئیس ســازمان توسعه تجارت 

ایران این مهم به این نتیجه نمی رسید.
وی تصریح کرد: ایران تجربه زیادی در زمینه تحریم ها 

دارد و ما بر این تجربه ارج می گذاریم.

در شــرایطی که مهلت انتشــار اوراق گواهی سپرده با 
نرخ ۲۳ درصد دیروز به پایان رســید، به نظر می رسد 
استقبال خوبی از این اوراق شــده و پایان آن می تواند، 
نشــانه ای برای اعلام نرخ ســود جدید بانکی مصوب 
باشد.در هفته های گذشــته خبرهایی درباره افزایش 
نرخ سود بانکی منتشر شد و برخی بانک ها تا ۲۵ درصد 
ســود ســپرده بانکی را بالا بردند، پس از آن اطلاعیه 

مشــترک نظام بانکی در این زمینه منتشر شد شورای 
هماهنگی بانک ها و کانون بانک های خصوصی در آن بر 
لزوم رعایت نرخ سود قانونی از شنبه دو هفته گذشته، 

)۱۷ دی ماه( تاکید کردند.
در همین راســتا هم بانک مرکزی افزایش نرخ ســود 
بانکی بالاتر از مصوبه شــورای پــول و اعتبار را ممنوع 
اعلام کرد. پس از آن برخی رؤســای شــعب بانک ها 

برکنار و برخی از این شعب تعطیل شدند.
البته در کنار این اخبار، انتشــار اوراق گواهی ســپرده 
با نرخ ۲۳ درصدی آغاز شــد که بر اساس اطلاعات به 
دست آمده ایسنا استقبال خوبی در هفته های گذشته 
از ســوی مردم صورت گرفت و نهایتا همه بانک ها که 
مجوز انتشار داشــتند، در این بازه زمانی سقف تعیین 

شده را پر کردند.

 نهایتا روز گذشــته، بانک مرکــزی در اطلاعیه ای به 
شبکه بانکی ابلاغ کرد که بر اســاس تصمیمات اتخاذ 
شده، انتشــار اوراق مذکور با شــرایط اعلامی صرفا تا 
پایان ساعت کاری دیروز )چهارشــنبه ۲۸ دی( مجاز 
بوده و امکان بازفروش این اوراق از محل اوراق بازخرید 
شده توسط بانک ها و موسسات اعتباری به هیچ عنوان 

وجود نخواهد داشت.

تجارت

گواهی

خریدار  به اعتقاد کارشناســان، به دلیل 
عدم شــباهت  اقتصاد ایران و آمریکا، مطرح 
کردن نرخ حقیقی دلاربدون در نظر گرفتن 

اثر تعدیلی تورم دو کشور اشتباه است.
به واســطه افزایش نــرخ ارز، در هفته های 
اخیر مطالب متعددی در رســانه ها پیرامون 
نرخ حقیقی دلار منتشــر شــده اســت و 
کارشناسان اقتصادی دیدگاه های متفاوتی 
در این زمینه بیان کرده اند. نرخ دلار در بازار 
آزاد در اوایل دی ماه از کانال ۴۰ هزار تومان 
نیز گذشت؛ در این بین برخی از رسانه های 
اقتصادی کشور، با تولید محتواهای مختلف 
سعی داشــتند این موضوع را طبیعی جلوه 
داده و در ذهــن مخاطبان خــود، همچنان 
ارقام بالاتــری را برای دلار ثبــت کنند.در 
یکی از گزارشات منتشر شــده توسط یکی 
از رسانه های کشــور، آمده اســت: »با نگاه 
به شــاخص بهای مصرف کننــده در ایران 
و شــاخص بهای مصرف کننــده در آمریکا، 
می توان دریافت که بالاترین نرخ حقیقی به 
ثبت رسیده برای دلار مربوط به شهریورماه 
ســال ۹۹ اســت. بــر اســاس تعدیل های 
انجام شــده، قیمت ۳۰ هزار و ۵۰۰ تومانی 
دلار در ایــن تاریخ معادل قیمــت ۵۵ هزار 
و ۵۰۰ تومانی دلار در دی ماه ســال جاری 
است. در واقع اگرچه خیز اخیر دلار در بازار 
آزاد بالاترین عدد ثبت شــده بــرای این ارز 
اســت؛ اما با قله نرخ حقیقــی آن همچنان 
فاصله دارد.«این گــزارش که بریده هایی از 
آن با تیتر گمراه کننــده »قیمت واقعی دلار 
در دی ماه ۱۴۰۱، ۵۵ هزار تومان است« در 
فضای مجازی بازنشر شد؛ این گزاره در ذهن 
خواننده تداعی می کنــد که افزایش نرخ ارز 
موضوع چندان عجیبی به شــمار نمی رود و 
با توجه به شدت تورم در چند سال گذشته، 
گویا باید منتظــر نــرخ دلار در کانال های 
قیمتی جدیدتری باشــیم؟! ایــن در حالی 
است که بنا بر عقیده بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی، بخش قابل توجهی از دلایل بروز 
تورم بالا در کشور، مشکلات ارزی بوده است. 
به عبارت دیگر حداقل بخشــی از »تورم«، 
خود معلول افزایش نرخ ارز بوده است و حال 
به عنوان علت افزایش نرخ ارز بیان می شود؛ 
با پذیرفتن این چرخه )تــورم، افزایش نرخ 
ارز، تــورم و....(، بایــد کشــور را محکوم به 
افزایش همیشگی نرخ ارز و تورم بالا دانست!

با در نظر داشتن چنین شبهاتی، این پرسش 
به وجود می آید که آیــا منطق حاکم بر این 
جنس گزارشــات صحیح بوده و مورد تأیید 
کارشناسان اقتصادی اســت؟! آیا می توان 

صرفاً با در نظر گرفتن تورم بــه عنوان تنها 
یک متغیــر افزایش نرخ ارز، بــرای قیمت 
واقعی دلار، نــرخ تعیین کرد؟ بــا توجه به 
اهمیت موضوع نرخ ارز و شفاف سازی نحوه 
محاسبه نرخ حقیقی دلار، خبرگزاری مهر 
گفت وگویی با آلبــرت بغزیان، اقتصاددان و 

هیئت علمی دانشگاه داشته است.

برخی رسانه ها، به طور هدفمند در پی 
افزایش نرخ ارز هستند

این کارشــناس اقتصــادی در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصادی خبرگزاری مهر با اشــاره 
به مقایسه برابری قدرت خرید در زمان های 
مختلف بر اساس نرخ ارز واقعی در دو کشور 
گفت: در بهترین شــرایط اقتصــادی، نرخ 
واقعی دلار دو کشور بر اســاس این فرمول 
به دســت می آید: حاصل ضرب نرخ ارز در 

نسبت تورم های دو کشور.
وی ادامه داد: به طور مثــال اگر نرخ دلار را 
۳۰ هزار تومان در نظر گرفتــه و تورم ایران 
۴۵ درصد و در آمریکا ۵ درصد باشــد، برای 
محاســبه برابری قدرت خرید نــرخ ارز در 
میان این دو کشور باید ۳۰ هزار تومان نرخ 
ارز در ۴۵ درصد تورم ایــران ضرب کرده و 
حاصل آن را بر نرخ تورم آمریکا تقسیم کرد؛ 
به همیــن منوال گفته می شــود که قیمت 
واقعــی دلار ۵۵ هزار و ۵۰۰ تومان اســت. 
البته باید دقت کرد که این محاسبه ایران با 
آمریکا بوده و با سایر کشورهای چین، هند و 

غیره ارتباطی ندارد.

آیا نرخ ارز فعلی پایین تر از مقدار 
واقعی آن است؟

بغزیان با طرح این پرســش کــه باتوجه به 
تــورم ایران و آمریــکا، اگــر دلار ۵۵ هزار 
تومان شــود آیا قــدرت خرید مــردم هم 
به شــهریور ســال ۹۹ برمی گردد؟ عنوان 
کرد: برخــی از افراد بــدون درنظرگرفتن 
مفروضات موردنیاز، نســبت به استفاده از 
این فرمول برای تحلیل نرخ ارز پافشــاری 
می کنند و در پی این هســتند که بگویند 
نرخ ارز هنــوز پایین اســت و دولت نباید 

نگران باشد.
این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: هدف 
از تولید چنیــن محتواهایی در رســانه ها، 
بالابــردن نــرخ ارز در زمان تورم اســت؛ 
درحالی که خود نرخ ارز باعــث ایجاد تورم 
می شود. همچنین اســتفاده از این فرمول 
برای زمانی اســت که تورم دو کشور معقول 
و پایین باشــد؛ ولی تورم ۴۵ درصدی ایران 
این فرمول محاسبه نرخ ارز را نقض می کند.

باید با کنترل تورم جلوی افزایش نرخ 
ارز گرفته شود

عضو هیئت علمی دانشــگاه تأکید کرد: در 
حالتی که نــرخ تورم در آمریــکا ۴ درصد و 
تورم در ایران ۳۵-۴۰ درصد باشد، با فرمول 
محاســباتی قیمــت ارز باید در ســال های 
بعدی به ترتیب ۷۰، ۱۱۰ و ۱۵۰ هزار تومان 
برسد؛ ولی چنانچه تورم کشور کنترل شود، 

قیمت ارز به این ارقام نخواهد رسید.

بانک مرکزی نرخ ارز را مدیریت کند
بغزیــان با بیــان اینکه شــرایط اقتصادی 
کشور به گونه ای نیســت که اختیار بازار ارز 
را به عواملی غیراقتصادی و بازارهایی مانند 
هرات و سلیمانیه داده شود، تشریح کرد: تا 
زمانی که اقتصاد کشــور تثبیت نشده بانک 
مرکزی باید نرخ ارز را مدیریت کند. در حال 
حاضر قیمت برخی از کالاها بر اســاس نرخ 
ارز ۴۰-۴۴ هزار تومان محاســبه می شود 
درحالی که دولت در حال تخصیص دلار ۲۸ 

هزار و ۵۰۰ تومانی به اکثر کالاها است.
وی با تأیید اقدام بانک مرکزی در خصوص 
تثبیت نرخ ارز گفت: با فــرض اینکه ذخایر 
ارزی کشور بالا باشد باید نرخ ارز را ثابت نگه 

داشت تا پس از آن قیمت ها مدیریت شود.
واردات خودرو با چه ارزی صورت می گیرد؟

این کارشــناس اقتصادی در بخش دیگری 
از اظهارات خود به موضوع تخصیص ارز ۲۸ 
هزار و ۵۰۰ تومانی جهــت واردات خودرو 
اشــاره و اعلام کرد: در ایــن حالت قیمت 
ماشــین های ۱۰-۲۰ هــزاردلاری باید به 
مبلغ ۵۰۰ میلیون تومان برسد، درحالی که 
این گونه نیســت و قیمت این خودروها در 
بورس ۱ میلیارد و ۸۰۰ میلیون تومان است 
به عبارتی این قیمت بــا ارز ۸۰-۹۰ یا ۱۲۰ 
هزارتومانی محاســبه شده است.وی افزود: 
در واقع اگر یک فرد خــودرو را با نرخ ارز ۷۰ 
هزارتومانــی نیز وارد کند، برای وی ســود 
خواهد داشــت، با این اوصاف آیا ما نیز باید 

نرخ ارز را تا ۷۰ هزار تومان افزایش دهیم؟

تک نرخی بودن ارز در شرایط فعلی 
امکان پذیر نیست

این کارشناس اقتصادی در ادامه به موضوع 
سیاســت تک نرخی بودن ارز اشاره و اعلام 
کرد: نــگاه تک نرخی بدین معناســت که 
به اشــخاص گوناگون با هر مقــدار خرید و 
مقصدی به میــزان دلخواه ارز داده شــود؛ 
درحالی که این گونه نیست و شرایط کشور 
نیز آماده تک نرخی شدن را ندارد به همین 
دلیل نرخ دوم شــکل می گیــرد.وی ادامه 
داد: زمانی کــه نــرخ ارز ۴,۲۰۰ تومان بود 
معاملات با نرخ دوم با اختــلاف حدود ۱۰ 
درصد بیشــتر حدود ۴,۸۰۰ تومان صورت 
می گرفت درحالی کــه الان فاصله نرخ ارز 
۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی تــا ۴۰ هزار تومان 
بیشــتر و در حدود ۳۰ درصد است و همین 
امر ضمــن افزایش رانــت، تک نرخی بودن 
را نیز منتفی می کند؛ بــه همین دلیل نرخ 
دولتی باید وزن بیشــتری در سبد کالایی 
مردم داشته باشد و نرخ بازار ارز پایین بیاید.

اشتباه دلار جهانگیری چه بود؟
بغزیان در بخش دیگــری از اظهارات خود 
به تفاوت میان ارز جهانگیری و نرخ تثبیت 
شــده ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومانی اشاره و اعلام 
کرد: اشتباهی که دلار موسوم به جهانگیری 
)۴۲۰۰ تومانــی( داشــت این بــود که در 
ســال های بعدی و به دنبال افزایش نرخ ارز 
تغییری در آن نرخ داده نشد؛ اما اگر سالانه 
نرخ را در مبلغ بالاتــری تثبیت می کردند، 
همین امر در کاهش سوءاســتفاده از بازار 
مؤثر خواهد بود.این کارشناس اقتصادی با 
بیان اینکه دولت نباید بــازار آزاد ارز را رها 
کند، افــزود: چنانچه در دولــت فعلی نیز 
نرخ ارز مطرح شــده در ســال های بعدی 
تغییر نکند، به سرنوشــت دلار جهانگیری 
دچار خواهد شــد؛ همچنین به دلیل عدم 
نظارت کافی کالاهایــی که با نرخ ارز دولتی 
وارد کشور می شــود، نیز با سودی نامعقول 
به فروش می رســد.بغزیان بــه نقش بانک 
مرکزی در تعیین نرخ ارز اشاره کرد و گفت: 
اگر ادعا می شود عواملی از قبیل سایت های 
نــرخ ارز فردایی در اســتانبول یــا تبانی 
چندیــن صرافی با یکدیگــر تعیین کننده 
نرخ ارز اســت، پس بایــد در بانک مرکزی 
بسته شــود، اما مســلماً این گونه نیست و 
بانک مرکزی نــرخ ارز را تعییــن می کند؛ 
ولی باید نظامی که در بانک مرکزی نرخ ارز 
را جابه جــا می کند، به هم بخــورد و در آن 

تجدیدنظر شود.

موافقتنامه تجارت آزاد ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا امضا شد

خ جدید سودهای بانکی سبز شد چراغ نر

ارزش سهام عدالت به بالای ۱۰ میلیون تومان رسید
خریدار  ارزش ســهام عدالت تحت تاثیر 
روند صعــودی بازار ســرمایه در هفته های 
اخیر افزایشــی شده اســت و ارزش واقعی 
این سهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی به 

بیش از ۱۱ تومان رسیده است.
 درحالی که ســهام عدالت بر مبنای ارزش 
اولیه ۴۹۲ هــزار تومانی تحــت تاثیر روند 
نزولی بــازار ســرمایه حدود ســه ماه قبل 
کمترین رقم خــود را ثبت کــرده بود، این 
روزها دوباره به دلیــل صعود بازار به بیش از 

۱۱ میلیون تومان رسیده است.
در ایــن راســتا، در یازدهم مهرماه ســال 
گذشــته ارزش واقعــی ســهام عدالت با 
ارزش اولیه ۴۹۲ هــزار تومانی بیش از ۱۲ 
میلیــون و ۵۰۰ هزار تومــان و در ۲۸ آبان 
ماه حدود ۱۱ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان 

قیمت داشــت. اما روند نزولــی در بورس 
باعث کاهش ارزش این ســهام نیز شد؛ به 
طوریکه ارزش واقعی سهام عدالت با ارزش 
اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ســال 
گذشــته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هــزار تومان 

قیمت داشت.
اما در نهم فروردین امسال ارزش واقعی این 
ســهام با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ 
میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بــود که با توجه 
به صعود بازار، در اواخر فروردین این رقم به 
حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ هزار تومان رسید. 
تــا ۱۸ اردیبهشــت افزایش ارزش ســهام 
عدالت ادامه داشــت و به ۱۲ میلیون و ۷۶۳ 
هزار تومان هم رســید. اما دوبــاره روزهای 
پرنوســان بازار روی ارزش ســهام عدالت 
نیز تاثیــر گذاشــت و ۱۰ خردادماه، ارزش 

واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی، ۱۲ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان و در 
چهارم تیرماه نیز حدود ۱۲ میلیون و ۴۸۹ 

هزار تومان بود.
بر این اســاس، چراغ های قرمــز بورس بر 
ســهام عدالت نیز ســایه انداخته و ارزش 
واقعی سهام عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار 
تومانی در شــهریورماه ۱۰ میلیون و ۴۶۳ 
هزار تومان بود. این ســهام در اوایل مهرماه 
۱۰ میلیون و ۴۸۴ هزار تومان قیمت داشت 
و در ۲۷ مهرمــاه تا ۱۰ میلیــون ۱۹۵ هزار 
تومان کاهش پیدا کــرد که کم ترین قیمت 

رد سال جاری بود.
اما روزهای ســبز بازار ســرمایه روی سهام 
عدالت نیــز تاثیرگذار بــود و طبق آخرین 
آمار، ارزش واقعی ســهام عدالــت با ارزش 

اولیــه ۴۹۲ هــزار تومانی به بیــش از ۱۱ 
میلیون و ۱۷۹ هزار تومان رسیده است.

البتــه همه ایــن مباحث درحالــی مطرح 
می شــود که امکان فروش این سهام برای 
مشمولان وجود ندارد و این افراد همچنان 
باید منتظر تصمیم مســئولان برای تعیین 
تکلیف ســهام عدالــت باشــند. این توقف 
فروش نیز از اواســط ســال ۱۳۹۹ و پس از 
ســقوط تاریخی بورس آغاز شد و همچنان 
هم با وجود وعده های زیاد چه در دولت قبل 
و چه در دولت فعلــی درمورد تعیین تکلیف 
سهام عدالت، ادامه دارد.بر این اساس مجید 
عشقی، رئیس ســازمان بورس در آخرین 
اظهارنظر خود درمورد تعیین تکلیف سهام 
عدالت گفــت که آیین نامه اجرایی ســهام 
عدالت سال ۱۳۹۹ تصویب شــد و از سال 

قبل مجدد در شــورای عالی بــورس مورد 
بررســی قرار گرفت. اما درمــورد مدلی که 
درمورد نحوه آزادسازی، برگزاری مجامع، 
امکان فروش سهام عدالت در شورا به توافق 
نرسیدیم. فروش ســهام عدالت متناسب با 
شرایط بازار صورت خواهد گرفت. بازار باید 
کشش فروش این حجم از ســهام را داشته 

باشد.
وی با بیــان اینکه تصمیماتــی که درمورد 
ســهام عدالت اخذ می شــود تبعات زیادی 
دارد، عنوان کــرد: در انتظار نهایی شــدن 
مدل هستیم، البته مدیریت در دست دولت 
نیست. تصمیم شــورا از سال گذشته بر این 
شــد که مدیریت در میان مــدت به کانون 
سهام عدالت منتقل شــود و سهام داران در 

مجامع حاضر شوند.
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مالیات بر سوداگری راهبرد شفافیت،توسعه 
تولید و ارتقاء ارزش پول ملی

  ادامه از صفحه 3
هرچه بتوانیم به سمت تولید برویم و این دلالی کاهش پیدا کند به نفع 
کشور است. در کشور ما چند دهه است که دولت دلال بوده، مردم دلال 
شده است. به جای این که شبکه تولید و توزیع مناسب راه اندازی کنند 
همه دنبال دلالی هستند، مســکن که یک کالای اولیه و حیاتی انسان 
اســت دلال بازی می کنند! خودرو هم همین طور وســایل و مایحتاج 
زندگی … را مردم می خواهند برای اســتفاده، نظر من این اســت که 

مسکن و خودرو باید از حالت سرمایه ای خارج شود.
مهمتریــن عوامل تــورم در کشــور ما بــه همین موضوعــات دلالی 
برمی گردد. به جای این که به دنبــال تولید برویم دنبال احتکار و دلالی 
رفته ایم. اگر در تمام کالاها از جمله مسکن، خودرو، وسایل وابزار خانه 
و مواد غذایی با تولید و عرضه مناســب بازار به اشــباع برسد و صادرات 

داشته باشیم تورم تا ۹۰ درصد کنترل و ارزش پول ملی ارتقا می یابد.
ابزارهای کنترلی احتکار مســکن و خودرو و وسایل منزل… می تواند 
بخش زیــادی از تــورم کشــور را کاهش دهــد. متأســفانه در اکثر 
دســتگاه های دولتی و شــرکتها هم می بینیم چقدر زمین و املاک و 
ماشین بلا اســتفاده و می گویند اینها سرمایه اســت، نهادها، سازمانها 
و کارکنــان بانک ها کــه ســرمایه ای دارند چه شــخصی و چه دولتی 
احتکار و بایکوت رایج شــده و از چرخه تولید خارج شــده و زمینه های 
تولید و پیشرفت کاهش می یابد. ســاختمان هایی در شهرها داریم که 
سال هاســت خالی مانده و بلوکه شــده و مربوط به شرکت های دولتی 

باید به بخش های تولیدی و مورد بره برداری قرار گیرد.
در واقع هر کجا که بر اســاس هر کد ملی و ســند و پروانه ای مسکن و 
املاک و دارایی بیش از اندازه و بلااســتفاده احتکار شــده باید مالیات 
ســنگین و تصاعدی به قدری بگیرند که نگهداری آن مقرون به صرفه 

نباشد…

زیر ساختی که حقوق ندارد
  ادامه از صفحه اول

بر اســاس یکی از بندهای این لایحه، هر کس به طــور عمدی و بدون 
مجوز مرجع قانونی، با نقض تدبیرهای حفاظتی داده ها یا سیستم های 
رایانه ای یا مخابراتــی به آن ها دسترســی یابد، به جــزای نقدی از ۵ 

میلیون ریال تا ۵۰ میلیون ریال محکوم خواهد شد.
در این لایحه همچنین جزای نقدی از۱۰ میلیون ریال تا۱۰۰ میلیون 
ریال برای کســی که با اعمالی ازجمله واردکردن،انتقال دادن،ارسال، 
پخش، صدمه زدن، پاک کــردن، ایجاد وقفه، دســت کاری یا تخریب 
داده یا امواج الکترونیک یا نوری؛ سیســتم های رایانــه ای یا مخابراتی 
متعلق بــه دیگــری را از کار بیندازد، یــا کارکرد آن هــا را مختل کند 

پیش بینی شده است.
در لایحه جرائم رایانه ای همچنین آمده اســت که هر کس به وســیله 
سیســتم های رایانه ای یا مخابراتــی، محتویات مســتهجن را ارائه یا 
منتشر کند، به ماده ۶۴۰ قانون مجازات اســلامی محکوم خواهد شد. 
در لایحه جرائم رایانه ای که مشــتمل بر ۵ بخش و ۴۲ ماده اســت نیز 
مســئولیت کیفری ارائه دهندگان خدمات رایانه ای، آیین دادرســی و 

موارد دیگر ذکرشده است.
عدم شــفافیت در تعاریف حقوقی و قانونی، افزون بــر این که زمینه را 
برای قانون گریزی و اعِمال برخوردهای سلیقه ای فراهم می کند، دامن 
دولت را نیز حتی در صورتی که کامــلًا بی طرفانه اقدام کند، می آلاید و 
آن را متهم به جانب داری از گروه های موافق و برخورد با مخالفان خود 
می کند. شاید مناســب تر این باشــد که در اقدامی اساسی، پیش از هر 
چیز مفهوم کلی و قابل تفســیرِ »آزادی مطبوعــات« را تعریف کنیم و 

حدومرز آن را از لجام گسیختگی بازشناسیم.
در ایــن صــورت، نتیجه این اقــدام میمــون و مبــارک را در کاهش 
دغدغه های فعالان عرصه اطلاع رســانی نیز خواهیــم دید.به هر روی، 
به یاد داشته باشیم که امروزه، اقدام برای محدود کردن نشر و گسترش 
اطلاعات جوابگو نیســت. ازاین رو، باید به سالم ســازی فضای مجازی 
روی آورد و آن را نیز در گرو قدرتمند کردن تولیدکنندگان محتواهای 
دیجیتالیِ با هویت دانست تا باقدرت گیری رسانه های ارزشمند اقبال 
عمومی به پایگاه های خبری اینترنتی بی هویت کاهش یابد. اگر هم قرار 
است قانونی برای ضابطه مند کردن فعالیت های خبری در عرصه فضای 
مجازی نوشته شود )که ظاهراً قرار است با عنوان »قانون جامع رسانه« 
تهیه شــود(، بهتر اســت با در نظر گرفتن این قبیل رویکردها تدوین و 

تصویب شود.

رئیس سازمان مدیریت بحران کشور:
۲۵۰۰چادردرمناطق زلزله زده خوی توزیع شد

رئیس ســازمان مدیریت بحران از توزیع دو هزار و ۵۰۰ چادر بین زلزله 
زدگان خوی خبر داد و گفت: پیش بینی می شود تا ۳ الی ۵ سال آینده 

مناطق زلزله زده خوی به طور کامل بازسازی شود.
محمدحســن نامی در بازدید از مناطق زلزله زده خوی خوی  از تخریب 
۲۰ تــا ۸۰ درصــدی ۵۰۰ خانه در ایــن مناطق خبــر داد و گفت: در 
صدد افزایش وام ۲۰۰ میلیونی بــه ۳۰۰ میلیون و کمک بلاعوض ۵۰ 
میلیونی به ۸۰ میلیون تومان بــه افرادی که در این زلزله منازلشــان 

تخریب شده، هستیم.
وی با بیان اینکه مناطق زلزله خیز شهرســتان خوی در سه تا پنج سال 
آینده به طور کامل مقاوم  سازی می شــود، عنوان کرد: مدیریت استان 
آذربایجان غربی در ارائه تســهیلات برای نوســازی و بازسازی مناطق 

زلزله زده بی نظیر عمل  کرده و الگویی در سطح کشور است.
نامی با اشاره به وقوع زلزله متعدد در برخی از مناطق کشور گفت: دولت 
برای نوســازی و مقاوم ســازی این مناطق طرح دارد و رئیس جمهور 
همواره به این موضوع تاکید دارد که باید در ســاخت و ساز توجه جدی 
به بحث مقاوم ســازی شــود.وی افزود: آمار وقوع زلزله ها در سال های 
گذشته نشــان از این امر دارد که فلات ایران تحت فشــار است؛ از یک 
سو تحت فشار صفحه شبه جزیره حجاز و از سوی دیگر صفحه اوراسیا 
است. بنابراین ما همواره شاهد وقوع زلزله در مناطقی از ایران هستیم. 

دولت وظیفه دارد در این راستا از جان و مال مردم حفاظت کند.
رئیس ســازمان مدیریت بحــران آذربایجان غربی خاطرنشــان کرد: 
طبق ارزیابی های اولیه در زلزله ۵.۴ ریشــتری دیروز خوی ۵۰۰ واحد 
مسکونی آسیب دیده است، تمامی این واحدها در اسرع وقت بازسازی 
یا نوسازی خواهد شد.نامی همچنین از حضور موکبان اربعین حسینی 
در منطقه زلزله زده خوی خبرداد و اظهار کرد: موکبان اربعین حسینی 
روزانه تا ۷ هزار پرس غــذای گرم  در این مناطق توزیــع خواهند کرد.
وی به توزیع بیش از ۲ هــزار و ۵۰۰ چادر در مناطق زلزله زده اشــاره 
کرد و یادآور شد: وسایل گرمایشــی لازم نیز در بین زلزله زدگان توزیع 
شده است.رئیس سازمان مدیریت بحران کشور با قدردانی از استاندار 
آذربایجان غربی در ارائه خدمات به مناطــق زلزله زده، تاکید کرد: وزیر 

کشور شخصا پیگیر خدمات رسانی به مردم زلزله زده خوی است.
زمین لرزه ای بــه بزرگی ۵.۴ ریشــتر حدود ســاعت ۱۳ و ۳۸ دقیقه 

چهارشنبه ۲۸ دی خوی در شمال آذربایجان غربی را لرزاند.
مکان دقیق این زمین لرزه در طــول جغرافیایی ۴۴.۵۸ درجه و عرض 

جغرافیایی ۳۸.۵۸ و عمق ۱۰ کیلومتری زمین بود.

یادداشت

دیدگاه

کوچه

ثبت نام حج تمتع از سال ۱۳۸۶ درحالی متوقف شده 
که حدود یک میلیــون و ۲۰۰ هزار نفــر در نوبت حج 
هستند و به پیش بینی سازمان و حج و زیارت و با توجه 
به سهمیه حج ایران در هرســال، نوبت انتظار برخی از 
این افراد به ۱۳ سال می رسد. اما در این شرایط، تکلیف 
افرادی که قصد انصراف از حج و یــا تمایل به انجام این 

سفر واجب شرعی را دارند،  چیست؟
 بــا توجه بــه ازدحام جمعیــت در صفِ حــج تمتع و 
محدودیــت در ثبت نام و از ســویی گســتره دلالی، 
ســودجویی و سوءاســتفاده در معاملــه فیش حج، 
سازمان حج و زیارت ضوابط و دســتورالعملی را برای 
نقل و انتقال قانونی فیش حج تعیین کرده است که  بر 
این اســاس، دارندگان قبوض ودیعه گذاری حج تمتع 
که قصد واگذاری دارند و یا افــرادی که قصد تهیه این 
 tasharof.haj.ir قبض را دارند، نخست باید به سامانه
مراجعه کرده و درخواست خود را به طور مشخص برای 

انتقال یا خرید فیش ثبت کنند.
بنا بر ضوابط سازمان حج و زیارت، تمام قبض های حج 

تمتع فقط یکبار قابلیت انتقال دارد.
واگذاری و یا تهیه قبض صرفا باید در ســطح شــهر یا 

استان محل ســکونت فرد انجام شود، یعنی 
انتقال و یا تهیه قبض از سایر استان ها مجوز 
ندارد و در ســایر مراحل بعدی و کنترل نقل 
و انتقال، فرد دچار مشــکل می شود. به این 
معنی که براساس چارچوب اعزام، فردی که 
در تهران ســکونت دارد، نمی تواند از استان 

دیگری به حج برود.
در مرحله بعد، پس از انجام مراحل سیستمی و ارسال 
پیامک برای افراد، باید از طریق دفاتر زیارتی مجاز که 
از همان سامانه »تشــرف« می توان این دفاتر را پیدا و 
انتخاب کرد، روند انتقال فیش را پیگیری و نهایی کرد.

علاوه بر این، الزامی اســت که انتقال دهنده و خریدار 
فیش حج به همــراه اصل مدارک )اصل شناســنامه، 
کارت ملی و قبض ودیعه گذاری( برای انجام تشریفات 
انتقال از قبیــلِ تکمیــل برگه درخواســت و تنظیم 
تفاهم نامه همزمــان در دفتر زیارتی حضور داشــته 

باشند.
ســازمان حج و زیارت، دفاتر زیارتی را، که مشخصات 
آن ها در سامانه »تشرف« ثبت شــده، امین خود قرار 
داده است و نقل و انتقال فیش حج از طریق آن ها انجام 

می شود.توصیه می شود غیر از سامانه تشرف 
و دفاتر مجــاز زیارتی، از مراجعــه به مراکز 
و افراد واســطه که خــارج از فرآیند تعریف 
شده از سوی ســازمان حج و زیارت فعالیت 
می کنند، پرهیز شــود و هرگونه درخواست 
برای معامله و نقل و انتقال فیش حج، تنها از 
همین سامانه و سپس از طریق دفتر زیارتی 

پیگیری شود.
ضوابط ســازمان حج و زیارت تاکید می کند: هرگونه 
هماهنگی، توافــق و حتی تنظیــم وکالت نامه  درباره 
انتقال قبض حج، خارج از این رویه و دستورالعمل های 
جاری، هیچ تضمینی در پذیــرش و تأیید روند انتقال 
قبوض ایجاد نمی کنــد و به لحاظ ماهیتــی نیز قابل 
ابطال بوده و توسط این سازمان قابل پیگیری نخواهد 
بود و ممکن است مشــکلات عدیده ای را به شکل های 
مختلف برای هریــک از متقاضیان بعــداً ایجاد کند.
اکبر رضایی  ـ معاون ســازمان حج و زیــارت  ـ نیز در 
تشــریح رویه قانونی نقــل و انتقال فیــش حج تمتع 
tasharof. گفته است: دارنده فیش حج در ســامانه

haj.ir، مشــخصات خود را ثبت و دفتر زیارتی را برای 

روند اداری انتخاب می کند. متقاضی خرید فیش حج 
نیز که درخواســتش را ثبت کرده می تواند فهرستی از 
واگذارکنندگان را مشاهده کند و پس از تأیید، مدارک 
دو طرف در دفتر زیارتی بررســی شده و صورت جلسه 
می شود و پس از تنظیم صلح نامه و توافق طرفین برای 
قیمت فیش حج تمتع، دارنده فیش حج تمتع آن را در 

بانک ملی به متقاضی واگذار می کند.
قیمت گــذاری فیش حج معمــولا توافقــی صورت 
می گیرد؛ معاون ســازمان حــج و زیــارت در این باره 
اظهار کرده اســت: ما به طور کلی درباره قیمت گذاری 
فیش حج ورود نکرده ایم و فیش حج مانند ســندی در 
اختیار افراد اســت و این فیش به صورت توافقی خرید 
و فروش می شــود. حتی ما )ســازمان حــج و زیارت( 
حداقل و حداکثر قیمت برای فیش حج و اولویت  سند 
افراد را اعلام نمی کنیم. ملاک اصلــی ما برای ثبت نام 
حج تمتع، داشتن فیش دارای اولویت است که هزینه 
ســپرده گذاری فرد، به طور مثال یــک میلیون تومان 
در سال ۸۶ به اضافه ســود آن محاسبه می شود و باقی 
هزینه ها هم بر اساس زمان اعزام، اعلام خواهد شد که 

زائران باید آن را بپردازند.

حج

خریدار  معاون رئیس جمهوری و رئیس 
ســازمان حفاظــت محیط زیســت گفت: 
نگاه دولت سیزدهم به مســائل آلایندگی 

درآمدزایی نیست.
 علی سلاجقه در جلســه کارگروه آلودگی 
هوا در اســتانداری اصفهان بــا بیان اینکه 
نگاه دولت سیزدهم به مســائل آلایندگی 
درآمدزایی نیست، اظهار داشت: متأسفانه 
زمانیکه کارشناســان ما اعــلام می کنند 
صنعتی براســاس شــاخص ها از لیســت 
آلایندگی خارج شود هم مســئولان و هم 
نمایندگان مجلس می گویند چرا از لیست 
آلایندگی خارج شــده زیرا ســالانه مبلغی 
پول می داده اســت و این در حالی است که 
دولت دنبال درآمدزایی از آلایندگی صنایع 

نیست.
وی با بیــان اینکه در شــرایط کنونی نباید 
دنبال مقصر بــود، افزود: مازوت ســوزی 
نیروگاه اصفهــان در بازه زمانــی ۱۳۹۲ تا 
۱۳۹۸ حذف شد، آیا شــاخص های هوای 
اصفهــان کاهش داشــت؟ آیا شــعاع ۵۰ 
کیلومتری شــهر اصفهان چه خبر است که 
همه شما از نمایندگان مجلس تا مسئول و 
صنعتکار و معدنکار همچنان می خواهید در 

این شعاع انباشت صنایع را داشته باشیم؟
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت ادامه داد: وقتی به 
سمت فولادشهر و مبارکه و لنجان می رفتم 
تأسف خوردم که چرا می خواهید بارگذاری 
را ادامــه دهید؟ انجام ندهیــد؛ همین الان 
اســتاندار اصفهان اعلام کنند که به غیر از 
صنایع دانش بنیان در شــعاع ۵۰ کیلومتر 
اصفهان هیچ کاری انجام و صنعتی مستقر 
نشود؛ چرا این موضوع را مسلم نمی کنید؟ 
چرا هر نماینــده مجلســی می گوید باید 
این اتفاق در شــهر من بیافتد؟ چرا استان 

و ســارمان را مبتنی بر مزیت های نســبی 
مدیریت نمی کنیم؟ســلاجقه با بیان اینکه 
متأســفانه همه بخشــی نگر و انتزاعی فکر 
می کنیم، ابراز داشــت: ما به آنچه که بین ما 
مشترک اســت فکر نمی کنیم؟؛ اصفهان را 
چه کســی مدیریت کرده که به این شرایط 
برسد و اصفهان را چه کسی به اینجا رساند؟ 
کمی درمورد آنچه اتفاق افتاده فکر کنیم و 

شروع به اصلاح شرایط کنیم.
وی خاطرنشــان کرد: حدود ۱۲ سال پیش 
در جلســه ای تمام رؤســای محیط زیست 
کشور حضور داشتند و همه ادعا می کردند 
محیط زبست کشور داغون شــده؛ بعنوان 
فرزند کوچک این مجموعه گفتم اگر کسی 
قرار است پاسخگوی مردم و محیط زیست 
کشور باشــد دور همین میز است زیرا مردم 

امروز نسبت به محیط زیست حساس شدند 
و بسیار جلوتر از ما محیط زیست را حفظ و 

برای آن مطالبه گری می کنند.
معاون رئیس جمهوری و رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت کشــور با اشاره به 
اینکه رهبــر معظم انقلاب ســال ها پیش 
فرمودند فرهنــگ منابع طبیعــی باید به 
مطالبه عمومی تبدیل شــود، خاطرنشان 
کرد: مــردم امروز بــرای محیط زیســت 

مطالبه گری می کنند.
سلاجقه با اشــاره به اینکه شــهر اصفهان 
در کمیســیون زیربنایــی کشــور و در 
نقشــه برخورداری شــهرهای کشور جزو 
شهرهای برخوردار اعلام شــده، افزود: در 
آن کمیســیون مطرح کــردم اصفهانی که 
اکنون آب زیرزمینی ندارد، فرونشســت از 

اطراف به مرکز شهر در حال پیشروی است 
و تمام زیرســاخت های هویتی اصفهان در 
حال از بین رفتن است، اصفهانی که سقف و 
کف ندارد چگونه می توان بعنوان برخوردار 
معرفی کرد؛ آیــا مردم اصفهــان اکنون با 

خیال راحت سر روی زمین می گذارند؟
وی با بیــان اینکه امروز باید شــاخص های 
محیط زیســتی مبنای برخورداری شهرها 
تعیین شــود، تصریح کــرد: برنامه جامع 
کاهش آلایندگی شــهر اصفهان پیگیری 
شود و مدیرکل محیط زیست استان مأمور 
پیگیری این برنامه اســت که دســتگاه ها 
برنامه عملیاتی برای ۱۴۰۲ آمــاده و ارائه 
کنند، ســنجش تعییــن کنند که ســال 
آینده چقدر آلایندگی را در شــهر اصفهان 
و اطــراف آن  کاهش خواهنــد داد.رئیس 

ســازمان حفاظت محیط زیست با اشاره به 
مســائل اقلیمی کشــور، گفت: با همکاری 
شرکت های دانش بنیان دنبال این هستیم 
که پایــداری هوا را با تلاطــم جوی کاهش 

دهیم.
سلاجقه با بیان اینکه موضوع سبد سوخت 
را پیگیر می کنم، اظهار داشــت: مســئله 
نیــروگاه و مــازوت ســوزی در اصفهان به 
نوعی حساســیت و وضعیــت روحی روانی 
بــرای مــردم ایجاد کــرده اســت؛ مردم 
حساس شدند، در بازدید امروزم از نیروگاه، 
مدیرعامــل نیــروگاه تعهد کــرد در بازه 
یک سال و نیم تا سه ســال حدود ۱۸ هزار 
میلیارد تومان برای نیروگاه سیکل ترکیبی 
ســرمایه گذاری کنند و بقیه هم لازم است 
اســتانداری اصفهان با صندوق توسعه ملی 
کشــور مکاتبه کند و ما در محیط زیســت 
کشــور حمایت خواهیم کرد. اگر پنج هزار 
مگاوات در قالب ســوخت پاک تبدیل شود 

حمایت می کنیم. 
وی افــزود: نیروگاه قبلی تعطیل می شــود 
و نیــروگاه جدید بــدون آلایندگــی آغاز 
بکار می کنــد، ظرفیت و راندمــان افزایش 
و مصــرف آب آن کاهــش می یابد. رئیس 
ســازمان حفاظت محیط زیســت با بیان 
اینکه صندوق ملی محیط زیست در اختیار 
شماست، خاطرنشــان کرد: از این صندوق 
برای ۸۰۰ دســتگاه تاکسی شــهر تبریز به 
هر کدام ۵۰ میلیون تومان وام داده شــده 
که تا پایان ۱۴۰۱ آلایندگــی کاهش یابد، 
در اصفهان نیز یا تاکســی یا وانت ها و ون را 
اولویت بندی کرده و هر کدام را پیشــنهاد 
دهید تســهیلات می دهیم.سلاجقه افزود: 
برای دو هزار دستگاه تاکســی و به ازای هر 
کدام وام ۲۵ میلیــون تومانی خواهیم داد و 
شهرداری نیز سه هزار دستگاه را تقبل کند.

خریــدار  مدیرعامــل ســازمان  تأمین 
 اجتماعــی از پرداخت بی ســابقه مطالبات 
صندوق هــا در دولت ســیزدهم خبر داد و 
گفت که پوشــش بیمه ای ۲۳۴ قلم داروی 

جدید نیز فراهم شده است.
میرهاشــم موسوی در نخســتین همایش 
ســالانه مدیران، افق بهره وری و اشــتغال 
وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی 
و ســازمان های تابعــه کــه بــا حضــور 
رئیس جمهوری برگزار شد، از افزوده شدن 
دو میلیون نفر به بیمه پردازان صندوق های 
بازنشســتگی در دولت ســیزدهم خبر داد 
و گفت:  اقدام دولــت در پرداخــت بالغ بر 
۱۷۰ هــزار میلیــارد تومــان از مطالبات 
صندوق هــای بازنشســتگی در دو ســال 
اخیر بی سابقه اســت. در همین راستا نیز از 
همراهی دولت و حمایــت رئیس جمهور از 
تقویت صندوق های بازنشســتگی تشــکر  

می کنم.  
وی همچنین خواســتار اجــرای تعهدات 
جاری دولت در قبال صندوق ها و اســتمرار 
رویکرد پرداخت بدهی های قبلی و انباشته 
دولت به صندوق ها و نیز دســتور تســریع 
در زمینه تصمیم گیــری و اجرای تدریجی 
طرح هــا و لوایح مربــوط به ســاماندهی و 
اصلاحــات فنی، ســاختاری و ســنجه ای 

صندوق ها شد.
مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی که در 
این همایــش در حضــور رئیس جمهوری، 
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی و رؤســا 
و مدیــران ســازمان های زیرمجموعــه 
وزارتخانه و به عنــوان نماینده صندوق های 

بازنشستگی کشــور، گزارشــی از آخرین 
بازنشســتگی،  صندوق هــای  وضعیــت 
چالش هــای این حــوزه و نیــز اقدامات و 
دستاوردهای صندوق ها در دولت سیزدهم 
ارائه کرد، گفت: براســاس اسناد بالادستی 
از جمله سیاست های کلی تأمین اجتماعی؛ 
اصل ۲۹ قانون اساسی و قانون ساختار نظام 
جامع رفــاه و تأمین اجتماعــی، مأموریت 
اصلی و عمده حوزه تأمین اجتماعی کشور، 
فراگیرسازی پوشش تأمین اجتماعی از نظر 
بازنشستگی، بیکاری، ازکارافتادگی، پیری 

و خدمات درمانی است.
موســوی افــزود: سیاســت های کلــی 
تأمین اجتماعی که در فروردین ماه ســال 
جاری از سوی مقام معظم رهبری ابلاغ شد 
و چراغ راهی برای همه دستگاه ها و مدیران 
و فعالان و تصمیم گیران در این حوزه است، 
هم ضــرورت تحول و هم جهــت تحول در 
نظام بازنشســتگی و بیمه های اجتماعی و 
تأمین اجتماعی را مشــخص کرده است که 
این تحول بایــد منجر به ارتقای ســرمایه 

اجتماعی کشور شود.
وی افزود: به رغم وجود برخی مشــکلات و 
کاستی ها، دســتاوردهای نظام اسلامی در 
حــوزه تأمین اجتماعی بســیار قابل توجه 
بوده است. پوشــش بیمه های اجتماعی از 
۲۰ درصــد جمعیت در ســال های پیش از 
پیروزی انقلاب اســلامی، اکنون به حدود 
۷۲ درصد افزایش یافته و بالغ بر ۶۰ میلیون 
نفر از جمعیت کشــور، از پوشش بیمه های 

اجتماعی برخوردار هستند.
مدیرعامــل ســازمان تأمین اجتماعــی با 

اشــاره به ارائه روزانه حدود یــک میلیون 
مورد خدمات ســرپایی و حــدود ۱۳ هزار 
مورد خدمات بســتری در بیمارستان های 
تحت پوشش این ســازمان، گفت: پوشش 
بیمه های درمان بــا اقــدام انقلابی دولت 
ســیزدهم در این حــوزه، بــه ۱۰۰ درصد 
رسیده اســت و حدود ۵۰ درصد از خدمات 
درمانــی کشــور از ســوی صندوق هــای 
بازنشســتگی ایــن وزارتخانــه مدیریت 

می شود.
موســوی در بخش دیگری از سخنان خود 
در تشریح آخرین وضعیت و دستاوردها در 
حوزه بیمه  اجتماعــی، در مورد برنامه های 
اقتصــادی و ســرمایه گذاری صندوق های 
صندوق هــای  افــزود:  بازنشســتگی 
بازنشستگی کشور در حوزه صنعت و تولید 
در ۱۷ صنعــت راهبردی کشــور ازجمله 
پتروشیمی، انرژی، ســیمان، حمل ونقل و 
دارو فعالیت دارنــد و برنامه های متعددی 
در جهت ارتقای ارزش دارایی بین النســلی 
صندوق ها و ارتقای بهروری و تولید در این 

صنایع در حال پیگیری است.
وی در مــورد چالش هــای عمــده نظــام 
بازنشستگی و بیمه های اجتماعی گفت: در 
دولت سیزدهم، برنامه و اولویت اصلی ما این 
بوده که ابتدا چالش ها را شناســایی و ضمن 
توقف و کنترل چالش ها، در مرحله بعد برای 
غلبه بر آنها، برنامه ریزی و اقدام کنیم. یکی 
از عمده ترین این چالش ها، ناپایداری منابع 
و به تبع آن کسری نقدینگی در صندوق ها 
ناشی از بی توجهی به اصلاحات توانمندساز 
سنجه ای ســاختاری و تحمیل هزینه های 

خارج از محاســبات بیمه ای به صندوق ها 
 است.مدیرعامل ســازمان تأمین اجتماعی 
افزود: پاییــن بودن نرخ بازدهــی در حوزه 
ســرمایه گذاری و اقتصــادی صندوق های 
بازنشســتگی متأثر از ناکارآمدی مدیریتی 
و برخــی مداخــلات سیاســی، از دیگــر 

چالش های جدی در این حوزه است.
موســوی در مورد اقدامات تحولی و مقابله 
با چالش های صندوق های بازنشستگی در 
دولت ســیزدهم نیز گفت: با شروع فعالیت 
دولت سیزدهم، ضمن انجام تعهدات جاری 
صندوق ها، برنامه های متنوعی برای مقابله 
با چالش هــای صندوق های بازنشســتگی 
آغاز شــد که طــرح اصلاح و ســاماندهی 
فنی ســاختاری و ســنجه ای نظام بیمه ای 
و طراحی و تدویــن لوایح توانمندســازی 

صندوق ها معطوف به سیاست های ابلاغی 
تأمین اجتماعــی از جملــه ایــن اقدامات 
بوده اســت.  وی همچنین گفت: توســعه 
و فراگیرســازی پوشــش بیمه اجتماعی 
به افراد فاقــد این پوشــش، تکلیف دولت 
براســاس اصل ۲۹ قانون اساســی و پنجره 
فرصت برای تأمیــن منابع پایدار و مدیریت 
ناتــرازی صندوق ها اســت. از ابتدای دوره 
فعالیت دولت ســیزدهم با پیگیری جدی 
طرح هــای توســعه پوشــش بیمه هــای 
اجتماعــی در صندوق های بازنشســتگی 
ازجمله طرح بیمه فراگیر خانواده ایرانی در 
سازمان تأمین اجتماعی، حدود دو میلیون 
نفر به افــراد تحت پوشــش و بیمه پرداز به 
صندوق های بیمه اجتماعی افزوده شــده 

است.

وش می شود؟ فیش حج چگونه خرید و فر
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صداپیشه ماجراهای گالیور درگذشت
 شــهروز ملک آرایی، صداپیشــه پیشکســوت پس از تحمل دوره ای 

بیماری در ۸۱ سالگی در بیمارستان بهمن تهران درگذشت.
 شهروز مُلک آرایی )زاده ۱۳۲۰ در ملایر( دوبلور باسابقه و بازیگر ایرانی 
اســت. وی در خانواده ای مذهبی که نمایندگی علمــای قم در ملایر را 
به عهده داشــت به دنیا آمد. از نقش گویی های برجسته و محبوب وی 
می توان از شخصیت کاپیتان لینچ در کارتون ماجراهای گالیور و آقای 
ووپی در کارتون تنسی تاکسیدو نام برد. از دیگر آثار دوبله وی می توان 
به سریال افســانه جومونگ )موپالمو آهنگر(، امپراتور دریا )مک بن(، 
گروه پلیس )ستوان جوزپه اینگرجولا(. افســانه دونگی )رئیس کانون 

نوازندگان( و … اشاره کرد.

سریال »مترجم« با بازی صابر ابر منتشر شد
 پخش ســریال »مترجم« به کارگردانی بهــرام توکلی و تهیه کنندگی 

سعید ملکان، چهارشنبه ۲۸ دی ماه، ساعت ۲۰ آغاز شد.
 صابر ابر، پانته آ پناهی هــا، مهتاب ثروتی، مهرانه مهیــن ترابی، مارال 
بنی آدم، مجتبی پیــرزاده و… از بازیگران این ســریال درام و معمایی 

هستند.
در خلاصه داستان »مترجم« آمده است: یک مترجم جوان در شغلش 
مسیرهای تازه ای را کشف می کند. رفتن در این مسیرهای پرُپیچ و خم 

باعث می شود تا او به رازی خانوادگی پی ببرد…
سریال »مترجم« چهارشنبه  هر هفته ساعت ۲۰ به صورت اختصاصی 

از نماوا پخش می شود.

»برادران لیلا« و »ابلق« در جشنواره آمریکایی
سی و هشتمین جشنواره بین المللی ســانتاباربارا در کشور آمریکا دو 

فیلم بلند و یک انیمیشن کوتاه ایرانی را در برنامه نمایش خود قرار داد.
 به نقل از هالیوود ریپورتر، ســی و هشــتمین جشــنواره بین المللی 
ســانتاباربارا از تاریخ ۸ تا ۱۸ فوریه )۱۹ تا ۲۹ بهمن( در کشور آمریکا 
برگزار می شود و میزبان نمایش ۵۲ فیلم در نخستین نمایش جهانی و 

همچنین اولین نمایش ۷۸ فیلم در آمریکا خواهد بود.
در این رویداد سینمایی دو فیلم بلند سینمایی »برادران لیلا« ساخته 
سعید روســتایی و »ابلق« به کارگرانی نرگس آبیار به همراه انیمیشن 
کوتاه »شکســته« ســاخته فرزانه امیدوارنیا به نمایندگی از سینمای 

ایران حضور خواهند یافت.
»برادران لیلا« به نویسندگی و کارگردانی ســعید روستایی نخستین 
نمایش جهانی خود را در بخش مسابقه جشنواره کن ۲۰۲۲ تجربه کرد 
و در نهایت جایزه بهترین فیلم بخش اصلــی این رویداد را از نگاه هیات 

داوران فدراسیون بین المللی منتقدان فیلم )فیپرشی( کسب کرد.
این فیلم چندی پیش در ســینماهای فرانســه نیز اکران عمومی شد و 
تاکنون به جشنواره های سینمایی چون بوسان، مونیخ، ملبورن، هنگ 

کنگ و زوریخ نیز دعوت شده است.

در خلاصه داســتان فیلم »برادران لیلا« آمده است: لیلا در ۴۰ سالگی 
تمام زندگی خود را صرف مراقبت از پدر و مــادر و چهار برادرش کرده 
اســت. در کشــوری که درگیر تحریم های اقتصادی بین المللی است، 
خانواده دائمــاً با هم بحث می کنند و زیر بار بدهی  خُرد می شــوند. لیلا 
در حالی کــه برادرانش در تلاش برای گذراندن زندگی خود هســتند، 
نقشــه ای می کشــد تا با راه اندازی یک تجارت خانوادگی آنها را از فقر 
نجات دهد. در حالی که آنها به شــدت به حمایت مالی نیاز دارند، لیلا 
متوجه می شود که پدرشان اسماعیل، مخفیانه یک میراث خانوادگی را 
پنهان کرده است. این اتفاق باعث هرج و مرج در خانواده ای می شود که 
از پیش نیز شکننده بود. با بدتر شــدن وضعیت سلامتی پدر، اقدامات 
هر یک از اعضای خانواده به تدریج خانواده را یک قدم به ســمت انفجار 

نزدیک می کند.
ترانه علیدوستی، نوید محمدزاده، ســعید پورصمیمی، فرهاد اصلانی، 
پیمان معادی، محمد علیمحمدی، نیره محمدی و مهدی حسینی نیا 
 Wild( »بازیگران این فیلم هســتند و کمپانی فرانســوی »وایلد بانچ

Bunch( نیز بخش بین المللی این فیلم بر بر عهده دارد.
اما فیلــم »بلق« ســاخته جدیــد نرگس آبیــار و بــه تهیه کنندگی 
محمدحسین قاســمی است که در ســی ونهمین دوره جشنواره فیلم 
فجر حضور داشت و سیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را به 
دست آورد.آبیار که پیش از این تجربه های موفقی در روایت مشکلات 
زنان داشــته،  این بار به موضوع تعرض به بانوان به عنوان یک آســیب 
اجتماعی که در سال های اخیر بیشتر به آن توجه شده،  پرداخته است.

در خلاصه این فیلم آمده است: برای یک زن که در حاشیه شهری بزرگ 
با همســر و فرزندش زندگی می کند، ماجرایی رقــم می خورد و او باید 

همچنان کیان خانواده را حفظ کند.
بهرام رادان، الناز شاکردوســت، هوتن شــکیبا، مهران احمدی، گلاره 
عباســی، گیتی معینی، شــادی کــرم رودی، امین میــری و فاطمه 

کریمیان از جمله بازیگران فیلم سینمایی »ابلق« هستند.
جشنواره بین المللی فیلم ســانتاباربارا با نمایش فیلم »قربانی میراندا« 
ساخته »مایکل دانر« افتتاح می شــود و فیلم »من فیلم دوست دارم« 
ساخته »شــاندلر لواک« هم پایان بخش این رویداد سینمایی خواهد 

بود.

به کارگردانی علی عطشانی
ویای کاغذی« از یک جشنواره خارجی  »ر

 جایزه گرفت
فیلم ســینمایی »رویای کاغذی« ساخته علی عطشــانی برنده جایزه 
بهترین فیلم بلند داســتانی دهمین دوره جشــنواره بورگو اسپرینگ 
آمریکا شد. جایزه بهترین فیلم بلند داســتانی دهمین دوره جشنواره 
بورگو اســپرینگ آمریکا )BSFF( به فیلم سینمایی »رؤیای کاغذی« 

به کارگردانی علی عطشانی تعلق گرفت.
جشنواره بورگو اسپرینگ آمریکا یک رویداد ســرگرم کننده و سنتی 
است که برای فیلم هایی که معتقدند با نگرش ها و احساسات مخاطبان 
بورگو اســپرینگز همخوانی دارند، گواهی های برنده ارائه می کنند. این 

جشنواره هر سال در ماه ژانویه برگزار می شود.
»رؤیای کاغذی« که اوایل تابستان ســال ۱۴۰۰ ساخته شد، در اولین 
حضور جهانی به بخش مسابقه بیســت و نهمین دوره جشنواره جهانی 
کارنیوال ســنگاپور راه یافت و در این جشنواره جایزه بهترین فیلم بلند 
را از آن خود کرد. این فیلم همچنین در جشــنواره هالوســینیا فرانسه 
نیز جایزه بهترین فیلم بلند را کســب کرد و جایزه بهترین کارگردانی 
هفدهمیــن دوره جشــنواره بریج فیلم فســتیوال کانادا نیــز به علی 

عطشانی برای »رؤیای کاغذی« رسید.
فیلمنامه »رؤیای کاغذی« را جابر قاســمعلی بر اساس ایده ای از علی 
عطشــانی نوشــته و کامران تفتی، مینا وحید، زینب )نــگار( ملاکی و 

امیرحسین رضازاده نقش های اصلی این فیلم را ایفا کرده اند.

قاب

 عطیه مؤذن  حضــور هادی حجازی فر در 
دو سریال شبکه خانگی و دورخیزش برای 
پخش نــوروزی »عاشــورا« از تلویزیون، 
حواشــی بودجه صداوســیما، جای خالی 
مجریان شناخته شده و ملاحظات بازگشت 

»هفت« از نکات خبری این هفته است.
در این بسته خبری هفتگی تلاش کردیم در 
کنار خبرهای رسمی فعالیت برنامه سازان 
و مدیــران ســیما، نیم نگاهی به حواشــی 
رســانه ای و حتــی شــایعاتی کــه به رغم 
غیررســمی بودن می توانســتند در اخبار 
مرتبط با ســیما تأثیرگذار باشند هم داشته 

باشیم.

چهره هفته؛ هادی حجازی فر
شــاید کســی تصور نمی کرد که نقش اول 
ناشناخته »ایستاده در غبار« روزی به چهره 
و ستاره اول بسیاری از فیلم و سریال ها بدل 
شــده و خوش بدرخشــد. هادی حجازی 
فر این روزها در مســیر بازیگری یکه تازی 
می کند، او مدتی اســت که »پوست شیر« 
را در شــبکه نمایش خانگی دارد و با نقش 
»نعیم« پــدری که در بــه در، در پی انتقام 
خــون دختــرش به دنبــال متجــاوزان و 
قاتلان اســت ضد قهرمانــی را ایفا می کند 
که مخاطب هم نفــس به نفس او می خواهد 
شــاهد نبرد خونین و به ویژه برنده بودنش 

باشد.
علاوه بر »پوست شــیر« و نقش پدر زندان 
رفته خلافــکار، از این هفته حجــازی فر با 
سریال دیگری به نام »سرگیجه« به شبکه 
نمایش خانگی آمــد که اتفاقــاً موقعیتی 
متضاد با طبقه کنونی اش دارد. مرد متمکن 
و مدیر شرکتی که البته اینجا هم با چالشی 

دیگر مواجه است.
داشتن دو سریال همزمان در شبکه نمایش 
خانگی بــرای بازیگران می تواند ریســک 
بزرگی محسوب شــود. هم تکرار خودشان 
باشــد هم مخاطب را دلزده کند. با این حال 
شــانس حجازی فر فضا و موقعیت متفاوت 
این نقش هاســت و باید دید چالش خود در 
»ســرگیجه« را چطور به نمایــش خواهد 
گذاشت. از امتیازات او البته همین است که 
با هر نقش صرفاً گریم و لباس اش نیســت 
که عوض می شــود بلکه می توانــد کاراکتر 
جدیدی را در پــس همان گریــم و طبقه 
متفاوت خلق کند. کاراکتــری که البته در 
کارنامه او، برخی نقش ها و موقعیت ها بهتر 

بر قامتش نشسته است.
در هفته ای که گذشــته حجــازی فر البته 
بیشتر به عنوان کارگردان سریال »عاشورا« 
در رسانه ها خبرســاز شد. مینی سریالی که 
طی ســال های گذشــته به تهیه کنندگی 
ابوالفضل صفری ســاخته شد و اثر نمایشی 
ویژه ای درباره شــهید مهدی باکری است. 
ســریالی که حجــازی فر چند بــاری هم 
گلایه های مختلفی را در مســیر ســاخت 
آن مطرح کرد و نسخه ســینمایی آن سال 
گذشته در جشنواره فیلم فجر با اقبال مردم 
عادی، اهالی رسانه و حتی برخی منتقدان 

همراه شد.
نسخه ســریالی اما در این یک سال و بعد از 
وعده های مکرر هنوز امــکان نمایش پیدا 
نکرده اســت و این هفته خبــری در برخی 
رسانه ها منتشر شــد که این مجموعه یکی 
از گزینه های نوروزی ســال ۱۴۰۲ خواهد 

بود. »عاشورا« اولین اثر حجازی فر به عنوان 
کارگردان است که بارها اعلام کرد به دلیل 
سختی هایی که در این مسیر داشت ممکن 
اســت دیگر به این میــدان ورود نکند و به 
تعبیر خودش از ۱۰ کیلومتــری آثار دفاع 

مقدسی رد نشود.

حاشیه هفته؛ بودجه صداوسیما، 
موسی و دیگر هیچ

بودجه صداوسیما همواره و در زمان های 
مختلف ســرتیتر مباحث مرتبط با این 
ســازمان بوده اســت که از روتین ترین 
مــوارد آن هنــگام لایحــه بودجــه و 
تصویب آن در مجلس اســت که سازمان 
صداوسیما را سیبل بســیاری از کنش و 
واکنش ها خاصه انتقــادی قرار می دهد. 
در بیشــتر این موج هــای انتقادی هم 
بیشــتر به خروجی آنتن و کیفیت پایین 
آثار توجه می شــود تا اینکه صرفاً ادله ای 
براساس یک آسیب شناســی عمقی تر 

وجود داشته باشد.
امسال بودجه پیش بینی شده برای سازمان 
صداوسیما حدود هشت هزار میلیارد تومان 
اعلام شــد اما این رقم که حــدود دو هزار 
میلیارد از بودجه ســال جاری صداوسیما 
بیشــتر اســت از یک حیــث دیگــر هم 
جنجال ساز شد. به موازات اعلام رقم بودجه 
صداوســیما، حجت الاسلام میرتاج الدینی 
نایب رئیس کمیســیون برنامــه و بودجه 
مجلس از بودجه حمایتی برای دو ســریال 
الــف فاخر تلویزیون »ســلمان فارســی« 
و »موســی« هر کــدام به میــزان دو هزار 
میلیارد و جمعاً چهار هزار میلیارد ســخن 
گفت. همزمان با ایــن اعلام حمایت یکی از 
رســانه ها تخمین زد که سریال »موسی« با 
توجه به تورم هر ساله و براساس براورد چند 
ســال پیش که ۲۵۰ میلیارد تومان عنوان 
شــده بود و حالا به ۲ هزار میلیارد رســیده 
تا چند ســال اینده برای تولیــد به ۱۰ هزار 

میلیارد نیاز دارد.
خود ابراهیــم حاتمی کیا کــه کارگردانی 
»موســی« را بر عهده دارد هیچ گاه درباره 
موارد این چنینــی و حاشــیه هایی از این 
قبیل لب به سخن نگشوده است اما این رقم 
۱۰ هزار میلیاردی آنقدر بحث برانگیز شــد 
که سیدمحمود رضوی تهیه کننده سریال 

موسی که تا کنون کمتر سخنی درباره این 
مجموعه داشته است در توئیتی اعلام کرد 
که »یا سریال نساختید یا ۱۰ هزار میلیارد 
نمی دانید چقدر است« و بعد هم با کنایه به 
اینکه »حداقل رقــم را به دلار می گفتید که 
باکلاس تر باشــد« به طور ضمنی این رقم 

نجومی را تکذیب کرد.
واکنش ها احتمالاً باعث شد که مجلس هم 
از اختصاص بودجه حمایتی جداگانه برای 
دو ســریال فاخر تلویزیون پا پس بکشــد 
چراکه صداوســیما در واکنشــی انتقادی 
نســبت به بودجه ســازمان و ایــن اعتبار 
حمایتی، اطلاعیــه ای را صــادر و حتی با 
لحنی گلایه آمیز عنوان کرد که »عملًا آنتن 
صداوســیما با افت جدی کمیت و کیفیت 

مواجه خواهد شد«
در بخشــی از این اطلاعیه نیز آمده بود »از 
ســوی دیگر بودجه جداگانه ای نیز برای دو 
مجموعه تاریخی الف ویژه فاخر و در دست 
ساخت »حضرت موســی )ع(« و »حضرت 
ســلمان« در نظر گرفته نشــده است. لذا 
انتظار می رود روند تولیــد این دو مجموعه 

نیز متوقف یا به شدت کند شود«
نکته ای که شــاید لازم اســت نسبت به آن 
شفاف تر توضیح داده شــود براورد بودجه 
تولیدات تلویزیونی اســت هم نسبت به آثار 
فاخر مثل »موسی« یا »ســلمان فارسی« 
که با یک رقم تخمینی اینقدر جنجال ســاز 
نشود و نیازی به محاســبه هایی در فضای 
غیرواقعــی و گمانــه زنی های رســانه ای 
نداشته باشد و هم در سطح پایین تر نسبت 
به سریال های روتین و شــبانه ای است که 
برخی از آنها گویی نبودشــان بهتر از پخش 
شدن و هزینه هایی است که صرف ساخت و 

تولید آنها می شود.

نکته هفته؛ چالش سرگرم کردن 
مخاطب و جای خالی مجریان همیشگی

لفظ »همیشــگی« همیشــه هــم منفی 
نیســت. برعکس گاه به خاطر اســتمرار 
و ســابقه ای اســت که در پس پدیده ای 
وجــود دارد. ایــن روزهــا تلویزیــون از 
مجریانی که شــاید در دوره هایی طولانی 
و در برنامه هایــی مــداوم روی آنتن بوده 
اند خالیســت. چهره های شــاخصی که 
یک عمر ســابقه و تجربه در کارنامه شان 

بوده اســت و حالا این برندهــا که همواره 
ویترین تلویزیون بوده اند این قاب را خالی 

کرده اند.
از خــلاء حضــور مجریــان شــاخص که 
می گوئیم در هر برنامــه ای و در هر فضایی 
منظور اســت. از یک برنامه کودک و مجری 
کاربلدی چون داریــوش فرضیایی یا همان 
عمو پورنگ بگیرید تــا مجریان برنامه های 
گفتگو محــور و اجتماعی و تاک شــو مثل 
احســان علیخانــی، رضا رشــیدپور، علی 
ضیا، رامبــد جوان، مدیری، فردوســی پور 
و حتی در این ترکیب می تــوان از مجریان 
برنامه هــای جدی چالشــی مثــل محمد 
دلاوری هم نام برد یــا چهره هایی که با یک 
برنامه کتاب محور شــاخص شــدند مثل 

سروش صحت و »کتاب باز«.
 روزنامه هفت صبح به نبود رضا رشــیدپور 
اشــاره کرد با این حال آنتــن تلویزیون از 
خیلی از نام ها و چهره های همیشــگی اش 
خالیســت. چندی پیش محــس برمهانی 
معاون ســیما در گفتگویی با خبرنگار مهر 
درباره نبود برنامه هایــی چون »خندوانه« 
و »ماه عســل« و طبیعتاً مجریان آنها یعنی 
رامبــد و احســان علیخانی ســخن گفت 
کــه چگونه خودش بــا اینهــا در مذاکره و 
رایزنی بوده اســت. با این حال این روزها و 
شــب ها مخاطب کمتر چهره های شاخص 
تلویزیون را روی آنتن می بیند چهره هایی 
که خود رســانه ســال ها روی آنها سرمایه 
گــذاری کــرده اســت و حــالا در چنین 
بزنگاه هایی باید از توان و مهارت شــأن بهره 

بگیرد.
یــا در نبــود ســریال های جذاب بــا تاک 
شوهای سرگرم کننده جذبشــان کند و یا 
با گفتگوهای چالشــی از جنس برنامه های 

گفتگومحور شبانه اقناع شأن سازد.
در همین مدت چند باری ســخنان شــاذ 
برخــی مهمانــان در شــبکه های ســیما 
به جنجالــی برای خشــم مخاطبــان در 
شبکه های مجازی بدل شــد. سخنانی که 
شاید می توانســت با حضور مجریانی مثل 
محمد دلاوری که به موقــع ورود کرده اند 
یا کنش و اکت به هنگامی داشــته اند یک 

خشم عمومی را مهار کند.
فارغ از اینکه اصل مســاله و موضع گوینده 
با چــه کیفیتی باشــد یا گوینــده آن چه 

جایگاهی داشــته باشــد حتماً آنتن زنده 
به مراقبت و ســکانداری هــای لحظه ای با 
حساســیت های بالاتری نیازمند اســت به 
ویژه که آنتن تلویزیون اســتادیوم ورزشی 
نیســت که مخاطبش دو طیــف و دو قطب 
باشــد بلکه قرار اســت طیف وســیعی از 
مخاطبان را بــا خود، )آن هم نــه از جنس 
هیجانات اســتادیومی که خیلی عمیق تر( 

همراه کند.

سینما در سیما، بازگشت هفت
بالاخره پــس از حدود یک ســال »هفت« 
دوباره بــه تلویزیون بازمی گــردد. این بار 
اما از خانه همیشــگی اش به شبکه نمایش 
کوچ کرده اســت. معاون ســیما این کوچ 
اجباری را بازگشتی به خواستگاه اصلی این 
برنامه دانسته است. شــبکه نمایش شبکه 
اصلی تلویزیون در حــوزه پخش فیلم های 
ســینمایی ایرانی و خارجی اســت و از این 
حیث شــاید پخش برنامه در یک شــبکه 

تخصصی ارزش افزوده هم باشد.
در عین حــال »هفــت« در این ســال ها 
فراز و شیب بســیار داشــته و چالش های 
بســیاری به خود دیده است. »هفت« ی که 
با فریدون جیرانی متولد شــد قرار بود یک 
برنامه چالشــی و به روز و همراه با جریانات 
اصلی سینمای ایران باشــد. در این سال ها 
اما »هفت« گاهی بــه تریبونی صرف برای 
مدیران ســینمایی و گاهی به یــک برنامه 
بیشتر ســرگرم کننده بدل شــده است و 
گاهی همین خاصیت را هم از دســت داده 

است.
فریــدون جیرانــی، محمود گبرلــو، رضا 
رشــیدپور، بهروز افخمی و محمدحسین 
لطیفی مجریانــی بوده اند کــه اجرای این 
برنامه ســینمایی را در مقاطعــی به عهده 
گرفتند. اجرای لطیفی در این برنامه بارها به 
محافظه کاری متهم شد و خود او هم دیگر 
تمایلی به اجرای این برنامه نداشــت. البته 
که این برنامه و خاصــه مجریانش در همه 
دوره ها حتی دوره طلایی آن که به جیرانی 
اختصاص داشــت از تیغ تیز منتقدانش بی 
نصیب نبوده اســت و قرعه اجرا بــه نام هر 
شخصی که افتاده است ابتدا گزند منتقدان 

را به جان خریده است.
حتماً آنچه کــه برند »هفــت« را به عنوان 
ویتریــن ســینما در تلویزیــون می تواند 
حفظ کند یک تیم حرفه ای و کاربلد اســت 
از تهیه کننــده گرفته تا ســردبیر و به ویژه 
مجری ای کــه بتوانــد بــه دور از محافظه 
کاری با ســینماگران و مدیران سینمایی با 
آن ها چالش کرده، پرســش و مطالبه کند و 
محصولات ســینمای ایران را به دور از حب 
و بغض های شــخص به مخاطب عرضه کند 

و بشناساند.
این روزها مهمترین رویدادهای هنری تئاتر 
و سینمای ایران در آســتانه برگزاری است. 
تئاتر، به جز ویژه برنامه هایی که هر از گاهی 
در ایام فجر به آنتن می رســند هیچ برنامه 
دائمی در تلویزیون ندارد. در حوزه ســینما 
هم بارها از نبود برنامه های مرتبط نوشته ایم 
و گفته ایم. برنامه هایی که شــاید در ردیف 
ارزان تــری هم تهیه می شــوند اما تقاضای 
زیــادی از طیف هــای مختلــف مخاطب، 
هنرمندان و فعالان دارد و برعکس می تواند 

پرمخاطب باشد.

چهل و یکمین جشنواره تئاتر فجر در آینه آمار

حضور ۳۰ درصدی بانوان هنرمند در بخش نمایش خیابانی
جشــنواره  چهل یکمیــن  خریــدار  
بین المللی تئاتر فجر در حالی میزبان ۱۳۱ 
نمایش در بخش های مختلــف این رویداد 
اســت که حدود ۳۰ درصــد از هنرمندان 
حاضر در بخش تئاتر خیابانــی آن را بانوان 

تشکیل می دهند.
 چهل ویکمیــن جشــنواره بین المللــی 
تئاتر فجر از امــروز شــنبه )اول بهمن ماه 
۱۴۰۱( فعالیت خود را بعد از مقدمه بخش 
رادیوتئاتر )از ۲۵ دی( به شــکل رســمی با 
اجرای آثار صحنــه ای، خیابانی و بین الملل 

آغاز می کند.
طبق آمار ارائه شده از سوی برگزارکنندگان 
این دوره میزبان ۱۳۱ نمایش در بخش های 
مســابقه بزرگ تئاتر صحنه ای، مســابقه 
بین الملــل، تئاتــر خیابانــی، رادیوتئاتر؛ 
مســابقه نمایشنامه نویسی، بخش پژوهش 

خواهد بود.

حاشیه و وجه ممیزه جشنواره 
چهل ویکم تئاتر فجر

مهم ترین ویژگی چهل ویکمین جشــنواره 
بین المللــی تئاتــر فجــر برخــلاف ادوار 
ســی ونهم و چهلم این رخداد که حاشــیه 
غالب آن به شــیوع ویروس کرونا و برگزاری 
این رویــداد به شــکل مجازی و یــا نیمه 
حضوری برمی گشــت، برگزاری به شــکل 

صددرصد حضوری و فیزیکی است.
البته این دوره طی ماه های اخیر به واســطه 
التهابــات اجتماعی، حملات رســانه های 
معاند جمهوری اســلامی ایران در راستای 
تحریــم و دل ســپردن برخــی از جامعه 
هنرهای نمایشــی به عدم ارائه آثار تولیدی 
به این جشــنواره و همچنیــن تلاش برای 
منصرف کــردن دیگــر هنرمنــدان و گاه 
ممانعت از آن ها بــرای حضور در این رخداد 

را پشت سر گذاشت.
اما ممیزه ویــژه چهل ویکمین جشــنواره 
بین المللی تئاتر فجر بازگشــت این رویداد 
به دوره ســی ویکم و ادوار ماقبل آن است. 
ادواری که آثار حاضــر در مهم ترین رویداد 
تئاتری کشــور با اتکا به آثــار تولیدی برای 
این جشــنواره پیشــاروی مخاطبان قرار 
می گرفت.درحالی که از دوره ســی  ودوم تا 
دوره چهلم این رخداد شــاهد انتخاب آثار 
اجرا شده در طی ســال تئاتری برای حضور 
در جشــنواره بودیــم؛ اتفاقی کــه در کنار 
میزبانی از مخاطبان برای تماشــای دیدن 
آثار تکراری، بخش مهمــی از جریان تولید 

آثار نمایشی را حذف می کرد.

ربودن گوی رقابت توسط استان ها 
از پایتخت نشین ها در رادیوتئاتر

آن چنان که در مقدمــه این گزارش ذکرش 

رفت، چهل ویکمین جشــنواره بین المللی 
تئاتــر فجــر از ۲۵ دی ماه بــا پیش مقدمه 
اجــرای رادیوتئاتــر به عنــوان یکــی از 
بخش های رقابتی این رخــداد کار خود را 

آغاز کرده است.
مطابــق آمــار ارائه شــده از میــان ۸۳ اثر 
متقاضی برای حضور در بخــش رادیوتئاتر 
چهل ویکمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر از مراکــز اســتان ها؛ در نهایت ۱۱ اثر 
مورد پذیــرش هیــات داوران بــرای قرار 
گرفتن در بخش رقابتی این رویداد در کنار 
۲ اثر معرفی شده از جشنواره تئاتر مقاومت 

قرار گرفتند.
با این رویکرد در نهایت بخــش رادیوتئاتر 
این جشــنواره میزبان ۱۳ اثــر از میان آثار 
ارائه شده و برگزیدگان جشنواره های دیگر 

در این رویداد خواهد بود.
استان مازندران با ۸ اثر، استان تهران با ۵ اثر 
و دیگر استان ها با یک اثر در رتبه های اول، 
دوم، ســوم و به بعد قرار گرفته اند و استان 
قزوین با ۲ اثر ضمن پشــت ســر گذاشتن 
هنرمندان بخــش نمایش هــای رادیویی 
در پایتخت که با ۱ اثــر در بخش نهایی این 

رویداد حضور دارد.

احیای جشنواره مناطق فجر
بالــغ بــر ۸۰ درصــد آثــار حاضــر در 
چهل ویکمین دوره جشــنواره بین المللی 
تئاتر فجــر متعلق به هنرمندان اســتانی و 
شهرستانی اســت و همین مؤلفه باعث شد 
تا کــوروش زارعی در نشســت خبری این 
جشــنواره؛ چهل ویکمین گام این رویداد 
بزرگ تئاتری کشــور را فصلی درخشــان 
برای تئاتر ایــران و نه پایتخت نشــینانش 

بخواند.
یکی از مهم تریــن ویژگی هــای این دوره 
جشــنواره به احیاء و برگزاری جشــنواره 
مناطق کشورمان در راســتای معرفی آثار 
برتر جشــنواره های اســتانی بازمی گردد. 
اتفاقی که پاســخی بــه مطالبه ۷ ســاله 

هنرمندان تئاتر ایران بود.
بر این اساس و با نگاه آماری به بخش حضور 
استان ها و شهرستان های سراسر کشور در 

چهل ویکمین جشــنواره بین المللی تئاتر 
فجر می توان بــه برگزاری ۳۴ جشــنواره 
استانی و مناطق آزاد تجاری کشور به عنوان 
فصل نخســت انتخاب آثار هنرمندان تئاتر 
ایران برای حضور در جشــنواره تئاتر فجر 
اشــاره کرد که در گام نخست ۷۶۳ اثر برای 
حضور در این رویدادها از ســوی هنرمندان 
تئاتر ایران ارسال شــد که در انتخاب اولیه 
۵۰۵ اثر و در انتخاب نهایــی ۲۶۰ اثر برای 
رقابت در جشــنواره های اســتانی از سوی 

هیات داوران برگزیده شدند.
در نهایت ۳۸۲۶ شــرکت کننده در این ۳۴ 
رویداد حضور داشــتند کــه از میان آن ها 
۱۴۰۸ شرکت کننده در بخش های مختلف 
را بانوان )۳۶ درصد( و ۲۴۱۸ شرکت کننده 
را آقایان )۶۴ درصد( تشکیل می دادند؛ ۳۶ 
هزار و ۸۲۰ مخاطب در سراســر کشور نیز 
به دیدن نمایش های حاضــر در این رویداد 

نشستند.
امــا در ادامــه بــا انتخــاب آثــار برتــر 
جشــنواره های اســتانی بــرای حضور در 
جشنواره تئاتر مناطق شاهد حضور ۶۷ اثر 
از سراسر کشور به جشنواره تئاتر مناطق در 
استان های کرمانشاه، بوشــهر، مازندران و 
فارس طی تاریخ هفتم تا ۲۵ دی ماه بودیم 
و در مجموع ۹۱۵ هنرمند در این رویدادها 

حضور داشتند.
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اوضاع بحرانی آبی ها پس از شکست در اصفهان
 این استقلال در متاورس هم شانس 

قهرمانی ندارد!
شکســت در نقش جهان امیدهای اســتقلال برای قهرمانی را کمرنگ 

کرد و باعث شد اوضاع این تیم بحرانی شود.
 اســتقلال دیروز در آخرین دقایق شکســت تلخی را مقابل ســپاهان 
متحمل شــد. نتیجه ای که اگر با برد امروز پرسپولیس مقابل ذوب آهن 
همراه شود فاصله آبی های پایتخت تا صدر جدول را به ۸ امتیاز خواهد 
رساند و این یعنی شاگردان ساپینتو برای تکرار قهرمانی فصل گذشته 

به چیزی مانند یک معجزه نیاز خواهند داشت.
فرم ضعیف اســتقلال در هفته های اخیر صدای هواداران این تیم را هم 
درآورده است. این تیم در پنج مســابقه ای که پس از جام جهانی در لیگ 
برتر برگزار کرده تنها یک برد مقابل صنعــت نفت آبادان آن هم با پنالتی 
دقایق آخر به دســت آورده و در چهار بازی دیگر دو تساوی و دو شکست 
داشته است. روندی که اگر ادامه دار باشد شاید کار به تغییر روی نیمکت 
استقلال هم کشیده شود و ریکاردو ساپینتو جای خود را به یک سرمربی 
دیگر بدهد.با وجــود اینکه ۱۶ هفته از آغاز فصل می گذرد اما ســاپینتو 
هنوز نتوانســته برنامه های مورد نظر خود را پیاده کند و اســتقلال اصلا 
نمایش خوبی ندارد. نکته نگران کننده این اســت که تقریبا در هر بازی 
اســتقلال با چند تغییر در ترکیب اصلی وارد زمین می شــود و سرمربی 
پرتغالی کاملا سردرگم به نظر می رسد. البته او تیمی را تحویل گرفته که 

خودش در بستن آن نقش چندانی نداشته است.

استقلال بیشتر از کل فصل قبل گل خورد!
فصل گذشــته مهم ترین نقطه قوت اســتقلال در راه رســیدن به عنوان 
قهرمانی خــط دفاعی این تیم بود که طی ۳۰ مســابقه تنهــا ۱۰ بار اجازه 
عبور توپ از دروازه را داد. در این فصل اما استقلال تا هفته شانزدهم ۱۲ گل 
خورده و اصلا شرایط خوبی در دفاع ندارد. درون دروازه حسینی پس از جام 
جهانی با افت محسوسی روبه رو شده و از فرم مطلوب دور است. او دیروز هم 
به دلیل مصدومیت غایب بود اما جانشینش یعنی علیرضا رضایی هم روی 
گل اول سپاهان اشتباه بزرگی مرتکب شد. البته رضایی در جریان بازی دو 
مهار خوب هم داشت اما مشــخص بود پس از نیمکت نشینی در بازی های 

اخیر به خصوص جام حذفی اعتماد به نفس لازم را ندارد.

این استقلال در متاورس هم شانس قهرمانی ندارد!
اوضاع استقلال در قلب خط دفاعی از این هم بدتر است. ساپینتو فصل 
را با سیستم ســه دفاعه آغاز کرد اما خیلی زود تصمیم گرفت سیستم 
دفاعی خود را تغییر دهد و به زوج رافائل ســیلوا و عارف غلامی اعتماد 
کرد. زوجی که تا پیش از جام جهانی به هماهنگی خوبی رســیده بود و 
عملکرد مناسبی داشــت اما مصدومیت غلامی باعث شد فرصت بازی 
به مرادمند برسد. با مصدومیت مدافع ســرباز استقلال دیگر سرباز این 
تیم یعنی سیاوش یزدانی به ترکیب اصلی رســید اما او برخلاف فصل 
گذشــته این روزها اصلا شــرایط خوبی ندارد. او در بازی دیروز مقابل 
سپاهان نقش اول شکست استقلال بود و عملکرد بسیار ضعیفی داشت. 

صالح حردانی، مدافع راست استقلال هم این فصل اصلا شرایط خوبی 
ندارد و ســاپینتو در خیلی از دیدارها ترجیح می دهد از یامگا به جای او 
استفاده کند. بازیکنی که نمایش بدی در دفاع راست نداشته اما وقتی 
عقب بازی می کند قدرت هجومی اســتقلال به شــکل محسوسی کم 
می شود. در ســمت چپ هم ابوالفضل جلالی مدت هاست که به دلیل 
مصدومیت بازی نکرده و جعفر سلمانی حتی قادر به تکرار نمایش های 

متوسط فصل قبل را هم نیست!

دوجین هافبک تدافعی و معمای عزیزبک آمانوف
این فصل استقلال برخلاف فصول اخیر با سیستم ۴-۳-۳ بازی می کند 
ولی شــکل بازی های هافبک های این تیم اصلا مناســب این سیستم 
نیست. روزبه چشمی، امید حامدی فر، سعید مهری، مهدی مهدی پور 
و زبیر نیک نفش در کنار آرش رضاوند، محمدحسین زواری و عزیزبک 
آمانوف هافبک های اســتقلال هســتند اما نکته مهم در خصوص خط 
میانی اســتقلال این اســت که اغلب بازیکنان تدافعی و با سبک بازی 
فیزیکی هستند. موضوعی که باعث شــده خلاقیت خط میانی این تیم 
به شکل عجیبی کاهش یابد و این تیم در موقعیت سازی با مشکل جدی 
مواجه شود. ساپینتو برخلاف مجیدی علاقه زیادی به فوتبال مالکانی 
و هجومی دارد اما ابزار لازم برای این سبک بازی در اختیار او نیست که 

این هم از مصائب بستن تیم بدون نظر سرمربی است.

این استقلال در متاورس هم شانس قهرمانی ندارد!
علامت ســوال بزرگ در خصوص خط میانی اســتقلال این است که با 
وجود تمام این مشکلات ساپینتو هرگز به عزیزبک آمانوف که هافبک 
خلاقی اســت میدان نداده و او را در لیســت مازاد گذاشــته است. اگر 
ســاپینتو به آمانوف اعتقاد نداشت می توانســت پس از اردوی ابتدای 
فصل اســتقلال در ترکیه این را اعلام کند تا هم لیســت تیمش خالی 
شــود و هم هزینه ای برای یک بازیکن سکونشین نشود. در حال حاضر 
هم گفته می شود یک هافبک خارجی در لیست ساپینتو قرار دارد که از 

مدیران باشگاه خواسته او را جذب کنند.

خط حمله ای که دیگر ترسناک نیست
استقلال ابتدای فصل نام های بزرگی را به خط حمله خود اضافه کرد؛ از 
سجاد شــهباززاده و پیمان بابایی گرفته تا مهدی قایدی، محمد محبی 
و رضا میرزایی. حضور این نفرات در کنار ارسلان مطهری، کوین یامگا 
و آرمان رمضانی باعث شــد هواداران این تیم بســیار امیدوار شوند اما 
اســتقلال در عمل حتی از فصل قبل هم کمتر گل زده اســت. آن ها در 
۱۶ بازی ۱۶ بار موفق به گلزنی شده و میانگین ضعیف و باورنکردنی یک 
گل در هر بازی را دارند. به جز محمد محبی دیگر خریدهای اســتقلال 
در خط حمله عملکرد جالبی نداشته و شــاید اگر پنجره باز شود چند 
نفر از آن ها در لیســت مازاد هم قرار بگیرند تا نفرات جدیدی جایگزین 
شوند.اوضاع استقلال خارج از مستطیل سبز هم چندان امیدوارکننده 
به نظر نمی رســد. پیش از جام جهانی بود که مصطفی آجورلو از سمت 
خود برکنار شــد و علی فتح الله زاده با هدف تغییر شرایط بار دیگر روی 
صندلی مدیریتی استقلال نشست اما از آن زمان تا به امروز اوضاع برای 

او چندان خوب پیش نرفته است. 

میدان

خریدار  فایل صوتــی گفتگوی هماهنگ 
شــده رئیس فدراســیون فوتبــال که در 
آن ســعی می کنــد از عضو هیات رئیســه 
فدراســیون و رئیس هیات استان خراسان 
رضوی حمایت کند، دردســرهای جدیدی 

را برای این فدراسیون ایجاد خواهد کرد.
مجمع عمومــی ســالانه هیــات فوتبال 
خراســان رضوی در شــرایطی بــا حضور 
مهدی تــاج رییــس فدارســیون فوتبال، 
احسان اصولی رییس هیات فوتبال خراسان 
رضــوی، احمدرضــا براتــی و طهمورث 
حیدری اعضای هیات رئیســه فدراسیون 
فوتبال در مشــهد برگزار شــد که اتفاقات 
حاشیه ای پیرامون آن نشان داد جرقه های 
انتخابات داغ هیات فوتبال این اســتان در 

خردادماه زده شده است.
انتقاداتی که مدتها قبل از عملکرد احســان 
اصولی در هیات فوتبال این اســتان مطرح 
شده بود، با برگزاری مجمع عمومی سالانه 
به اوج خود رسید تا جایی که این عضو هیات 
رئیسه فدراســیون فوتبال ناچار شد برای 
حفظ اعتبــار و جایگاهش دســت به دامن 
مهدی تاج رئیس فدراســیون شود. اتفاقی 
که البته برای تاج هم دردســرهایی را ایجاد 
و منجر به افشــای فایل صوتی لــو رفته از 
هماهنگی او با یک خبرنگار برای پرســش 
های از پیش تعیین شــده و جــواب های 

مشخص شد.
ماجرا از آنجا شروع شد که مسئولان هیات 
فوتبال خراســان رضوی بــرای برگزاری 
مجمع این اســتان از رئیس و اعضای هیات 
رئیسه فدراسیون فوتبال دعوت کردند تا در 
این مجمع حضور داشته باشــند اما غیبت 
مدیرکل اداره ورزش و جوانان اســتان که 
نایب رئیــس مجمع بود اوضــاع را پیچیده 

کرد.
هاشــمی جواهری کــه یکــی از مخالفان 
احســان اصولی در هیات فوتبال اســتان 
خراســان رضوی اســت، با ذهنیتی که از 

اتفاقات دیدار تیم ملی فوتبال ایران و لبنان 
به میزبانی مشــهد داشــت و مقصــر آن را 
احسان اصولی می دانســت، در این مجمع 
حاضر نشــد. همین امر البته انتقاد مهدی 

تاج از اصولی را به همراه داشت.
رئیس فدراســیون فوتبال هر چند در این 
مجمع گزارش مالی هیات اســتان را تایید 
کرد، اما از غیبت مدیرعامل ورزش و جوانان 
اســتان در مجمع به عنوان یک نقطه ضعف 
بزرگ یاد و البته تاکید کرد همین که استان 
خراســان رضوی هیچ تیمی در لیگ برتر، 
لیگ دســته اول و ... ندارد یک نقطه ضعف 
بزرگ در کارنامه احســان اصولی به شمار 

می رود.
احســان اصولی با علم بر این که دوره چهار 
ساله ریاســتش در هیات فوتبال خراسان 
رضوی خردادماه ســال آینده به پایان می 
رسد، قصد داشت از حضور رئیس و اعضای 
هیات رئیسه برای مهر تایید ادامه ریاستش 

اســتفاده کند اما اتفاقاتی که بعد از مجمع 
رخ داد عملا او را در موقعیت ضعف قرار داده 

است.
مهــدی تاج کــه از فضای حاکــم بر هیات 
فوتبال خراســان رضوی خبر داشــت و در 
طول برگزاری مجمع هم انتقاداتی را متوجه 
اصولی کرده بود، در پایان مجمع عنوان می 
کند که چــون مدیــرکل ورزش و جوانان 
در مجمع حضور نداشــته تمایــل دارد در 
نشســتی با وی پیرامون مسائل فوتبال این 

استان گفتگو کند.
به همین خاطر پس از هماهنگی های لازم 
وی و هیات همراه راهــی اداره کل ورزش و 
جوانان استان خراســان رضوی می شوند 
تا با هاشــمی جواهری دیدار داشته باشند. 
مدیرکل هــم بــرای این نشســت از چند 
پیشکسوت فوتبال اســتان دعوت می کند 

تا نقطه نظراتشان را مطرح کنند.
در حالی که تــاج و اعضای هیات رئیســه 

فدراسیون فوتبال وارد ساختمان اداره کل 
ورزش و جوانان استان می شــوند، از ورود 
احســان اصولی به این محــل جلوگیری و 
تاکید می شــود که مدیرکل اعــلام کرده 

است اصولی را به این نشست راه ندهند.
پس از برگزاری نشســت رئیس فدراسیون 
فوتبــال و مدیــرکل اداره ورزش و جوانان 
اســتان که طی آن صحبت هایــی در مورد 
احســان اصولی و انتقــادات از عملکردش 
مطرح می شــود، این عضو هیات رئیســه 
از تاج مــی خواهد که از فرصــت حضور در 
مشهد استفاده و حمایت های لازم را از وی 
انجام دهد. خصوصا این که از چند روز قبل 
زمزمه هایی مبنی بر کنار گذاشــتن اصولی 
از سخنگویی فدراسیون فوتبال هم مطرح 
شده بود و همین امر مورد سوال خبرنگاران 

رسانه های مختلف هم قرار گرفته بود.
به دنبال این اتفاقات پیشــنهاد می شــود 
که احســان اصولی به همــراه مهدی تاج و 

همراهانش راهی هیات فوتبال خراســان 
رضوی شوند و در گفتگو با رسانه ها حمایت 
لازم از اصولی صــورت بگیرد. هیات فوتبال 
هم به چنــد خبرنگار از رســانه های موافق 
خودش دعوت مــی کند تا به ســاختمان 
هیات بیایند و با رئیس فدراســیون گفتگو 

می کنند.
با این حال مهدی تاج با بیــان این که قصد 
برگزاری نشســت خبری را ندارد و تنها می 
خواهد جملات کوتاهی را در مورد اتفاقات 
اخیر مطرح کنــد، از خبرنگار یک رســانه 
می خواهــد در اتاق بماند و توســط عوامل 
هیات فوتبال ســایر خبرنگاران را به بیرون 

راهنمایی می کنند.
اما ماجرا وقتــی جذاب می شــود که یکی 
از خبرنــگاران با قراردادن دســتگاه ضبط 
صدای خــود در اتــاق همه مــوارد مطرح 
شده در این جلسه سفارشــی را در اختیار 
می گیرد. در فایل صوتی منتشــر شــده از 
این نشست مشخص اســت که مهدی تاج 
ســوالات را به خبرنگار مد نظــرش دیکته 
می کند و جواب هایــش را هم با هماهنگی 

و همراهی اصولی در اختیار او قرار می دهد.
در طول این گفتگوی کوتــاه هر جا مهدی 
تاج یادش می رود نکتــه ای را مطرح کند، 
احســان اصولی و احمدرضا براتــی که او را 
همراهی مــی کردند، نــکات لازم را به وی 
گوشــزد می کنند تا در مصاحبه هماهنگ 

شده اش مطرح کند.
در این گفتگوی کاملا هماهنگ شــده دو 
موضوع مطرح می شود که یکی سخنگویی 
احسان اصولی در فدراسیون فوتبال است و 
دومین مورد هم راه نــدادن اصولی به اداره 
کل ورزش و جوانان استان خراسان رضوی 
که تاج در هر مورد سعی در حمایت از عضو 
هیات رئیســه فدراســیون فوتبال دارد و 
تاکید می کند بحث تغییر ســخنگو مطرح 
نیست و اصلا قرار نبوده اصولی به اداره کل 

ورزش و جوانان استان بیاید!

بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال می گوید استقلال 
با شکست مقابل سپاهان، از قهرمانی رقابت های لیگ 

برتر دور می شود.
بهمــن طهماســبی، بازیکن پیشــین تیــم فوتبال 
استقلال، درباره پیروزی ۲ بر یک آبی پوشان پایتخت 

مقابل سپاهان در هفته شانزدهم رقابت های لیگ برتر 
اظهار کرد: بازی خوبی بود امــا نمی دانم چطور پنالتی 
استقلال گرفته نشــد. پنالتی ســپاهان درست بود. 
بالاخره از اســتقلال یک بازی خوب و شاداب دیدیم. 
ســپاهان تیم خوبی بود و در همه پســت ها بازیکنان 

توانمنــدی دارد.او در ادامه دربــاره عملکرد فنی تیم 
فوتبال اســتقلال خاطرنشان کرد: اســتقلال داشت 
خوب بازی می کرد اما گلی که استقلال خورد، گل بدی 
بود اما در کل بازی خوبی بود. پس از این گل، استقلال 
موقعیت سازی داشــت اما از فرصت های خود استفاده 

نکرد. ایــن فوتبال اســت و اگــر از موقعیت های خود 
استفاده نکنید، این نتیجه رقم می خورد. با این نتایج، 
استقلال از قهرمانی دور می شــود.بازیکن پیشین تیم 
فوتبال استقلال درباره شرایط باشگاه استقلال گفت: 

یکسری مشکلات داخل باشگاه وجود دارد.

استقلال

استقلال از قهرمانی دور می شود!

بررسی نیم فصل اول لیگ برتر

سکوی های خالی نظاره گر درخشش خارجی ها
ایمان گودرزی  نیم فصل اول بیســت و 
دومین دوره لیگ برتر با آمارهای گوناگونی 

همراه بود.
پس از برگــزاری ۱۲۰ بــازی در ۱۵ هفته، 
پرســپولیس با ۳۲ امتیاز رتبه  نخســت را 
به خــود اختصــاص داد و تیم های گل گهر 
ســیرجان و ســپاهان بــا ۲۸ و ۲۷ امتیاز 
رتبه های دوم و ســوم را به دســت آوردند. 
در پایین جــدول نفت مسجدســلیمان با 
۹ امتیاز قعرنشین اســت و تیم های صنعت 
نفت و مس کرمــان به ترتیب بــا ۱۰ و ۱۱ 
امتیاز پانزدهم و چهاردهم هستند. با هم به 

بررسی اتفاقات نیم فصل اول می پردازیم؛

ترین ها
تعداد گل رد و بدل شده: ۲۱۵ گل در ۱۲۰ 

بازی)میانگین ۱.۷۹(
بیشترین امتیاز: پرسپولیس ۳۲

کمترین امتیاز: نفت مسجدسلیمان ۹
بیشترین برد: پرسپولیس ۹

کمترین بــرد: مس کرمــان، صنعت نفت 
آبادان و نفت مسجدسلیمان ۲

بیشترین باخت: نفت مسجدسلیمان ۱۰
کمتریــن باخــت: پرســپولیس و مــس 

رفسنجان یک
بیشترین تساوی: مس رفسنجان ۱۰

کمترین تساوی: نفت مسجدسلیمان سه
بیشترین گل زده: سپاهان ۲۱
کمترین گل زده: پیکان هفت

بیشترین گل خورده: نفت مسجدسلیمان 
۳۵

کم ترین گل خورده: مس رفسنجان ۴
بهترین تفاضل گل: پرسپولیس ۱۴+

بدترین تفاضل گل: نفت مسجدســلیمان 
-۲۳

بهترین گلزن: یورگن لوکادیا)پرسپولیس( 
و محمد عباس زاده)تراکتور( با ۶ گل

بهتریــن پــاس گل دهنــده: ریــکاردو 
آلوز)تراکتور( با هشت پاس گل

پرگل ترین هفته: هفته سوم با ۱۹ گل
کم گل ترین هفته: هفته چهارم و سیزدهم 

با ۹ گل
پرتکراترین نتیجه: یک بر صفر)۳۲ بازی(

کم گل ترین بازی ها: ۲۸ مســابقه با نتیجه  

صفر بر صفر تمام شد
پرگل ترین بازی ها: ســپاهان ۴-۱ تراکتور، 
ذوب آهــن ۵-۱ نفــت مسجدســلیمان، 

پرسپولیس ۵-۱ نساجی
نفــت  پیــروزی:  مقتدرانه تریــن 

مسجدسلیمان ۰-۵ گل گهر
بهترین تیم داخل خانه: نساجی ۱۵ امتیاز

بدترین تیــم داخل خانه: صنعــت نفت ۲ 
امتیاز

بهترین تیم خارج از خانه: پرســپولیس ۱۸ 
امتیاز

بدترین تیم خــارج خانه: مــس کرمان ۲ 
امتیاز

اتفاقات منفی و مثبت
صفر و صد سکوها!

یکی از نکاتی که در لیگ بیســت و دوم هم 
مثبت و هم منفی بود حضــور هواداران در 
بازی ها بود. بالاخره بعد از فشــارهای زیاد 
از سوی فیفا درهای ورزشگاه به روی بانوان 
باز شــد و فضای ورزشــگاه ها حال هوای 
خانوادگی پیــدا کرد، اما با متوقف شــدن 
حضور هواداران به ورزشــگاه دیگر خبری 
از حضور بانوان نیز در ورزشــگاه نبود. از ۱۵ 
هفته نیم فصــل اول، فقط ۵ هفته هواداران 
بازی هــای لیگ برتــر را از نزدیک تماشــا 
کردنــد و ۱۰ هفته، لیگ بدون تماشــاگر 
بود. وضعیت تلخی که صــدای همه تیم ها 
را درآورده و مشخص نیســت تا چه زمانی، 
قرار است ادامه داشته باشد. بازی استقلال 
و مس در هفته ســوم، اولین بــازی تاریخ 
لیگ برتر بود کــه بانوان، توانســتند برای 
تشویق تیم شان وارد ورزشگاه شوند. بانوان 
پرسپولیســی هم یک هفته بعد و در بازی با 
صنعت نفت، توانستند طلسم شکنی کنند. 
هر چنــد این رونــد امیدوار کننــده، فعلا 
بخاطر برگزاری بازی ها پشت درهای بسته 

متوقف شده است.

عجیب مثل مس
مــس رفســنجان ایــن فصــل یکــی از 
عجیب ترین تیم های لیگ برتر بوده اســت. 
آن ها اول فصل، توانســتند گادوین منشــا 
آقای گل لیگ را در رفســنجان حفظ کنند 

و لوســیانو پریرا را هم به عنــوان زوج او به 
خدمت بگیرند. بازیکنــان گرانقیمت مس 
در خط حملــه، نوید یک تیــم قدرتمند و 
هجومی در این فصل را می دادند. در عمل، 
اوضاع کاملا برعکس جلو رفته اســت. مس 
با ۹ گل زده، آماری ناامیــد کننده در خط 
حملــه دارد و در عــوض، بــا ۴ گل خورده 
بهترین خط دفاع لیگ محســوب می شود. 
نساجی، هوادار، صنعت نفت و پرسپولیس، 
تنها تیم هایی بودند کــه در نیم فصل اول، 
موفق به باز کردن دروازه مس شــدند و ۱۱ 
بازی دیگر این تیم، با کلین شیت تیم محمد 
ربیعی به پایان رسیدند. مس در صورتی که 
بتواند کیفیت دفاعی اش را در نیم فصل دوم 
هم حفظ کند، صاحــب رکورد بهترین خط 

دفاعی تاریخ لیگ برتر خواهد شد.

ورود سبک لاتین به فوتبال ایران
در لیگ بیســت و دوم، دوباره پای مربیان 
خارجی بزرگ به ایران باز شد. فصل پیش، 
لیــگ در انحصار کامــل مربیــان داخلی 
بود. ســپاهان با اســتخدام ژوزه مورایس و 
دســتیاران سرشناسش، توانســت یکی از 
بزرگترین مربیان خارجی در تاریخ لیگ را 
به خدمت بگیرد. تراکتور بــا قربان بردیف، 
ســرمربی ســابق روبین کازان و روستوف 
قرارداد بست و اســتقلال هم، ریکاردو سا 
پینتوی پرتغالی را جانشین فرهاد مجیدی 
کرد. صنعت نفت هم پس از نتایج ضعیف در 
شروع لیگ، سراغ ادســون تاوارس برزیلی 
رفت. پاکو خمز، آخریــن مربی خارجی بود 
که نیم فصل اول به لیگ برتــر ایران آمد. او 
جای قربان بردیف را گرفــت که به صورت 

توافقی، از تراکتور جدا شــد به لیگ روسیه 
برگشت.

خارجی های جذاب
در نیم فصل نخســت به جز تیم های ملوان 
بندرانزلی، نفت مسجدســلیمان و هوادار 
تمام تیــم های حاضــر در لیــگ بازیکن 
خارجی در فهرســت خود داشــتند و ۳۲ 
بازیکــن در ۱۳ تیم لیگ برتــری به میدان 
رفتند که عملکرد متفاوتی داشــتند. بدون 
شــک جذاب ترین چهره خارجی نیم فصل 
اول یورگن لوکادیا بود، پرسپولیس که پس 
از جدایی علی علیپور همیشــه با مشکل در 
خط حمله روبرو بوده، این فصل در انتقالی 
گرانقیمت یورگن لوکادیــا را به ایران آورد. 
ایــن بازیکن تا قبــل از جام جهانــی، آمار 
خــوب ۶ گل در ۹ بازی را به نــام خود ثبت 
کرد و در صدر جدول گلزنان لیگ برتر قرار 
گرفت. عملکرد خوب لوکادیا در مدت زمان 
کوتاهی که در فوتبال ایران حضور داشــت 
باعث شــد تا او همچنان صدرنشین جدول 
گلزنان لیگ بیســت ودوم باشد، درخششی 
که خیلی زود به پایان رسید و او پس از جام 

جهانی، یک طرفه قراردادش را فسخ کرد.
لوکادیا تنهــا بازیکن خارجی درخشــان 
پرســپولیس نبــود، گیورگی گولســیانی 
در میان ۷ مدافع خارجی کــه در نیم فصل 
نخست حضور داشــتند، بهترین عملکرد را 
توانست داشته باشــد. او توانست هم در ۱۰ 
کلین شــیت تیمش در نیم فصل اول نقش 
کلیــدی را ایفا کند و رهبــری خط دفاعی 
سرخ پوشان پایتخت را برعهده داشت و هم 
در فاز تهاجمی به کمک تیمــش آمد و در 
مسابقه حساســی مانند دربی توانست ۲ بار 
در نقش گلزن بدرخشد و در دیدار با نساجی 
هم از روی نقطه پنالتی موفق به گلزنی شد و 
با درخشش او، برتری پرگل شاگردان یحیی 
گل محمدی آغاز شــد. در کنار گولسیانی، 
جفرســون باهیــا مدافــع برزیلــی مس 
رفسنجان و رافائل سیلوا از استقلال عملکرد 

قابل قبولی داشتند.
اســتقلالی ها نیز از داشتن بازیکن خارجی 
خوب بــی نصیــب نماندند و مثــل فصل 
گذشته بازیکن فرانسوی آنها در نقش ناجی 

این تیم ظاهر شــد. یامگا با وجود بازی در 
۲ پســت متفاوت و حضوری فعال در سمت 
راست خط دفاع و ســمت راست خط حمله 
آبی پوشــان پایتخــت، توانســت بهترین 
بازیکن اســتقلال در امر گلزنی در نیم فصل 
نخست باشد و ۴ بار در نقش گلزن درخشید 
و یک بار هم برای تیمش گل ســاخت. البته 
که به جز درخشــش در لیگ برتر، یامگا در 
جام حذفی هم فرشــته نجات آبی ها شــد 
و با ۲ گل خود توانســت آبی هــا را به جمع 
۱۶ تیم برتر جام برســاند تا یکی از بهترین 

خارجی های لیگ بیست ودوم قلمداد شود.
بدون شــک برترین هافبــک خارجی در 
بین تیم هــای لیــگ برتــری در ترکیب 
تراکتوری ها قرار داشــت. آلــوز که در ۱۳ 
بازی برای سرخ پوشــان تبریزی به میدان 
رفت، توانســت ۷ پاس گل به ثبت برســاند 
تا با رکــوردی ویژه صاحب عنــوان برترین 
گل ســاز نیم فصل نخست شــود و امیدوار 
اســت در پایان فصل بتواند بــا حفظ روند 
خوب خود، صاحب عنوان برترین پاســور 
لیگ بیســت ودوم شــود. به جز آلوز، سایر 
هافبک های خارجی نتوانســتند انتظارات 

را برآورده کنند.

داوری و داوری و داوری
مشکلات و اعتراضات داوری در لیگ ایران 
بخش جدا نشدنی بازی هاســت. اما حالا با 
آمدن سیســتم کمــک داور ویدیویی در 
فوتبال دنیا اعتراضات به داوری در دو جهت 
پیگیری می شود، یکی مشکلات قضاوت ها 
و یکی نبــود وی ای آر در لیگ. البته داوران 
لیگ حتــی نمی توانند با یکدیگــر ارتباط 
رادیویی داشــته باشــند چه برســد اینکه 
انتظار داشته باشــیم وی ای آر به کمکشان 
بیاید. حــالا به گفتــه رئیس فدراســیون 
فوتبال در خــوش بینانه ترین حالت وی ای 
آر در اوایل فصل آینــده به لیگ ایران اضافه 
خواهد شــد. پس حداقل تا پایان این فصل 
این اعتراضات ادامه خواهد داشــت. در نیم 
فصل اول رقابت ها نســاجی بیشترین سود 
از تصمیمات اشــتباه داوری و اســتقلال 
بیشترین ضرر را از تصمیمات اشتباه داوری 

داشته اند.

آگهی مفقودی
کارت دانشجویی به شماره ۴۰۱۱۵۰۳۰۸۵به نام فاطمه 
صادقی احمد ابادی صادره از دانشــگاه علم وهنر رشته 

علوم ورزشی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



اهواز-محمد مجــدم رئیس پارک 
علم و فناوری خوزســتان گفت: برگزاری 
رویداد تانا ) توســعه اکوسیستم نوآوری 
اســتان( در بهمن ماه اتفاق خوبی است ؛ 
در استان خوزســتان با توجه به شرایطی 
که داریم این رویداد را به موضوع انرژی 
اختصاص دادیم و 17 بهمن ماه همزمان 
با نمایشــگاه صنعــت نفت رویــداد تانا 

برگزار خواهد شد .
 محمــد راضی جلالی رئیــس پارک علم 
و فناوری خوزســتان در حاشــیه بیست 
و سومین دوره نمایشــگاه دستاوردهای 
پژوهشــی خوزســتان اظهــار کــرد : 
با توجــه به اینکــه ما امسســال را به نام 
تولیــد، دانش بنیــان و اشــتغال آفرین 
مزین داریم ، نســبت به ســال گذشــته 
تعداد بیشتری از دســتگاه های اجرائی، 
بــه لحاظ تعــداد و بــه لحــاظ نحوه ی 

حضورشان شرکت داشته اند .
راضی جلالی عنوان کرد : احساس می کنم 
رویکرد دســتگاه های اجرایــی با توجه به 
این شعار سال، نســبت به سالهای گذشته 
تغییر پیدا کــرده و خیلــی از مجموعه ها 
محصولات خــود را در کنــار فعالیت های 
پژوهشی شان به معرض نمایش قرار دادند 
که همه اینها حکایت از وجــود ظرفیتها و 
توانمندی های نیروی انســانی در سازمان 

ها و صنایع مختلف دارد .
ایــن مقام مســئول با اشــاره بــه اینکه 
ظرفیت اســتان خوزســتان بیانگر این 

مطلب اســت که جای فناوری و نوآوری 
در اســتان می تواند خیلی بیشتر از اینها 
توسعه پیدا کند خاطرنشــان کرد : کلید 
حل مشــکلات اصلی اســتان که به نظر 
بنده مهمتریــن آن بیکاری و اشــتغال 
است، تنها در دست فناوران و نوآوران ما 
می باشد؛ این می طلبد صنایع و دستگاه 
های مختلــف به ویژه صنایــع بزرگ ما ، 
از توانمنــدی ها و ظرفیت های شــرکت 
های فنــاور و دانــش بنیان خوزســتان 
اســتفاده کنند با آنهــا ارتبــاط برقرار 
کرده ، چالــش ها ، کمی ها ، کاســتی ها 
و نیازهای فناورانــه خود را مطرح کنند و 
این فناوران بتوانند با علم به این موضوع 
راهکار ارائه کنند تــا نیازهای تعمیراتی، 
تجهیزاتی، تامین مــواد و امکانات مورد 

نیاز صنایع را رقم بزنند .
وی افزود : امســال تعداد 350 شــرکت 
فناور عضو پارک هســتند و از میان اینها 
تعــداد 115 شــرکت دانــش بنیان در 

استان خوزستان می باشد .
رئیس پــارک علم و فناوری خوزســتان 
گفــت : در این نمایشــگاه ، نمایشــگاه 
معکــوس را داریــم که صنایــع مختلف 
نیازهای فناورانه خــود را در زمان های 
مختلــف بــرای علاقمندان اعــلام می 
کنند و فنــاوران به اعلام نیاز دســتگاه 
ها و صنایــع مختلف گوش مــی دهند؛ 
این می تواند مقدمه خوبــی برای ایجاد 
یک ارتباط بهتر به جهــت رفع نیازهای 

فناورانه ، توســعه کســب و کار و توسعه 
اشتغال باشد .

راضــی جلالی با بیــان اینکــه برگزاری 
رویداد تانا ) توســعه اکوسیستم نوآوری 
اســتان( در بهمن ماه اتفاق خوبی است 
تصریــح کرد : در اســتان خوزســتان با 
توجه به شــرایطی که داریم این رویداد 
را به موضــوع انرژی اختصــاص دادیم و 
17 بهمن مــاه همزمــان با نمایشــگاه 
صنعت نفــت رویداد تانا برگــزار خواهد 

شد .
این مقام مســئول اظهار داشت : خلاصه 
ی رویداد این اســت که صنایــع مرتبط 
با انــرژی نیازهای خــود را در ســامانه 
نان ) نظام ایده هــا و نیازهــا ( ثبت می 
کنند و ســامانه در اختیــار فناوران قرار 
می گیرد تــا هرکدام از ایــن فناوران به 
تناســب تخصص و توانمندی های خود 
اعلام آمادگی می کند که می تواند کدام 
نیاز را برطرف کند و ایــن زمینه ارتباط 

بیشتر را فراهم می کند .
وی ادامه داد : مســئله فضــای فیزیکی 
و اســتقرار، چالش اصلی فنــاوران ما در 
خوزســتان می باشــد که بحمــدالله به 
لطــف خداوند، بــا تلاش هــا و پیگیری 
هایی کــه انجام شــد و همــکاری های 
صــورت گرفته توانســتیم موضوع زمین 
20 هکتــاری در کنار شــهرک صنعتی 
شــماره 4 را حــل کنیم کــه اکنون در 

مرحله نقشه برداری است .

رئیس پــارک علم و فناوری خوزســتان 
گفت : با همکاری و هماهنگی دانشــگاه 
آزاد اســلامی، قرارداد فضــای خوبی در 
ســاختمان چهارطبقه ســه راه فرودگاه 
بســته شــد . اخیرا از وزارت علوم مجوز 
پردیس تخصصی علم و فناوری در حوزه 
نفت را اخذ کرده ایــم که در دهه مبارک 
فجر مراســم رونمایی را خواهیم داشت 
و آماده اســتقرار شــرکت های مرتبط با 

نفت و گاز می باشد .
راضــی جلالی بیــان کــرد : امــروز با 
مجموعه حوزه هنــری تفاهم نامه ای در 
خصوص کانون خلاقیــت و نوآوری امضا 
شد براســاس آن در یک ساختمان شش 
طبقه واقع در امانیــه فضایی به مجموعه 
فنــاوران فعــال در زمینه هــای هنری 

اختصاص پیدا خواهد کرد .
این مقام مسئول ضمن قدردانی از حاج آقا 
کلاه کج مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

خوزســتان تصریح کرد : با همکاری ایشان 
مجموعه ای تحت عنــوان کانون خلاقیت 
صنایــع فرهنگــی و فنــاوری هــای نرم 
اختصاص داده شــد که با ایجاد این مرکز 
، شرکت هایی که در فعالیت های فرهنگی 
و فناوری های نرم فعالیت می کنند در آن 

محل مستقر می شوند .
وی افزود : مجوز پردیــس علم و فناوری 
دانشــگاه خاتــم الانبیاء بهبهــان اتفاق 

خوب دیگر مجموعه است .
رئیس پــارک علم و فناوری خوزســتان 
گفــت : در حــال حاضــر چالــش های 
اســتقرار به شــرکت هایی کــه نیاز به 
فضــای کارگاهــی دارند برمــی گردد و 
امیدواریم از فضاهــای موجود در مکان 
هــای دیگر اســتفاده کنیــم . همچنین 
امیدواریــم مســئله زمیــن بــه عنوان 
شــهرک نوآوری خوزستان در دو الی سه 

سال آینده محقق شود .

اجلاســیه  هشــتمین  فر   ســاری-امیری 
اســتانی نماز در اردوگاه شــهدای دانش آموزی 
بادلــه بــا حضــور حجت الاســلام والمســلمین 
محســن قرائتی رییس ســتاد اقامه نماز کشــور، 
آیــت الله محمدی لائینــی نماینده مقــام معظم 
رهبری در اســتان،  ســید محمود حســینی پور 
اســتاندار مازندران، ســردار مســلمی فرمانده 
ســپاه کربلا استان،«حســین کمالی« مدیرکل 
آموزش وپــرورش مازنــدران، ســلگی و محبی 
معاونین اســتاندار،حجت الاســلام و المسلمین  
ابراهیمــی دبیــر ســتاد اقامــه نمــاز اســتان، 
فرمانــداران و  مدیران کل دســتگاه های اجرایی 
اســتان به میزبانی اداره کل آمــوزش و پرورش 
مازنــدران در اردوگاه شــهدای دانش آمــوزی 

بادله شهرستان میاندورود برگزار شد.
»حســین کمالــی« در ابتدای این جلســه ضمن 
خیرمقدم به همه مهمانان حاضر در این مراســم 

بزرگ و معنوی گزارشی کوتاه ارائه کرد.
وی در ادامه ســخنان خود گفت: مــا باور داریم 

تحقــق آرمان هــای نظــام مقــدس جمهــوری 
اسلامی، مســتلزم مشــارکت و حضور فعال همه 
دســتگاه های اجرایی اســت و آموزش و پرورش 
هم بــه عنــوان کانــون ایــن فعالیت هــا برای 
موفقیــت در تربیت دینــی و تربیــت اخلاقی و 
عبادی بــه کمــک و همراهی همه دســتگاه ها و 

نهادها نیاز دارد.
رییس دســتگاه تعلیم و تربیت بــه اتفاقات اخیر 
اشــاره کرد و گفــت: هرچند تعــداد افرادی که 
با اغتشاشــات همراهی کردند، انــدک بودند اما 
ما باید روش هــای نوین تربیــت دینی و پرورش 
فکــری و فرهنگی را جایگزین روش های ســنتی 

کنیم تا در این مســیر موفق تر از گذشته باشیم.
وی افزود: تجربه نشــان داد اگر جامعه و خانواده 
به موضــوع قــرآن و نمــاز توجه جدی داشــته 
باشــد حتماً نوجوانــان و جوانان از بســیاری از 
آســیب ها و گزندهای تربیتی  و اجتماعی مصون 

. نند می ما
کمالی همچنین گفت: برابر بندهای ســند تحول 

بنیادین که بــر تربیت تمام ســاحتی تأکید دارد 
و همچنین برابر بخشــنامه های وزارتی، موضوع 
نمــاز در دانشــگاه فرهنگیــان و همچنیــن در 

مدارس هر سه مقطع کانون توجه ما قرار دارد.
وی در ادامــه افــزود: اســتان مازنــدران 521 
هــزار دانش آموز دارد که در 4200 مدرســه در 
ســه مقطع درس می خواننــد و 34 هــزار معلم 
و کارمنــد و 22 هــزار معلــم و کادر آموزشــی 
در مجموعــه دســتگاه تعلیــم و تربیت اســتان  
مشغول به تحصیل و آموزش هســتند و مدیریت 
بر این همه منابع انســانی، وظیفه مهــم و تکلیف 

است. سنگینی 
کمالــی در پیونــد بــا نمازخانــه ادامــه داد: از 
مجموعه مدارس اســتان 272۹ مدرســه ما در 
استان نمازخانه مســتقل دارند و 105۶ مدرسه 
نمازخانــه کلاســی و چندمنظــوره دارنــد که 
فریضه نمــاز جماعــت در این کلاس هــا برگزار 
می شــود ضمن اینکه 740 مدرسه، امام جماعت 
روحانی دارند کــه در قالب »طــرح امین« فعال 

هســتند و در بقیه مدارس، همــکاران فرهنگی، 
مدیــران یا خــود دانش آمــوزان امــام جماعت 

ند. می شو
وی در  ادامه پیشــنهاد کــرد: با توجه بــه اینکه 
۹5 مدرســه در دســتِ تکمیــل داریم کــه نیاز 
به یــک کار جهــادی و همــت مضاعــف دارد از 
مدیران دســتگاه های اجرایی که در این مراســم 
حضور دارنــد می خواهــم در تکمیــل نمازخانه 
این مدارس که تــا این لحظــه بخش هایی از آن 
تکمیل شــده اســت، مســاعدت کنند تا در این 

ثواب سهیم باشند.

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران :

»توجهبهنماز«نوجوانانوجوانانراازآسیبهایاجتماعیمصونمیدارد

مهندس مرســل  اصفهان-مریــم مومنی 
صالحی مدیــر دفتــر مدیریت مصرف شــرکت 
توزیع بــرق اصفهان  در نشســت خبــری که به 
منظــور آگاهــی بخشــی مدیریت مصــرف در 
زمستان برگزار شــد با بیان اینکه هوشمندسازی 
سامانه ها در اداره ها بر بســتر اینترنت اشیا تاثیر 
زیــادی در مدیریت مصرف دارد گفت: شــرکت 
توزیع بــرق اصفهان در حال حاضر تمام ســامانه 
های سرمایشی و گرمایشــی ساختمان های خود 

را به اینترنت اشیا مجهز کرده است .
وی با اشــاره به اینکه ادارات نیــز در بخش بهینه 
مصرف گازباید نهایت دقت را داشــته باشند چرا 
کــه ادارات ویترین هســتند و زمانــی که  مردم 
ببینند کــه آن ها در مصرف انــرژی صرفه جویی 
ندارند الگو گیری می کننــد افزود:باید اداره ها و 
سازمان ها در بحث مصرف برق ، گاز و آب نهایت 

صرفه جویی را داشته باشند.
صالحــی :مدیریت مصــرف انرژی تعریف شــده 
برای زمان و دوره خاصی نیســت بلکــه باید یاد 
بگیریم که انرژی های فســیلی در حال اتمام می 
باشد و باید بیش از گذشــته درمیزان استفاده آن 

دقت لازم را داشته باشیم .
وی ابراز داشت :در ادارات ســعی شود که درجه 
دمای محیط بیــن 18 تا 21 درجه نگه داشــته 
شــود و در ســاعات غیــر اداری سیســتم های 
گرمایشــی خاموش شــود چرا که در بازرسی ها 
ی میدانی درصورت عدم رعایــت اصول مصرف 
درســت اخطــارلازم داده می شــود  و درنهایت 

قطع برق صورت می گیرد .
وی خاطر نشــان کرد بــا بیان اینکــه 7۶ درصد 
معــادل ۹00 هزار مشــترک ابن  شــرکت را در 

بخش خانگی تشــکیل می دهند گفــت در حال 
حاضر 280 هزار مشــترک بخش خانگی معادل 
30 درصد جزو مشــترکین پرمصرف هستند که 
در هر دوره بــه آنها یادآوری می شــود تا مصرف 

خود را مطابق با الگوی مصرف کاهش دهند.
وی گفــت :مشــترکین مــی توانند بــا تماس با 
سامانه 1521 مشــاوره های لازم را در خصوص 
کاهش مصرف برق از کارشناسان شرکت بگیرند 
و به منظــور کنترل میــزان بــرق مصرفی خود 

اقدامات لازم را انجام دهند .
صالحــی با توجــه بــه اینکه روزهای ســردی 
را پشــت ســرگذرانیم  و  احتمــالا پیــش رو 
داریم گفــت :بــه دلیــل اینکــه نیروگاههای 
برق از ســوخت گاز اســتفاده می کننــد نباید 
با بالا بــردن درجه سیســتم های گرمایشــی 
)اســپیلیت (ها باعث فشــار به نیروگاهها شویم 
که در نهایت در مصرف ســوخت گاز مشــکلات 

زیادی ایجاد شود .

مدیر شــرکت  بوشــهر -رضا حیــدری 
مخابرات منطقه بوشــهر گفت:تنها شــرکت ارائه 
دهنــده خدمــات ای دی اس ال به مشــترکان 
فیبرنوری اســتان بوشــهر مخابرات است. علی 
مهر پویا درنشســت خبری با أصحاب رسانه استان با 
اشاره به رتبه بیست و هشتم استان بوشهر در پرداخت 
خطوط ثابــت تصریح کرد: مخابرات این اســتان 35 
میلیارد تومــان بدهی دارد که 70درصــد آن معادل 
21 میلیــارد تومان آن مربوط به ســازمانهای دولتی 
و مابقــی مربوط به بخــش خانگی اســت. مهرپویا 
با اشــاره به اینکه 55درصد مردم اســتان بوشهر از 
خدمات اینترنت مخابرات استفاده می کنند، ادامه 
داد: این شــرکت در استان بوشــهر از ابتدای سال 
تاکنون بــه ۶ هزار مشــترک ADSL خانگی، 800 
مشــترک FTTH و فیبرنوری خانگی، ۶0 سرویس 
VDSL خدمات ارائه داده اســت. مدیــر مخابرات 
منطقــه بوشــهر گفــت: از ابتدای ســال جاری 
تاکنون میزان ســرقت کابل هــای مخابراتی ۹0 
هزار متر به ارزش 5 میلیارد تومان بوده اســت که 
نسبت به ســال گذشــته با افزایش سرقت مواجه 
شدیم.مهرپویا افزود: شــرکت مخابرات بر اساس 
استانداردها، شــبکه سازی در اســتان را انجام 
داده اســت. ما نمی توانیم کابلــی که حدود ۶0 
سال و به شکل هوایی نصب شده است، جایگزین 
کابل خاکی کنیم. از ایــن رو باید برای جلوگیری 
از ســرقت کابل های مخابراتی، فرهنگ ســازی 
و ســپس مقابله از ســوی ضابطان دادگســتری 
انجــام گیــرد. وی با اشــاره به ایــن موضوع که 
علت اجــرای فیبــر نوری بــه شــکل زمینی در 
روســتاهای اطراف اســتان جلوگیری از سرقت 
کابل های مخابراتی بوده اســت، افــزود: اجرا و 

تبدیل فیبر نوری هوایی به زمینی در شــهرهای 
اســتان با مشــکلات خاص خودش روبرو است. 
از جملــه اینکه بافت ســاختمانی در شــهرهای 
اســتان بیشــتر ویلایی یا آپارتمان ها ده واحدی 
اســت و از این رو مجبوریم کابل ها را به شــکل 
هوایی نصب کنیم.مدیر مخابرات بوشــهر با اشاره 
به اینکه شــرکت مخابرات با وجود حکم قضایی از 
دادگستری استان از ســوی خود مردم اجازه نصب 
دکل و کابل مخابراتی نمــی یابد، افزود: در مواردی 
برای جایگزین کردن کابل های سرقتی خود مردم با 
این ادعا که نمای ساختمان شان آسیب خواهد دید، 
اجازه نصب نمی دهنــد. این در حالی اســت که این 
دیوارها و پیاده روها جزو مرزهای و مشــاعات شهری 
برای نصب فیبر نوری به حساب می آیند. لازم به ذکر 
اســت مردم می توانند از طریق ســامانه های تلفن 
گویا درخواست ها و شکایات خود را ثبت کنند تا از 
سوی سازمان مخابرات قابل پیگری و ردیابی باشد. 
همچنین ثبت شــکایات مردمی برای تلفن همراه 

۹۹۹0 و برای تلفن ثابت 201۹5 است.

اصفهان بوشهر

مدیر دفتر مدیریت مصرف شرکت توزیع برق اصفهان:
هوشمندسازیسامانههاآثارزیادی
درمدیریتمصرفبرقاداراتدارد

مدیر شرکت مخابرات منطقه استان:
۵۵درصدمردمبوشهر

ازخدماتاینترنتمخابراتاستفادهمیکنند

رئیس پارک علم و فناوری استان اعلام کرد؛

برگزاری»رویدادتانا«همزمانبانمایشگاهصنعتنفتدرخوزستان
مهندسعلیاصغرمهدیپورمعاوناداریمالی

شهرداریچهارباغشد

البرز - مظفری مهندس موســوی شــهردار چهارباغ با صدور 
حکمی علی اصغر مهــدی پور را به عنوان معــاون اداری مالی این 

شهرداری منصوب کرد.
مهندس مهدی پور دارای مدرک کارشناســی حسابداری و کارشناسی 
ارشد مدیریت و از مدیران باسابقه شهرداری چهارباغ است و پیش از این 

سرپرست معاونت اداری مالی شهرداری چهارباغ بود.

سرپرست شرکت توزیع برق  استان اعلام کرد؛
ارائهخدماتبهبیشاز2هزارو700مشترک

صنعتیبرقدرلرستان

خرم آباد-طولابی سرپرســت شــرکت توزیع برق لرستان از 
ارائــه خدمات به دو هــزار و 730 مشــترک صنعتی بــرق در این 

استان خبر داد.
مهران امیری اظهار داشــت:  پس از اعلام قطعی این روســتا ها به 
شرکت برق، تیم های فنی به منطقه اعزام شــدند و با ترمیم شبکه 

و تجهیزات آسیب دیده، نسبت به وصل شبکه اقدام کردند.
وی، افزود: با توجه به نوع منطقه و گســتردگی روستاها، هر روستا 
کمتر از 10 مشترک داشت و هم اکنون شــبکه برق این مناطق در 

مدار است.
سرپرست شــرکت توزیع برق لرستان با اشــاره به فعالیت 30 تیم 
امدادی شــرکت توزیع برق طی روز های گذشــته برای مراقبت و 
برقراری شبکه روســتا های برفگیر لرســتان، تصریح کرد: مشکل 
اصلی در این خصــوص نبود راه دسترســی و انســداد جاده ها به 
دلیل بارش ســنگین برف اســت که با انجام این مهم امکان انتقال 
تجهیزات و نیرو به این مناطق فراهم و نســبت به وصل شبکه برق 

آن ها اقدام می شود.
امیــری، گفت: دو هزار و 730 مشــترک صنعتــی، 13 هزار 22۹ 
مشترک اداری و هشــت هزار و 88۹ مشــترک کشاورزی برق در 

لرستان وجود دارد.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
قزوین خبرداد؛

واگذاری۱۲هکتارزمین
بهسرمایهگذارانتاکستانی

قزوین -مریم نقدی مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی 
اســتان قزوین گفت: 12 هکتار زمیــن از ابتدای ســال جاری تا 
پایان آذر در شــهرک صنعتی خرمدشت تاکســتان برای ساخت 

واحدهای تولیدی به سرمایه گذاران واگذار شد.
رضا صفاری اظهار کرد: خرمدشــت از حیث میــزان واگذاری زمین 
به سرمایه گذاران در سال جاری رتبه نخســت و از حیث تعداد جذب 
ســرمایه گذار نیز چهارمین شــهرک صنعتی پر تقاضا در این استان 

بوده است.
وی افزود: از ابتدای ســال جاری تا پایان آذر 18 سرمایه گذار در شهرک 
صنعتی خرمدشت جذب و با عقد قرارداد با شرکت شهرک های صنعتی 

استان قزوین زمین دارای زیرساخت دریافت کرده اند.
بنابر اعلام روابط عمومی شرکت شــهرک های صنعتی استان قزوین، 
به گفته این مسئول، با جذب این تعداد ســرمایه گذار زمینه اشتغال 

مستقیم برای 270 نفر در منطقه نیز فراهم می شود.
وی بابیان اینکه تاکنون بیش از 300 هکتار زمین در شــهرک صنعتی 
خرمدشت آماده سازی شده است، یادآور شد: خرمدشت از شهرک های 

صنعتی پرتقاضا برای جذب سرمایه گذار به شمار می رود.
صفاری در پایان گفت: تاکنون بیش از 200 ســرمایه گذار در این 
شهرک صنعتی جذب شــده و بیش از 70 واحد تولیدی نیز در آن 

از پروانه بهره برداری برخوردار هستند.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان :
راهارتباطی۸۴۳روستایکردستان

بازگشاییشد
ســنندج-فاطمه ملایی  مدیــرکل راهداری و حمــل و نقل 
جاده ای کردســتان گفت: راه ارتباطی 843 روســتا در اســتان 
توســط عوامل راهداری بازگشایی شــد و در حال حاضر فقط راه 

مواصلاتی هفت روستا مسدود است.
فرزاد حســنی،  اظهار کرد: در اثر بارش برف و کولاک که اول هفته 
جاری اســتان را در برگرفت راه ارتباطی 850 روســتای اســتان 
مســدود شــد که با تلاش عوامل راهداری این تعداد به هفت مورد 

در شهرستان کامیاران کاهش یافت.
وی با بیــان اینکه عوامل راهداری با تمام توان در حال بازگشــایی 
راه های روستایی هستند، گفت: در 24 ســاعت گذشته چهار هزار 
و 113 کیلومتر برف روبی انجام شــده که هزار و 855 کیلومتر آن 

محورهای شریانی بود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای کردستان یادآور شد: در این 
محورها 114 نفر نیرو و 73 دســتگاه ماشــین آلات درگیر برف روبی 
بودند و هشــت خودروی گرفتار در برف نیز رهاســازی شــد، ضمن 

اینکه 7۶14 تن شن و نمک در این محورها مصرف شد.
حســنی به برف روبی محورهای غیرشــریانی اســتان نیز اشاره و 
اضافه کرد: در ایــن محورها نیــز 152 نفر از عوامــل راهداری با 
بهره گیری از 105 دســتگاه ماشــین آلات،2 هــزار و 258 کیلومتر 

برف روبی انجام دادند، ۶7 تن شن و نمک در این محورها مصرف شد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ودی اعلام می شود؟ خ جدید سود بانکی به ز نر
در شرایطی که مهلت انتشــار اوراق گواهی ســپرده با نرخ ۲۳ درصد 
پنجشنبه به پایان رسید، به نظر می رسد اســتقبال خوبی از این اوراق 
شــده و پایان آن می تواند، نشــانه ای برای اعلام نرخ سود جدید بانکی 

مصوب است.
در هفته های گذشــته خبرهایی درباره افزایش نرخ سود بانکی منتشر 
شد و برخی بانک ها تا ۲۵ درصد سود ســپرده بانکی را بالا بردند، پس 
از آن اطلاعیه مشــترک نظام بانکی در این زمینه منتشــر شد شورای 
هماهنگی بانک ها و کانون بانک های خصوصی در آن بر لزوم رعایت نرخ 

سود قانونی از شنبه دو هفته گذشته، )۱۷ دی ماه( تاکید کردند.
در همین راستا هم بانک مرکزی افزایش نرخ سود بانکی بالاتر از مصوبه 
شورای پول و اعتبار را ممنوع اعلام کرد. پس از آن برخی رؤسای شعب 

بانک ها برکنار و برخی از این شعب تعطیل شدند.
البته در کنار این اخبار، انتشــار اوراق گواهی سپرده با نرخ ۲۳ درصدی 
آغاز شد که بر اساس اطلاعات به دســت آمده خبرنگار ایسنا استقبال 
خوبی در هفته های گذشته از ســوی مردم صورت گرفت و نهایتا همه 
بانک ها که مجوز انتشار داشــتند، در این بازه زمانی سقف تعیین شده 
را پر کردند.  نهایتابانــک مرکزی در اطلاعیه ای به شــبکه بانکی ابلاغ 
کرد که بر اساس تصمیمات اتخاذ شده، انتشــار اوراق مذکور با شرایط 
اعلامی صرفا تا پایان ســاعت کاری دیروز )چهارشــنبه ۲۸ دی( مجاز 
بوده و امکان بازفروش این اوراق از محل اوراق بازخرید شــده توســط 

بانک ها و موسسات اعتباری به هیچ عنوان وجود نخواهد داشت.
در این میان به نظر می رسد با توجه به پایان مهلت انتشار اوراق گواهی 
ســپرده با ســود ۲۳ درصد و همچنین مطرح بودن افزایش نرخ سود 

بانکی، نرخ سود جدید بانکی به زودی اعلام شود.

 رشد ۸۴درصدی تسهیلات قرض الحسنه
 در بانک اقتصادنوین

بانــک اقتصادنوین در ۹ ماهه ســال جــاری چهار هــزار و ۱۹۳ فقره 
تسهیلات قرض الحسنه بالغ  بر چهار هزار و ۴۶۵میلیارد ریال پرداخت 
کرد که از نظر مبلغ نســبت به مدت مشابه سال گذشته ۸۴ درصد رشد 

کرده است.
 ایــن بانک در ۹ماهه ســال جاری یک هــزار و ۷۹۴ فقره تســهیلات 
قرض الحســنه ازدواج بالغ بر دو هزار و ۴۳۰ میلیارد ریال به متقاضیان 
این تسهیلات پرداخت کرده که از نظر مبلغ نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۴درصد رشد نشان می دهد.
همچنین بانــک اقتصادنویــن در راســتای ایفای مســئولیت های 
اجتماعی خود و حمایت از اقشــار آســیب پذیر و کم درآمد، در ۹  ماهه 
ابتدایی سال جاری دو هزار و ۳۴ میلیارد ریال تسهیلات به مددجویان 
سازمان بهزیســتی کشــور و کمیته امداد امام خمینی )ره( به صورت 

قرض الحسنه پرداخت کرده است.
این  بانک در ۹ماهه ســال جاری چهــار هزار و ۱۹۳ فقره تســهیلات 
قرض الحسنه به متقاضیان و مشــتریان پرداخت کرده که از این میان، 
دو هزار و ۳۹۹ شــغل جدید ایجادشــده و یک هزار و ۷۹۴ جوان نیز با 

کمک هزینه قرض الحسنه ازدواج، زندگی خود را آغاز کرده اند.

بانک مرکزی: محدودیت ارزی نداریم
بانک مرکزی اعلام کرده اســت که با توجه به رشد درآمدهای ارزی در 
دسترس، هیچگونه محدودیتی در تامین ارز مورد نیاز تجارت خارجی 

کشور وجود ندارد.
 بر اســاس اعلام روابط عمومی بانک مرکزی، اداره پایش بازار ارز بانک 
مرکزی طی اطلاعیه مورخ ۱۴۰۱,۱۰,۲۴ در ســامانه سنا اعلام کرد: 
»شــرکت های صرافی موظفند تامین و پرداخت ارز برای گواهی های 
ثبت آماری را صرفا بر حسب ارز مندرج در گواهی ها انجام دهند. تامین 
و پرداخت ارز به ارزی غیر از ارز منــدرج در گواهی ثبت آماری مصداق 
تخلف بوده و در صورت مشاهده اقدامات نظارتی این بانک در خصوص 

صرافی اعمال خواهد شد.«
بر این اســاس به آگاهی می رســاند، هدف از ابلاغ این اطلاعیه تطبیق 

سیاست ها و نقشه تجاری با سیاست های ارزی کشور بوده است.
لذا خاطرنشان می ســازد با توجه به رشد درآمدهای ارزی در دسترس، 
هیچگونه محدودیتــی در تامین ارز مورد نیاز تجارت خارجی کشــور 
وجود ندارد و این سیاست به منظور بهینه سازی منابع و مصارف ارزی 
و جلوگیری از ایجاد مازاد یا کسری تقاضا برای یک یا چند ارز در مقاطع 
زمانی خاص و کوتاه مدت و نیز تســهیل جریان تجاری و ارزی کشــور 

اتخاذ شده است.
شایان ذکر اســت این اقدام بخشی از سیاســت های ارزی جدید بانک 
مرکزی بــه منظور بهینه ســازی و ثبات بخشــی به بازار ارز کشــور و 
هماهنگی کامل سیاســت های ارزی و تجاری کشــور اســت و سایر 

اقدامات در دست انجام در زمان اجرا اطلاع رسانی خواهد شد.

 تداوم عرضه اوراق گواهی سپرده ۲۳درصدی 
در بانک سینا

فروش اوراق گواهی سپرده مدت دار ویژه سرمایه گذاری )عام( یکساله 
با سود ۲۳ درصد در بانک سینا ادامه دارد.

با کســب مجوز از بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران و با عنایت به 
افزایش ســهمیه بانک سینا برای عرضه گواهی ســپرده مدت دار ویژه 
ســرمایه گذاری )عام( یکســاله با نرخ ســود ۲۳درصــد، هموطنان 

می توانند از امتیاز این اوراق در شعب بانک سینا بهره مند شوند.
از جمله مهم ترین ویژگی های این اوراق، پرداخت ســود آن در مقاطع 
ماهانه اســت. این اوراق قابل بازخرید پیش از سررسید پس از گذشت 
یک ماه و کمتر از یک ســال با نرخ ســود ۱۰ درصد ســالیانه است که 
مشتری در صورت تمایل، با مراجعه به شعبه بانک می تواند آن را واگذار 
کند. حداقل مبلغ جهت بهره مندی از ســود و افتتاح گواهی ســپرده، 
مبلغ ۵۰۰ هزار ریال است. فروش این اوراق به صورت الکترونیکی بوده 
و برگه ســپرده به مشتری تحویل نخواهد شــد. لذا حفظ و نگه داری از 

رسید صادره گواهی سپرده توسط مشتری ضروری است.

»بانک پلاس« بانک ملت محصول برتر سال ۱۴۰۱
با رای کمیتــه فنی و رای هیــات داوران هشــتمین رویــداد بزرگ 
فناوری های مالی ایران، اپلیکیشــن بانک پلاس بانــک ملت به عنوان 

محصول فناورانه برتر سال معرفی و مورد تقدیر قرار گرفت.
 در هشــتمین رویداد بــزرگ فناوری هــای مالی ایران کــه با حضور 
مقامات، مدیران عامــل و اعضای هیات مدیــره بانک ها و متخصصان 
اکوسیســتم صنایع مالــی، بانکــی، پرداخــت و فناوری در ســالن 
همایش های مرکــز آفرینش هــای کانون پرورش فکــری کودکان و 
نوجوانان برپا شد، اپلیکیشن بانک پلاس بانک ملت به عنوان محصول 

برتر سال در حوزه اپلیکشن های بانکی و مالی معرفی شد.
حصول بانک پلاس چندی قبل با حضور ســید احسان خاندوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی رونمایی شد و در مدت اندک ارائه محصول، نظر 

بیش از پانصد هزار کاربر را به خود جلب کرده است.

 طلوع بانکداری دیجیتال از پنجره 
بانک ایران زمین

وجه تمایز بانکداری دیجیتال با اشــکال دیگر بانکداری، تمرکز آن بر 
نیازهای مشتری و داده محور بودن آن اســت، »بانک ایران زمین« که 
با تمرکز بر این رویکرد، اقدامات خود را از چهار ســال گذشته در حوزه 
بانکداری دیجیتال آغاز کرده، امروز به عنوان نمونه ای از بانک موفق در 

صنعت بانکداری شناخته می شود.
در بانکــداری الکترونیک، بانک ها با تکیه بر سیســتم های متمرکز، به 
طور مســتقیم خدمات و محصولات خود را به مشتریان ارایه می دهند 
اما در بانکداری دیجیتال رویکرد بانکداری باز مطرح اســت به گونه ای 
که مشتریان و یا بازیگران جدید اکوسیســتم بانکی نظیر فین تک ها، 
با دسترسی به مجموعه ای از ســرویس های پایه، متناسب با نیاز خود، 
محصولات و خدمات جدید را توسعه می دهند. در این شرایط، کارکرد 

بانک ها متفاوت از وضعیت کنونی خواهد بود.
یکی از برنامه های جدی در بانک ایران زمین که از ســال های گذشته 
کلید خورده، موضــوع پیاده ســازی بانکداری دیجیتال اســت. این 
موضوع از دو منظر مهم تلقی می شود، تکلیفی که نهاد بالادستی نسبت 
به این اتفاق مهم بر عهده بانک ها گذاشته و از طرف دیگر رویکرد بانک 
ایران زمین بــرای پرداختن به این موضوع مهم و تــلاش برای ورود به 
عرصه بانکداری دیجیتال اســت. از آنجایی که بانکــداری دیجیتال به 
عنوان یک ضرورت، سبب تغییرات جدی در کیفیت خدمات، تنوع در 
خدمات، تسهیل، تسریع، شخصی سازی محصولات و خدمات، کاهش 
قیمت تمام شده، تنوع در فعالیت های منطبق با نیاز مشتری و مخاطب 
می شــود و در نهایت محملی برای ورود به یک کســب و کار جدید در 

نظام بانکی تلقی می شود پرداختن به آن یک ضرورت است.
با توجه به ضرورت و اهمیت توجه بــه بانکداری دیجیتال، بانک »ایران 
زمین« از سال ها پیش اســتراتژی خود را مبنی بر بانکداری دیجیتال 
تدوین کرده اســت و در این راســتا موفقیت های بیشماری را به دست 
آورده است. رویکرد بانک ایران زمین از سال ۱۳۹۶ براساس بانکداری 
دیجیتال و مفاهیم مربوط به آن تعریف شــده و امروز بعد از گذشــت 
چهار سال بسیاری از زیر ساخت های آن در بانک ایران زمین براساس 

چشم انداز ۱۴۰۰ پیاده سازی شده است.
بانک ایران زمین که ۱۴۰۰ را ســال تولد خود در کســوت بانک تمام 
دیجیتالی اعلام کرده بــود، تاریخ ۱۰ مرداد ۱۴۰۰ را بــرای این تولد 
دوباره در قالب طــرح ۵۱۰ برگزید که بر این اســاس بانک ایران زمین 

نخستین بانک تمام دیجیتالی کشور شد.
بانک ایــران زمین با فراهــم آوردن امکاناتی بــرای کارکنان در جهت 
افزایش ســرعت و کارایی آن ها در ارائه خدمات بانکی در محل شعبه و 
همچنین فرآیندهای بین شعبه ای و بین بانکی اقدام کرده و همچنین 
اســتفاده از فناوری  های پیشرفته نرم  افزاری و ســخت  افزاری مبتنی 
بر شــبکه و مخابرات برای تبادل منابــع و اطلاعات مالــی به صورت 
الکترونیکی انجام شــده و نیازی به حضور فیزیکی مشــتری در شعبه 
نیســت و این فرایند به مشــتریان اجازه داد تا معاملات اقتصادی را در 
هر ساعت از شبانه روز )۲۴ ســاعته( در یک وبســایت امن به طریقی 
مثل کارهای خرده بانکی یا بانک مجازی، موسســه مالی و اعتباری یا 

شرکت های ساخت و ساز انجام دهند.
مشــتریان این بانک می توانند با بهره مندی از اینترنت بانک، خدمات 
ســپرده، انتقال وجه داخلی، انتقال وجه بین  بانکــی، خدمات کارت و 
مدیریت چک بســیاری از خدمات شــعبه را به صورت غیرحضوری و 
بدون محدودیت زمانی در کنار خود داشــته باشــند. دســتگاه های 
خودگردان، اپلیکیشــن همراه بانک و دســتگاه های VTM از دیگر 
خدمات بانک ایــران زمین برای بی نیازی مشــتریان جهت مراجعه به 

شعب و دریافت خدمات غیرحضوری بانکداری هستند.

ونیک« بانک آینده؛ ابزار اعتباری  »برات الکتر
نوین تأمین مالی در زنجیره تأمین

 بانک آینده به عنوان پیش رو در صدور »ســفته و برات الکترونیکی«، با 
ایجاد این خدمت جدید، دسترسی مردم و کســب و کارها به  این اوراق 
تجاری را تسهیل نموده و مشتریان بانک به آسانی می توانند به صورت 
غیرحضوری ســفته و برات  مورد نیاز خود را در ســامانه سفته و برات 

الکترونیک صادر یا دریافت نمایند.
هم چنین بانک آینده به عنوان نخستین بانک ارائه دهنده خدمات برات 
الکترونیکی تضمینی با بهره گیری از اســناد تجاری الکترونیک، ضمن 
ارتقای امنیت، سرعت و شــفافیت مبادلات تجاری، زمینه بهره مندی 
بنگاه های اقتصادی فعال در زنجیره های تأمین از ابزار اعتباری  »برات 
الکترونیکی تضمینی« به عنوان ابزار تضمین و پرداخت آسان را فراهم 
نموده اســت. این ابزار اعتباری جایگزین مناسبی برای استفاده از وجه 
نقد در مبادلات تجاری میــان فعالان اقتصادی بــوده؛ نیاز واحدهای 
تولیدی و بازرگانی به اخذ تســهیلات نقدی از بانک بــرای خرید مواد 

اولیه و کالاهای مورد نیاز در زنجیره تأمین را به حداقل می رساند. 
عموم مشــتریان بانک آینده به خصوص تولیدکننــدگان، بازرگانان و 
تأمین کنندگان مــواد اولیه می توانند با اســتفاده از »برات الکترونیک  
تضمینی« بانک آینده، خریدهای اعتبــاری خود را انجام داده یا کالاها 
و محصولات خــود را در قبال دریافــت برات الکترونیکــی تضمینی 
مدت دار بانک آینده به فروش رســانند و از مزایای بی نظیر انتقال برات 
به اشخاص ثالث یا دریافت تســهیلات از بانک در قبال واگذاری بروات 
دریافتی بهره مند شوند.  برات الکترونیک تضمینی بانک آینده، تعهد و 
تضمین بانک برای پرداخت در سررسید را داشته؛ بدین ترتیب ریسک 
عدم دریافت وجه در سررســید را حــذف می نماید.  این ابــزار نوین، 
پیچیدگی ها و محدودیت های ســایر ابزارهای اعتبــاری نظیر اعتبار 

اسنادی و ضمانت نامه را ندارد.

ح های  تسهیلات بانک توسعه تعاون برای طر
موثر در ایجاد هوای پاک 

بانک توسعه تعاون به معرفی شــدگان صندوق ملی محیط زیست در 
زمینه طرحهای موثــر در ایجاد هوای پاک و صرفــه جویی در مصرف 
انرژی، توسعه انرژی های تجدیدپذیر و بهبود اقلیم طبیعی تسهیلات 

پرداخت می نماید. 
بانک توســعه تعاون در همکاری با صندوق ملی محیط زیست به طرح 
های تولید لامپ های کم مصرف، طرح هــای صرفه جویی در مصرف 
آب در بخش کشــاورزی، طرح های کشــاورزی هیدروپونیک، طرح 
های اصلاح و افزایش راندمان تجهیزات نصب شــده موجود برای چاه 
های کشاورزی، طرح های تولید سلول خورشیدی، طرح های نیروگاه 
های انــرژی تجدیدپذیر )خورشــیدی، بــادی، هیدروژنی، گرمایش 
ژئوترمیک، نیروگاه های آب شــیرین کن، تولید برق از پســماند و ...(، 
طرح ها و فعالیت های آب شــیرین کن و انتقال آب برای احیای اقلیم 
و آب های شیرین اســتان های مرکزی ایران، طرح های فرهنگ سازی 
مصرف آب در بخش کشــاورزی و صنعت و طرح های حفظ جنگل ها و 

پوشش گیاهی مناطق مختلف تسهیلات پرداخت می کند.
بر این اســاس متقاضیان واجد شــرایط می توانند با مراجعه به سایت 
صندوق ملی محیط زیســت و با توجه به چک لیست و فرآیند اجرایی، 
مراحل معرفی از صندوق ملی محیط زیست به بانک را طی نمایند و در 

صورت دارا بودن شرایط، تسهیلات به آنها تعلق می گیرد.
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  حباب سکه بزرگ تر شد

حباب ۴ میلیون تومانی برای ربع سکه

خریدار  رئیــس اتحادیه طــلا و جواهر تهران 
ضمن اشــاره به اینکه نوســان نــرخ ارز در بازار 
داخلی علیرغم نوســان کاهشــی قیمت طلا در 
بازارهای جهانی، اجازه کاهــش قیمت در بازار 
سکه و طلا را نداده اســت، از افزایش قیمت هر 
قطعه ســکه تا بیــش از ۲۳ میلیــون تومان در 
آخرین معاملات هفته خبــر داد و گفت: حدود 
سه میلیون و ۴۰۰ هزار تومان این قیمت حباب 
است و ربع ســکه نیز حباب چهار میلیون و ۲۰۰ 

هزار تومانی دارد.
نادر بذرافشان در گفت وگو با ایســنا، در رابطه با 
وضعیت یک هفته اخیر بازار سکه و طلای داخی، 
اظهار کرد: اعمال سیاســت های فروش ربع سکه 
در بازار سرمایه، بازار داخلی ســکه را تحت تاثیر 
قرار داد و منجر به تخلیه ۹۰۰ هزار تا یک میلیون 
تومانی حباب ربع سکه شد. اما این هفته که زمان 
اجرای عرضه  بود، عرضه ها بصــورت منظم و در 
زمان های تعیین شــده )به لحاظ ســاعت( و به 
صورت متوالی در هر روز انجام نشــد؛ بطور مثال 
در اولین عرضه که مقرر شده بود ساعت ۱۳ اتفاق 
بیفتد، اعــلام قیمت و آغاز عرضه بــه بعد از ظهر 
موکول شــد یا اینکه در برخی روزها اصلا ســکه 
توســط بانک مرکزی عرضه در بورس کالا انجام 

نشد.
اثرگــذاری این عرضه هــا در بــوس کالا زمانی 
نقش بســزایی در قیمت های بازار آزاد دارد که با 
قیمت های بــا فاصله بیشــتر )پایین تر( از قیمت 
بــازار آزاد عرضه شــوندرئیس اتحادیــه طلا و 
جواهر تهران تصریح کرد: این در حالی اســت که 
قیمت های اعلامی نیز با بازار داخلی نزدیک بود. 
بارها تاکیدکرده ایم که اثرگــذاری این عرضه ها 
در بوس کالا زمانی نقش بســزایی در قیمت های 
بازار آزاد خواهد داشت که با قیمت هایی با فاصله 

بیشــتر )پایین تر( از قیمت بازار آزاد عرضه شوند. 
همچنین در این هفته نوســانات بازار ارز، اخبار 
سیاسی و اقتصادی در ســطح دنیا سبب افزایش 
قیمت ها در بازار سکه و طلا شد که از اواسط هفته 

آغاز و به تدریج تا پایان هفته ادامه داشت.
وی افزود: در این هفته میانگین هر اونس طلا در 
بازار جهانی ۱۰ تا ۱۷ دلار نوســان داشــته است 
اما در نهایت، در مجمــوع دو دلار کاهش را ثبت 
کرده و به ۱۹۱۹ دلار رســیده است. در بازارهای 
داخلی، هر مثقــال طلای ۱۷ عیار بــا ۴۷۵ هزار 
تومان افزایش نســبت به ابتدای هفته در آخرین 
معاملات به هشــت میلیون و ۸۲۰ هــزار تومان 
رســیده و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز با ۱۱۰ هزار 
تومان افزایش در آخرین معاملات روز گذشــته 
)پنجشنبه( دو میلیون و ۳۶ هزار تومان دادوستد 
شده است. بذرافشــان در رابطه با آخرین قیمت 
انواع قطعات ســکه در بــازار و تغییــرات آن ها 
در طول هفتــه نیز گفت: در ایــن هفته هر قطعه 
سکه تمام طرح جدید با تقریبا دو میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان افزایش نســبت به ابتــدای هفته در 
پایان هفته بــه ۲۳ میلیون و ۴۰۰ هــزار تومان و 
هر قطعه ســکه تمام طرح جدید با یک میلیون و 
۹۰۰ هزار توما به ۲۱ میلیــون و ۸۰۰ هزارتومان 
رسیده اســت. نیم ســکه در هفته ای که گذشت 
افزایش بهای یک میلیــون و ۴۰۰ هزار تومانی و 
ربع سکه افزایش یک میلیون و ۶۰۰ هزار تومانی 
را تجربه کرده و در آخرین معاملات روز گذشــته 
)پنجشنبه( به ترتیب نیم سکه ۱۳ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تومان و ربع ســکه ۹ میلیــون و ۴۰۰ هزار 
تومان تعیین قیمت شده اند. سکه های گرمی نیز 
در پایان هفته چهار میلیــون و ۹۰۰ هزار تومان 
معامله شده که نسبت به ابتدای هفته ۴۰۰ هزار 

تومان تقویت شده است.

او ضمن تاکید براینکه تغییر حجم حباب ســکه 
بسیار بوده اســت، گفت: در حال حاضر هر قطعه 
سکه حدود سه میلیون و ۴۰۰ هزار تومان حباب 
دارد و ایــن در حالی اســت که در ابتــدای هفته 
در محــدوده دو میلیون و ۷۰۰ هــزار تومان قرار 
داشت. اکنون نیم ســکه نیز حدود سه میلیون و 
۵۰۰ هزار تومان و ربع سکه تقریبا چهار میلیون و 

۲۰۰ هزار تومان دارای حباب هستند.
رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهــران تصریح کرد: 
هرچندکــه این هفته بازار ســکه و طــلا روندی 
صعودی داشــت و این شــیب صعود در روزهای 
پایانی هفته تند و حباب ســکه بزرگتر شــد اما 
تقاضا کاذب در بازار دیده نشــد و بازار تشــدید 
تقاضا نداشــت؛ بنابراین ایــن افزایش قیمت ها، 
ناشــی از افزایش تقاضا نبــوده و بالعکس همین 
افزایش، بازار را دچار التهــاب نکرد. بخش عمده 
این افزایش قیمت ها، نوسان افزایش نرخ ارز بوده 
که بازار سکه و طلا را هم تحت تاثیر قرار داده است 
اما خوشبختانه روزهای پایانی دی ماه بود و بازار 

التهاب تقاضا نداشت.
وی تاکید کرد: بایســتی رویکرد بانک مرکزی در 
رابطه با مدیریت و عرضه ســکه تغییــر کند و در 
روزها و ساعات اعلامی انجام شود و در بین روزها،  
آنطور که در این هفته اتفاق افتاد، وقفه  نداشــته 
باشد. ضمن اینکه همانطور که اشاره شد، بایستی 
سکه ها با قیمت هایی با فاصله بیشتر از قیمت بازار 
عرضه شوند. امیدوار هستیم که در هفته پیش رو 
رویکردها و مدیریت بانک مرکزی در نحوه عرضه 
ربع ســکه تغییر کند و حتی به اعتقاد بنده عرضه 
نیم سکه و ســکه های تمام هم در بورس صورت  
کالا اجرایی شــود؛ این امر می تواند نقش مهمی 
در کاهش حباب ســکه و کاهش قیمت ها داشته 

باشد. 

ارز دیجیتال

تحلیلگــران ادعــا می کنند که 
۳۰ هزار دلار ممکن است سطح 
تعییــن کننده ای بــرای صعود 

ارزش بیت کوین )BTC( باشد.
به گزارش ایسنا به نقل از کریپتو، 
به گفتــه نعیم اســلم، تحلیلگر 
بروکــر آوا ترید، ۳۰هــزار دلار 
ممکن است سطح تعیین کننده 

برای گاوهای بیت کوین باشد.
پــس از اینکــه بیت کویــن از 
بالاترین قیمت خود یعنی حدود 
۶۹ هزار دلار بــه کمترین میزان 
۱۵ هزار دلار در نوامبر ســقوط 
کرد، از آن زمان در مســیر صعود 

قرار گرفته است.
بازار کریپتوکارنســی اوایل سال 
گذشــته پس از چندیــن انفجار 
برجســته از جمله منحل شدن 
صرافی اف تی ایکــس، متلاطم 
شد. شــرایط ایجاد شده توسط 
ایــن تحــولات باعث شــد که 
بیت کویــن بیــش از ۷۰ درصد 
از اوج خود در مــاه نوامبر ۲۰۲۱ 

سقوط کند.
با این حال، اگر بیت کوین بتواند 
این سطح قیمت ۳۰ هزار دلاری 
را پس بگیرد و بالاتر از آن بماند، 
می تواند به انــدازه کافی اعتماد 
ســرمایه گذاران را جلب و روند 
صعــودی دیگــری را تقویــت 
کنــد. نقض مســتمر آســتانه 
مهــم روانشــناختی می توانــد 
جریان های ســرمایه در مقیاس 
وســیع را به ارزهــای دیجیتال 
تســریع کند و در نتیجه افزایش 

سریع قیمت ها را آغاز 
کنــد و بیت کویــن را 
در مسیر رســیدن به 
قیمت های  بالاتریــن 
تاریخــی جدیــد قرار 
دهد. مســیر رسیدن 
بــه طولانی ترین روند 

صعــودی بیت کویــن در نوامبر 
۲۰۱۳ ثبــت شــد، زمانــی که 
بزرگتریــن ارز رمزنگاری شــده 
برای ۱۵ روز متوالی ســودهای 

چشمگیری داشت.
با این حــال، شکســتن مانع 
نمادیــن ممکن اســت چالش 
برانگیزتر از آن چیزی باشد که 
برخی گاوها انتظار دارند. اسلم 
نسبت به بهبود اخیر بیت کوین 
ابراز خوش بینی کرد اما هشدار 
داد کــه هنــوز گاوهــا حضور 

دارند.
اگــر چــه معامله گــران پس از 
افزایــش متوالی قیمــت روزانه 
بیت کوین مثبت باقی می مانند، 
ســرمایه گذاران همچنیــن در 
مورد اینکه آیا ارزهای دیجیتال 
می توانند در طول ســال ۲۰۲۳ 
حرکــت خــود را حفــظ کنند، 

تردید دارند.
علاوه بر این، بازار کریپتو معمولا 
در ژانویه تمایــل به عملکرد بهتر 
دارد، به این معنی که این افزایش 

ممکن است پایدار نباشد.
مجمــوع ارزش بــازار جهانــی 
ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 
۹۶۶.۲۷ میلیــارد دلار بــرآورد 

می شــود که این رقم 
نسبت به روز قبل ۳.۰۵ 
درصــد کمتر شــده 
اســت. در حال حاضر 
کل  درصــد   ۴۱.۴۰
ارزهای دیجیتال  بازار 
در اختیــار بیت کوین 
بوده که در یــک روز ۰.۲۲ درصد 

افزایش داشته است.

قیمت ارزهای دیجیتالی 
این رده حــاوی تغییرات قیمتی 
۱۰ ارز دیجیتالی بــزرگ از نظر 

ارزش بازار است.
1- بیت کوین

قیمت: ۲۰هزار و ۷۷۲.۱۷ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۲.۳۵ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۱۳.۹۸ درصد افزایش
2- اتریوم

قیمت: ۱۵۲۵.۷۶ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۳.۵۵ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر:  

۸.۹۰ درصد افزایش
3- تتر

قیمت: ۰.۹۹۹۹ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۰.۰۲ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۰.۰۰ درصد کاهش
4- یو اس دی کوین

قیمت:  ۱.۰۰ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۰.۰۱ درصد افزایش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۰.۰۱ درصد افزایش
۵- بایننس کوین

قیمت: ۲۹۰.۴۰ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۴.۱۵ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۱.۲۱ درصد افزایش
۶-  ریپل

قیمت: ۰.۳۷۸۹ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۲.۲۵ درصد کاهش
تغییرات قیمتــی یک هفته اخیر 

۰.۴۰ درصد افزایش
۷-  کاردانو

قیمت: ۰.۳۳۰۴ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته:  ۵.۵۶ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۰.۹۰ درصد افزایش
8 - دوج کوین

قیمت: ۰.۰۸۱۱۱ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۶.۵۰ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۱.۲۵ درصد افزایش
9- پولکا دوت

قیمت: ۵.۷۶ دلار
تغییــرات قیمتی ۲۴ ســاعت 

گذشته: ۴.۳۷ درصد کاهش
تغییرات قیمتی یک هفته اخیر: 

۱۱.۷۵ درصد افزایش
10-  سولانا

قیمت: ۲۱.۵۰ دلار

سطح سرنوشت ساز بیت کوین مشخص شد
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